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Z OPTIMIZMOM
V PRIHODNOST

Le še kakih deset dni nas loči od slo
venskega kulturnega praznika dne 8. februarja. Ta dan je v Slo
veniji državni praznik in  torej dela prost dan. Praznik sloven
ske kulture pa obhajamo tudi zamejski in  zdomski Slovenci, 
saj se zavedamo, da pripadamo skupnemu slovenskemu pro
storu. To je b il tudi uradni razlog, da smo Slovenci na Trža
škem in Goriškem pričeli pred leti prirejati skupne proslave. 
K o t slišimo, se bo takšna tradicija nadaljevala tudi letos.

Pojem kulture ima širši in ožji pomen. "V širšem pomenu 
je kultura - piše Janko Kos v Novi reviji (avgust-september 
1998) - skoraj istovetna s pojmom civilizacije." "Kultura je vse 
tisto - nadaljuje avtor -, s čimer človek oblikuje sebe in  nara
vo, se pravi ne samo umetnost, znanost in  filozofija, ampak 
tudi tehnologija, materialna kultura in  tako dalje. Ta širši po
men je splošno veljaven tudi v današnjih znanostih, kajti tu
di etnologija, antropologija, kulturologija, in  kar je še drugih 
takih modernih ved, pojmujejo kulturo na ta način." Tako 
torej Janko Kos v Novi reviji.

Prav in  koristno b i bilo, če b i se ob letošnjem slovenskem 
kulturnem prazniku predvsem vprašali, kakšno je pravza
prav stanje kulture v pravkar opisanem najširšem smislu pri 
nas v zamejstvu. Vprašati b i se torej morali, kako in  kaj je z 
našo umetnostjo, znanostjo in  z drugim i modernimi vedami, 
torej z vsem tistim , s čimer naš človek v zamejstvu oblikuje 
sebe in  naravo okrog sebe.

N a tem mestu smo ob krepki zaušnici, k i smo jo Slovenci 
v Ita liji prejeli z znanim zlomom na področju bančništva - 
mislimo predvsem na TKB -, napisali, da nas pred nevarno
stjo enakih polomov ne samo na področju bančništva, temveč 
na vseh področjih človekovega udejstvovanja more obvaro
vati oziroma reševati le kvaliteta. To pomeni, da si moramo 
odločno prizadevati, da bomo praviloma vedno in  povsod 
boljši kot pripadniki večinskega naroda. To navsezadnje tudi 
n i nekaj nemogočega, saj nam že sam status manjšincev 
omogoča ugodnejši start v življenje. Pomislimo le, kako boga
tejši je spekter informacij vsakega našega šolarčka v prim er
javi z njegovim italijanskim  sovrstnikom.

Zborn ik Pogledi iz jamborovega koša (GMD 1998) objav
lja med drugim predavanje, k i ga je imel pisatelj Boris Pahor 
na mednarodnem srečanju 1994. leta v Trstu. Uvodoma na
vaja besede, k i jih  je napisal francoski pisatelj Andre Gide: 
"Zaupam v vrednost majhnih narodov, verjamem v vrednost 
majhnih številk, človeštvo bo rešila peščica ljudi." Te besede 
so m i podkrepile prepričanje - pravi Boris Pahor -, da bodo 
entitete, k i se imenujejo manjšinske, prej ali slej uveljavile 
svojo identiteto. Slo je za način razmišljanja, k i je pomenil 
plavanje proti toku, ker je razvoj tehnike 20. stoletja napeljeval 
na misel o uniformnosti planetarnih razsežnosti, in  prepri
čanje o tem, da manjši ne smejo b it i odvisni od močnejšega 
in  večjega, je podpirala zavest, da bo masovnemu un ifo rm i
ranju sledil antitetičen proces, k i bo - v nasprotju s homoge- 
nizacijo - branil prednost posameznih individualitet."

Ko bomo čez nekaj dni p ri nas obhajali praznik slovenske 
kulture, ne bi bilo napak, če bi proučili vsaj v glavnih obrisih, 
kakšno je trenutno zdravje naše kulture v najširšem smislu te 
besede, in  si hkrati vzeli k srcu misli, k i jih  je na že omenjenem 
predavanju na mednarodnem srečanju v Trstu nanizal pisa
telj Boris Pahor. Trdno zasidrani v stvarnost, lahko z optim i
zmom zremo v prihodnost.

DRAGO LEGIŠA

SE O N A S T O P U  T R Ž A Š K E G A  D R Ž A V N E G A  P R A V D N I K A

MANJŠINSKA ZAŠČITA ŠE 
RAZBURJA D U H O V E

ALOJZ TUL

di se neverjetno, in ven
dar moramo ugotavljati, da 
vprašanje pravične zaščite Slo
vencev v Italiji po večdeset- 
letnem zamujanju še vedno za
posluje italijanske politične in 
oblastvene kroge pri nas. Od 
objave t.i. Masellijevega poe
notenega zakonskega predlo

ga je m inilo že več mesecev 
in vtem  času so bile zaslišane 
politične in kulturne kom po
nente manjšine, predstavniki 
dežele in drugih javnih usta
nov in tudi nekaterih italijan
skih organizacij. V vsem tem 
času smo lahko v krajevnem 
časopisju zasledili številne 
posege o tej problem atiki. 
Mnogi od omenjenih posegov 
poudarjajo, da tokrat nihče

A L B A N I J A  V P R I M E Ž U  K A O S A

BEG OBUPANCEV
VIDA VALENČIČ

Pred dnevi smo se lahko do
končno prepričali o popolnem 
kaosu, v katerem je albanska 
država. Problem albanskih pri- 
bežnikov, ki na gumijastih čol
nih v nečloveških razmerah sa
njajo o italijanskem blagosta
nju, je zadobil že hude razse
žnosti, rešitve pa še ni na ob
zorju. Na eni strani Italija ne 
more sprejeti vseh pribežnikov

(v zadnjih šestih mesecih je sku
šalo pribežati vanjo kar 22.000 
Albancev), na drugi pa je stanje 
v Albaniji res nevzdržno in si 
na tisoče revežev nadeja začeti 
novo življenje. Italija se zaveda 
svoje vpletenosti v reševanje te
ga problema, zlasti ker pred
stavlja najbližji cilj gumijastih 
čolnov s človeškim tovorom. 
— —  STRAN 2

načelno ne nasprotuje pravni 
ureditvi naših manjšinskih 
pravic, vendar je  tudi res, da 
si zlasti italijanska stran mo- 

| čno prizadeva, da bi se spre
jela čimbolj ohlapna in nedo
rečena zaščitna določila. Ne
katere moti, da se Masellijev 
predlog sklicuje ne samo na 
6. člen ustave, ampak tudi na 
mednarodne obveznosti itali
janske države glede zaščite 
slovenske manjšine. V tem 
smislu je stranka Levih demo
kratov predložila tudi popra
vek, in to kljub temu daje nje
na slovenska komponenta v 
okviru medmanjšinskega do
govora sprejela sklicevanje na 
mednarodne obveznosti Ita
lije. Ista stranka pa, ko gre za 
italijansko manjšino v Slove
niji in na Hrvaškem, ne po
zabi poudarjati mednarodne
ga okvira zaščite in škodljivih 
posledic eksodusa po vojni. 
Kje sta tu logika in dosled
nost? Predstavniki omenjene 
stranke na krajevni ravni nam
reč stalno poudarjajo, da naj 

i  se zaščitni zakon nanaša sa
mo na sedanjost in prihodnost 
ter naj obide preteklost. Čisto 
drugače pa je pred kratkim v 

! Ljubljani govoril predsednik 
italijanske vlade (tudi levi de
mokrat) Massimo d'Alema, 
ko je med drugim dejal, da "so 

j  Slovenci desetletja trpeli kri
vice, ki jih  je treba sedaj po
praviti" (poročilo v PD 19. de
cembra 1998). Kako to, da 
njegovi krajevni privrženci 
(italijanski in slovenski) noče
jo, da bi zaščitni zakon "po
pravil" škodo iz preteklosti?

P O N E S R E Č E N I N A S T O P  
T R Ž A Š K E G A  D R Ž A V N E G A  
P R A V D N IK A

Višek nerazsodnosti in ten
dencioznosti, da ne rečemo 
kaj hujšega, pa pomenijo izja
ve generalnega državnega 
pravdnika v Trstu dr. Pasqua- 
riella ob odprtju sodnega leta, 
s katerimi je delil nauke zako

nodajalcu glede vsebine in ob
sega zaščitnega zakona in se 
pri tem spustil v meritorno po
litično ocenjevanje rabe slo
venskega jezika v odnosih z 
oblastmi, kar je za sodniškega 
funkcionarja v pravni državi 
nedopustno. Ne bomo se tu 
spuščali v razglabljanje, čemu 
je to storil in pod vplivom ka
terih krogov in sil. Kar nas 
preseneča, je ugotovitev, da 
ne pozna tukajšnje manjšin
ske stvarnosti in posebnega 
statuta, na katerega seje skli
ceval. O bčino M ilje  je prištel 
med pretežno slovenske ob- 

| čine, o posebnem statutu pa 
pravi, da predvideva prevod 
samo razsodb, medtem ko je 
v statutu rečeno: "Javnim do
kumentom, nanašajočim se 
na pripadnike etničnih sku
pin, vštevši sodne razsodbe, 
bo priložen prevod v ustrez
nem jeziku."

Razprava o predloženih 
popravkih in dopolnilih k Ma- 
sellijevemu osnutku v poslan
ski komisiji za ustavna vpraša
nja, ki bi se bila morala že za- 

i četi, je bila odložena na ko
nec meseca zaradi drugih nuj
nih točknadnevnem redu ko
misije. Več popravkov so vlo- 

: žili razni poslanci na pobudo 
svojih strank ali slovenskih or
ganizacij, med temi tudi val- 
dostanski poslanec Caveri na 
pobudo Slovenske skupnosti. 
S tem v zvezi poročajo, da je 

j  tržaški poslanec Nacionalne
ga zavezništva Menia (m inu
lo poletje je sprejel vabilo "na 
kavo" tržaških predstavnikov 
Levih demokratov...) vložil ti- 
sočpetsto popravkov, kar do
kazuje, da se skrajni desničar
ji niso "omehčali" in bodo zato 

; izvajali obstrukcijo zavlačeva
nja postopka za sprejetje za- 
ščitnega zakona. Isti poslanec 
je brez pridržkov javno pod
prl omenjena izvajanja trža
škega državnega pravdnika.

— ——  STRAN 2
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S 1. STRANI

BEG...
Tako italijanska mornarica 

kot finančna straža dan in noč 
nadzorujeta ozki morski pas, 
ki ločuje sosedi, kar pa pred
stavlja tudi povod za marsika
tero nevšečnost. Oba varnost
na organa delujeta namreč sko
raj na istem področju: morna
rica na odprtem morju, finan
čna straža na teritorialnih vo
dah. Zaradi pomanjkljivega us
klajevanja, predvsem pa zara
di pomanjkanja vzajemnega in
formiranja se rado dogaja, da 
obe sili zasledujeta druga dru
go, ne vedoč, kdo se skriva za 
piko na radarju. Zasledovanje 
seveda ni nikakršna rešitev, pro
blemu je treba iti čisto do dna. 
To dno oz. osnova, iz katere se 
potem rojevajo vse mednarod
ne zagate med Italijo in Alba
nijo, je mesto Vlora, ki je že pod 
popolnim nadzorom prekup
čevalcev z drogo, predvsem pa 
lastnikov gumijastih čolnov, ki 
služijo lepe denarce na člove
škem obupu. Prav gumijasti 
čolni oz. njihovi lastniki so po
stali osrednja točka novega za-

S 1. STRANI

ZAŠČITA 
MANJŠINE...

Stališče Slovenske skupno
sti je, kot zano, kritično do 
nekaterih pomanjkljivosti Ma- 
sellijevega predloga, in ga je 
na tradicionalnem  novolet- 
nemsrečanju v petek, 15. t.m., 
v Prečniku potrdil njen novi 
deželni tajnik Andrej Berdon. 
Omenjene pomanjkljivosti, ki 
jih je treba nujno popraviti, so: 
nedoločnost ozemeljskega ob
močja, na katerem naj velja 
zaščita; potreba po odškodni
ni za povzročeno škodo v pre
teklosti in zajamčeno zastop
stvo za predstavnike manjši
ne v izvoljenih telesih.

kona, ki naj bi dolgoročno rešil 
problem divjih nočnih raidov 
v italijanskih vodah. Albanski 
parlament je - tudi pod pritis
kom italijanskega notranjega 
ministrstva - izglasoval nov za
kon, po katerem naj bi vsi mo
torni čolni na manj kot 70- 
konjski pogon, ki vozijo z manj 
kot 32 km na uro, ne smeli pre
koračiti dveh morskih milj. S 
tem ukrepom se seveda nika
kor ne izničijo razlogi, zaradi 
katerih na tisoče Albancev tve
ga skok v Italijo. Vsekakor pa 
pomeni ta ukrep hud udarec 
za lokalne mafijske interese, ki 
špekulirajo prav na "potova
njih" v Italijo z manjšimi čolni. 
Kot načrtovano je albanska po
licija izvedla kapilarno patrulji
ranje pri otoku Saseno pred 
mestom Vloro, področje, na 
katerem vlada najvišja stopnja 
nereda, predvsem zaradi bliži
ne Otranta, od katerega ga lo
čuje samo 60 km. Albanska in 
italijanska mornarica sta zaple
nili šest gumijastih čolnov, prav 
ta ukrep pa je izzval val nasil
nih reakcij. 300 oboroženih 
čolnarjev je vkorakalo na glav
no policijsko postajo ter ugra
bilo poveljnika policije Sokola 
Kociua. Po dolgih urah vsesplo
šnih ljudskih izgredov so čol
narji dobili, kar so zahtevali: po
veljnik je moral ukazati vrni
tev zaplenjenih čolnov. Povelj
nik je spet na varnem, celotna 
zadeva pa skrajno zaskrbljujo
ča. Dejstvo, da se ni niti en po
licijski agent zoperstavil upor
nikom za osvoboditev svojega 
nadrejenega, je že samo po se
bi znak velike zmede, če že ne 
anarhije. Nekateri italijanski 
krogi zahtevajo spremembo 
sporazuma med Albanijo in 
Italijo, ki t.i. italijanski "intergru- 
pi" ne dovoljuje uporabe orož
ja. Ta zahteva pa je le pesek v 
oči, saj bi dejansko pomenila 
le vzpostavitev različnega oseb
ka, ki lahko s silo zatre uporni
ške težnje. Prav gotovo pa je 
že sam zakonodajni korak, ki 
ga je storila albanska vlada, po
zitiven znak. Gotovo je to le 
kaplja v morje, vsekakor pa je 
vlada zbodla prave osebe.

BO VLADA  
D'ALEME  
VZDRŽALA?

Vlada ministrskega pred
sednika Massima D'Aleme 
ima, vsaj na papirju, trdno ve
čino v parlamentu. Dogaja pa 
se, da tako rekoč vsak teden 
prihaja med Scilo in Karibdo 
ter se zdi, da bo prej ali slej 
napočil trenutek, ko bo D Ale- 
ma moral dvigniti roke. Sam 
je sicer še pred dnevi zatrdil, 
da njegova vlada ni prav nič 
manj trdna kot njene pred
hodnice, s čimer pa je dejan
sko priznal šibko točko veli
ke večine osrednjih vlad po 
drugi vojni.

Pred sedanjo vlado so vsaj 
trije hujši problemi in prav to
liko preizkušenj. O m enim o 
najprej volitve v evropski par
lament, zatem izvolitev pred
sednika republike in končno 
referendum o odpravi predpi
sov, ki veljajo za izvolitev par
lamentarcev po proporčnem 
sistemu.

Strogo fo rm a lno  vsa ta 
vprašanja sicer ne zadevajo 
osrednje vlade, temveč zako- 
nodajavca, to je parlament. 
Vemo pa, da vlada ni nevtral
na, saj se ne more odpove
dati vlogi akterja in pobudnika 
tudi na tem področju. Marsi
kdo dvomi, da bo DAlema 
mogel vzdržati do konca legi- 
slature. "Oljka" je v krizi. Ta 
postaja čedalje hujša, potem 
ko je Prodi napovedal nastop 
na evropskih volitvah (skup
no z župani nekaterih velikih 
občin, s sodnikom Di Pietrom 
in drugimi). Računajo, da bi ta 
lista zbrala kakih 10 odstot
kov glasov. To pa bo resno 
ogrozilo volilni uspeh Ljud
ske stranke in Levih dem o
kratov, torej oba stebra vlade 
m in is trskega predsednika 
DAleme. Bo slednji v tem pri
meru še lahko varno krmaril 
med Scilo in Karibdo?

Naročnike in  vse bralce obveščamo, da smo zaradi naraščanja stroškov 
p ri izdajanju časnika sk len ili rah lo  zvišati naročnine za tu jino. 
Naročnine za leto 1999 bodo naslednje:

EN OLETN A  ZA  ITALIJO IN  SLO VENIJO  7 0 .000  LIR 
E N O LE TN A  ZA T U J IN O  1 1 0 .00 0  LIR
E N O LE TN A PO LETALSKI POŠTI 1 4 0 .00 0  LIR

Naročnike in  bralce prosim o za razum evanje in  jim  priporočam o, naj 
čim prej poravnajo naročnine in  tudi p ridobijo  nove naročnike.
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VELIK 
ODMEV

IZ  M A N J Š I N S K E G A SVETA

DOLINA AOSTA IN 
SLOVENCI

V italijanskem tisku in osta
lih sredstvih množičnega ob
veščanja je  imel velik odmev 
članek o federalizmu, ki so ga 
objavili katoliški tedniki Treh 
Benečij. Glavno vsebino član
ka je objavil tudi naš Novi glas. 
Glavni urednik videmskega 
tednika Vita Cattolica Duilio 
Corgnali, ki ima največ zaslug 
za to pobudo, je  te dni napi
sal, da so katoliški tedniki ho
teli s prstom pokazati, kako 
je centralistična država pov
sem odpovedala, kar že res
no ogroža omikano sožitje. 
Zato se je treba po njegovem 
vrniti k resnični politiki in se 
odpovedati strankarskemu 
drobnjakarstvu. V tej zvezi pi
sec navaja podatke ene zad
njih anket v severovzhodni 
Italiji, iz katerih izhaja, da če
dalje bolj rasteta nezanimanje 
in brezbrižnost za politiko in 
zlasti za politične stranke. Ta
ko seje od lanskega septem
bra do konca decembra šte
v ilo  ljud i, ki jih  po litika  in 
stranke sploh ne zanimajo, 
povečalo za 10 odstotkov. V 
Furlaniji-julijski krajini je kar 
34,5 odstotka anketirancev 
odgovorilo, da jih  politika in 
stranke prav nič ne brigajo.

Vogelni kamen federalizma 
so - pravi Corgnali - avtono
mija, subsidiarnost in solidar
nost. Na to pot naj stopi pred
vsem naša dežela, ki je že av
tonomna, a jo  pestijo vse nad
loge, značilne za rimski cen
tralizem.

O b koncu prejšnjega leta 
je  bil v Dolin i Aosta, v Saint- 
V incentu, kongres stranke 
Union Valdotaine, ki ima v 
tej alpski deželi relativno ve
čino in s tem v rokah deželno 
vlado. Za novega predsed
nika te stranke je  bil izvoljen 
August R ollandin, že prej 
večletni predsednik deželne 
vlade. Stranka francosko go
voreče skupnosti v tej deželi 
se vztrajno bori za avtono
m ijo, federalizem in Evropo 
narodov.

Zanim iv je  tudi članek, ki 
ga je  v strankinem glasilu Le 
Peuple Valdotain v tem času 
napisal aostanski poslanec 
Lucien Caveri, ki zastopa de
želo v rimskem parlamentu. 
Poslanec se posebej zaustav
lja ob stiku z drugim i manj
šinskim i skupnostm i v Italiji 
in zlasti omenja glavne njih 
stranke. Tako najprej južnoti- 
rolsko SVP, potem pa piše, 
da je  bil v tridentinski pokra
jinski svet (ki je  pravzaprav 
po svojem pomenu to, kar 
je  pri nas deželni svet, saj 
skupno z bocenskim sestav
lja deželno zbornico Triden- 
tinske-Južne Tirolske) prvič 
izvoljen - na podlagi poseb
nega državnega zaščitnega 
zakona - predstavnik Ladin- 
cev v Val di Fassa.

Nato se poslanec Caveri 
ustavlja pri Slovencih in ome
nja vlogo Slovenske skupno
sti, ki mu je posredovala svoj

zakonski predlog zaščitnega 
zakona. Valdostanski parla
mentarec poudarja živost in 
prizadetost slovenske manj
šine in visoko kulturno ra
ven pri razpravljanju ob vseh 
teh problemih.

Tudi okcitanska jezikovna 
skupnost v Piemontu je pre
cej živahna in se zlasti izživlja 
na prosvetnem in folklornem 
področju. O  vsem tem verno 
poroča njih glasiloOusitanio 
vivo. Naj še spomnimo, da i- 
majo tudi Okcitanci svoje po
litično gibanje, ki je M AO (ok- 
citansko avtonomistično giba
nje), ki je  dolgo sodelovalo v 
skupni povezavi manjšinskih 
strank v Italiji. Zadnja leta 
imajo svojega pokrajinskega 
svetovalca v mestu Cuneo ter 
predstavnike v raznih manjših 
občinskih svetih v Piemontu.

O kcitanski predstavniki 
večkrat razpravljajo o odno
su, ki ga imajo oz. so ga imeli 
že v preteklosti razni intelek
tua lc i (tud i levičarski) do 
vprašanj jezikovnih manjšin 
v Italiji sploh. Stališče m no
gih vidnih razumnikov je sko
raj vedno negativno, posebej 
do pobud za zakonsko zašči
to. Sedaj je  do te že skoraj 
prišlo (poslanska zbornica je 
zakon že odobrila, moral pa 
ga b o  izg la so va ti še sena t). 
Podobno veija Ludi za druge 
jezikovne manjšine v Italiji, 
od severa do juga.
--------------- AB

P O V E J M O  N A G L A S
JA NE Z POVSE

OB VSEH MANJSINSKIH 
PRIBLIŽEVANJIH NUJEN TUDI 
POLITIČNI DOGOVOR

V zadnjem času je  prišlo znotraj naše manj
šine do nekaterih približevanj, ki smo jih  lahko 
samo veseli. Obe tem eljn i krovni organiza
ciji, Svet slovenskih organizacij in Slovenska 
kulturno gospodarska zveza, namreč nada
ljujeta z iskanjem smotrnih oblik sodelovanja. 
Pa ne gre le za krovni organizaciji, v m islih  
im am o vsakršno skupno manjšinsko sodelo
vanje, kot ga pač narekuje življenje. M ed dru
g im  nas druži šola, druži nas šport, druži nas 
izročilo vere, druži nas isti narodnostni izvor. 
Da b i torej znotraj manjšine zaživeli novemu 
času primerno in prirod no življenje, lahko brez 
velikih besed, že s prisrčn im i vsakodnevnimi 
stiki, zapuščamo za seboj prejšnje obdobje, 
ki nas je oddaljevalo enega od  drugega. Pre
pričan sem, da je  treba po  tej p o ti naprej, ker 
je  pač sožitje znotraj lastne narodnostne skup
nosti nenadomestljiva dobrina, ki daje pravo 
m oč tud i za ustvarjanje sožitja z drugimi. Ob 
vsem tem  pa ne sm em o pozabiti, da naša 
p o t n i trdna, v kolikor ne dosežemo tudi p o li
tičnega dogovora.

Dejstvo je, da sm o ob sicer spodbudnih  
rezultatih najrazličnejšega manjšinskega sode
lovanja še vedno po litično razdrobljeni in raz
cepljeni. Izkušnja uči, da lahko politična raz
drobljenost žal v hipu poruši vse, kar je b ilo  
ustvarjenega na vseh drugih ravneh. Rada se 
prita ji in o njej marsikdaj ni dosti slišati, toda 
dokler n i ukinjena, utegne čez noč izbruhniti 
na dan in un ič iti vse, kar je  b ilo  s trudom  na
rejenega. D ovolj se je  spom niti le zaščitnega

zakona, torej področja, o katerem skoraj iz
ključno odloča naša politična naravnanost. 
Zaščitni zakon je  pokazal in dokazal, da smo 
kot manjšina v jedru po litično  tako vsaksebi, 
da bo lj sploh ne b i mogli biti. O b naših tako 
skrajno različnih po litičn ih  stališčih v odnosu 
do naše zaščite je  jasno, da bodo o nas odločali 
drugi. Zaščitni zakon je torej primer, kako naša 
politična razdrobljenost lahko dobesedno iz
niči vse, kar smo na ravni siceršnjega sodelo
vanja v vsakodnevnem življenju dosegli. V tem  
smislu b i m ora li storiti vse, da b i jo , namreč 
politično razdrobljenost, končno in dokončno 
presegli.

Manjšinski po litičn i dogovor je  nujen na
dalje zaradi odnosov z m atično državo repu
bliko Slovenijo. Kot manjšina namreč sou
stvarjamo celovitost narodnostnega prostora 
in te naloge ne m orem o prepuščati le njego
vemu matičnemu delu, ki potrebuje spodbud 
s strani rojakov izven meja. Z  drug im i bese
dam i: v interesu celotnega slovenskega naro
dnostnega prostora je  nujen večji in aktivnejši 
delež s strani manjšin, saj tud i Slovenija še ni 
povsem presegla svojih notranjih delitev. Da 
bi b il naš delež v/ odnosu na celotni narodno
stni p rostor vplivnejši, pa b i seveda m orali 
delovati manjšinsko celovito in istosmerno. 
Torej b i se m ora li dodatno zavedati pomena 
m oči lastnega političnega dogovora oziroma 
svoje nemoči, v kolikor bom o s po litično raz
drobljenostjo še vnaprej obeleženi.
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AKTUALNO

OB SREČANJU 
PAPEŽA S 
C L IN T O N O M

N T E R V J U  /  SERGI J  P A H O R

Med Sv. sedežem in ZDA od ved
no ni teklo vse gladko, kot bi se 
lahko na prvi pogled zdelo. Temu 
smo bili priča že pred desetletji, go
tovo pa je  čisto nove odnose med 
Vatikanom inZDA uvedel sedanji pa
pež, Janez Pavel II., ki je  znan po 
tem, da nikdar ničesar ne pove po 
naključju, ampak zelo dobro premi
sli vsako svojo trditev. V tej luči gre 
tudi razmišljati o papeževih besedah 
na letalu nad Atlantikom, ko je s 
spremstvom odhajal na 85. pasto
ralno potovanje v tujino. Z ironičnim 
nasmeškom je namreč časnikarjem 
dejal, da je sicer res, da je danes na 
svetu samo ena velesila, a ne ve, če 
je to prav. "A tako je!" je  dejal sv. o- 
če ob koncu pogovora.

Medtem ko to pišemo, se sv. oče 
in ameriški predsednik Bill C linton 
še nista srečala - sv. oče je  komaj 
prispel v ZDA - in je zato ugibanje, 
kaj si bosta rekla, gotovo neumest
no. Lahko pa pogledamo, katere so 
točke, ki razdvajajoZDA in sv. očeta. 
Brez dvoma lahko na prvo mesto 
postavimo težavne odnose, ki jih 
im ajoZD AzO ZN, saj smo vsak dan 
priče temu, da bi ZDA rade ukazo
vale OZN, kako naj se le-te vedejo 
tako do posameznih diktatorjev ka
kor tudi do najrevnejših držav. Ja
nez Pavel II. pa se od samega začet
ka svojega dela na čelu Cerkve zav
zema, da bi pri za ves svet pomem
bnih odločitvah morale sodelovati 
prav vse države, tudi najrevnejše.

Odnos do t.i. gospodarske glo
balizacije je drugi predmet spora, ker 
se sveti oče zaveda, da gospodar
sko poenotenje sveta pomeni tudi 
poenotenje kulture - beri: brisanje, 
uničevanje manjših kultur. Če je za 
ZDA samoumevno, da moramo jesti 
vsi hamburgerje, potem je papežu 
jasno, da taka pot ne vodi nikamor.

Odnos do gospodarskega razvo
ja sveta je spet jabolko spora, saj se 
sv. oče zavzema za brisanje dolgov 
najrevnejših držav in za enakome
ren in pravičen razvoj povsod po 
svetu, medtem ko je C linton vkle
njen v objem velikih multinacionalk, 
ki imajo svoj čredo prav v divjem li- 
berizmu in kapitalizmu, ki vedno bolj 
šibi revne in vedno bolj bogati že 
dovolj, če ne preveč, bogate.

Odnos do življenja je seveda ele
ment, ki iz sv. očeta v današnjem 
svetu dela morda enega redkih mo
ralnih oseb, ki vedno in povsod za
govarjajo življenje, pa naj gre za še 
nerojene ali najrevnejše, ki nimajo 
nobene možnosti za preživetje. Tega 
ne moremo reči za ZDA, kjer vlada 
tako liberističen odnos do družine 
in odnosa do splava, da ga seveda 
Cerkev ne more sprejemati.

Se bi lahko naštevali, a prav zani
mivo bo gledati starega sv. očeta, 
ki bo mlademu ameriškemu pred
sedniku brez nepotrebnega ovinkar
jenja gotovo javno povedal, da se 
ne strinja z vojaškimi posegi v Iraku, 
da se ne strinja s splavom, prav tako 
ne s homoseksualnimi zvezami, da 
se ne strinja z d ivjim  kapitalizmom, 
ki ga prav ZDA zagovarjajo, če ne 
že udejanjajo po vsem svetu.

JURIJ PALJK

POGLEDI NA MANJŠINSKO
STVARNOST

IVAN ŽERJAL

Ob začetku novega leta smo se pogovorili s pred
sednikom Sveta slovenskih organizacij' Sergijem Pahor
jem o nekaterih aktualnih vprašanjih v zvezi z razmera
mi slovenske narodne skupnosti v Italiji.

Gospod Pahor, p re d  
nedavnim  ste odšli v p o ko j. 

K a j vam je  pom enil 
časn ikarsk i p o k lic ?

Biti posrednik med dogodkom 
in bralcem, poslušalcem ali gledal
cem, je najlepše, kar se lahko zgo
di radovednemu človeku, če si zra
ven še plačan, je  to potem še do
datno zadoščenje. Tako je  pred leti 
povedal znani časnikar, in za njim 
vsi to radi ponavljamo. Pisana bese
da ima velik čar, kakor tudi m ikro
fon ali televizijska kamera. M islim , 
da je  naloga in dolžnost vsakega 
slovenskega časnikarja med nami 
dati možnost pripadnikom manjši
ne, da so čim bolje  inform irani iz 
prve roke tako o dogajanju v svetu 
kot doma. Če pri tem ne zavijamo 
novic v ideološke okvire in če smo 
v komentarjih iskreni, smo opravi
li svojo dolžnost. Zraven mora biti
- kot predpogoj - še skrb za lep je 
zik in za ustrezen izraz, da ne bomo 
zapadali kalkom, ki zmaličijo še ta
ko dobro napisan članek. Napake 
pa seveda delamo vsi.

B i nam lahko  o ris a li lik  
predsedn ika  SSO oz. 
krovne organizacije?

K a j opravljate, s čim se 
ukvarjate?Je to v večini 

p rim ero v  t.i. "visoka 
p o lit ik a  " a li p a  g re  tud i 
z a  drobne stvari, k i so 
bolj značilne z a  kako  

društvo, kot npr. 
sestavljanje prošenj?

Ne gre za "veliko politiko", pač 
pa za probleme, ki zadevajo našo 
skupnost. Svet slovenskih organi
zacij je vpleten v skupne napore 
vseh predstavnikov manjšine, da u- 
stvari za to manjšino čim boljše raz
mere za njeno rast in razvoj, Med 
drugim smo, skupaj z SKGZ, pokli
cani, da sodelujemo pri razporeja
nju tako prispevkov, ki prihajajo z 
dežele, kot tistih, ki jih  vsako leto 
daje na rapolago Slovenija. Potrebe 
so velike, prav tako tudi ambicije 
in načrti, zato ne gre vedno gladko.

O pravljate  svojo 
fu n k c ijo  brezplačno?

K je  je  p o  vašem mnenju 
m eja med profesionaln im  
in prostovoljn im  delom v 

našem družbenem  življenju?
Pomembna kom ponenta naše 

moči - in tudi naše svobode in sa
m ostojnosti - je bila v preteklosti 
prav prostovoljno delo. Ko smo za
čeli z organiziranim življenjem v prvi 
povojni dobi, nismo imeli izbire: ali 
tako, se pravi zastonj, ali nič. M ar
sikdaj nismo dobili niti povračila ži
vih stroškov in še danes se to doga
ja, čeprav nekateri tega ne verja
mejo in ne bodo nikoli verjeli. Šele 
ko smo dobili prva redna javna fi
nanciranja, smo si dovolili ustvari
ti nekaj delovnih mest. Pri tem smo 
in hočemo ostati zelo previdni. Po 
drugi strani pa smo prav po zaslu
gi pomoči iz zadnjih let lahko po
stavili nekaj struktur, ki naravnost 
kličejo po profesionalnosti, ker m o

ramo strukturam dati tudi vsebi
no. Istočasno pa moramo tudi skr
beti za rast kvalitete naših prired i
tev, da ne bom o ostajali na ravni 
preteklosti. Današnji čas in razvoj 
v  svetu terjata od nas velik napor, 
da bom o znali odgovoriti na zahte
ve naše mladine, ki v tradicional
nih prireditvah prem nogokrat ne 
najde nič zares mikavnega.

Predsednik SSO-ja ste 
že  dve leti. To je  verjet no 
dovolj dolga doba, da  se 

potegne č rta  in p o d a  ocena
o opravljenem  delu. 

K ako  gledate na doslej 
opravljeno delo?Je danes 

SSO o rgan izacijsko  trdnejš i 
kot v p re tek lo s ti a li p a  je  
treba s to riti še m arsikaj?  
Ker nas pretirano zaposlujejo iz

razito politična vprašanja, začenši z 
manjšinskim zaščitnim zakonom, 
smo v marsičem šli naprej po sta
rih modelih, vendar pa smo gotovo 
pospešili ritem našega dela, okrepi
li stike z osrednjimi državnimi orga
ni v Sloveniji ter začeli sodelovati s 
SKGZ. S tem bomo morali nadaljeva
ti, predvsem pa bomo morali najti 
način, kako spodbuditi večje zani
manje za manjšino v matičnem pro
storu in to na vseh ravneh, od poli
tike do občil in šole. Kar zadeva našo 
notranjo organiziranost, pa bi bilo 
potrebno samo izboljšati raven in
form iranja in obveščanja.

V zad n jih  časih se vse 
bolj g o vo ri ( tud i z  vaše 

stran i), da so odnosi med 
SSO in SKGZ dobri. Nam  

lahko  poveste, k a j ste 
dosegli s skupnim i močmi?

Nesporno je  res, da sta se SKGZ 
in SSO zbližala, res pa je tudi, da 
smo šele na začetku nekega sode
lovanja, ki bo lahko to liko  plodno, 
ko likor se bom o na obeh straneh 
zavedali, da bo od dogovarjanja in 
sodelovanja imela naša skupnost 
samo korist. Del naše javnosti je 
to razumel in že izraža svoje sogla
sje. Jasno je tudi, da je dobra volja 
potrebna na obeh straneh in da še 
obstajajo odprta vprašanja, ki so 
dediščina p re tek losti. Skupaj s 
SKGZ je SSO vzpostavil jasnejše od
nose s slovenskimi vladnimi in par
lamentarnimi organi. Nanje se obra
čamo skupno, z Uradom za Sloven
ce po svetu pa se pogovarjamo o 
uporabi materialnih sredstev, ki j i h 
daje matica za manjšino. Prav tako 
smo skupno stopili v stik z odbor- 
ništvom za kulturo nadeželi. Skup
no obravnavamo vprašanja, ki za
devajo naše največje ustanove.

Se vam ne zdi, da  se 
v zam ejstvu p reveč  

g o vo ri te o fin a n c ira n ju  
manjšine, m anj p a  o načrtih,

idejah in vizijah?  
Manjšina ima velike materialne 

potrebe, zlasti naše velike skupne 
ustanove, ki so v veliki meri profe
sionalizirane. Gre za kritje  tekočih 
potreb, kakor tudi za odpravljanje 
posledic napačnega poslovanja v 
preteklosti. Zdaj skušamo zadeve

postaviti na zdrave noge, toda za 
to potrebujemo tudi sredstva. Ž iv i
mo še vedno v stanju nekakšne iz
jemnosti, ki nam ne dovoljuje, da 
bi lahko m irno in sproščeno gle
dali naprej in načrtovali glede na 
potrebe novega časa. M noge stva
ri so se namreč tudi tako zelo zako
reninile, da jih ne m oremo zlahka 
razrešiti. Spodbude v to smer pa 
čutim o v naši javnosti, čeprav nam 
tisk pri tem ni velik posrednik. Pri
čakujemo stimulacije tudi na tem 
področju.

K akšn i p a  so odnosi 
s po litično  stranko  
Slovencev v Ita liji, 

Slovensko skupnostjo?
S Slovensko skupnostjo sodelu

jem o na vsej črti in imamo zelo po
dobne poglede na glavnino vpra
šanj, ki zadevajo manjšino. Če je 
kdaj prišlo do manjših znakov ne
soglasja, je za njim i bila vedno le 
neinformiranost, kar smo nemudo
ma odpravili.

V zad n jih  časih je  
močno p r iš e l na dan  

problem  slovenskega šolstva 
v Ita l i j i .  Seznanili smo se 

z  iz ra z i , kot so npr. rac io n a
lizac ija , združevanje, verti- 
k a liza c ija  ipd. K o liko  se je  

SSO u k v a r ja l s tem in 
kakšno je  vaše stališče? 
Veliko se nismo ukvarjali s temi 

vprašanji, ker sodimo, da imamo 
dovolj strokovnjakov, da bi lahko 
političnim krogom stali ob strani pri 
reševanju teh vprašanj, poleg tega 
je tu tudi sindikat. M i se seveda ne 
umikamo in pri zadnjem zapletu na 
Tržaškem smo stali ob strani sindi
katu in drugim strankam.

Nedavne težave na slo
venskem časnikarskem  

oddelku italijanske  
rad io te lev iz ije  so se 

začasno, a  ne dokončno 
rešile. To p a  je  b il samo 

p ovod  z a  moje vprašanje, 
k i se do tika  splošnejše 
prob lem atike  sredstev 

javn eg a  obveščanja 
Slovencev v Ita l ij i .  Im a  

SSO svojo strategijo  
s tem v zvezi? K atere  

p rio r ite te  ste si postavili?
Z občili je slovenska manjšina v 

Italiji razmeroma dobro oprem lje
na, saj so hujše pomanjkljivosti oči

ČETRTEK
28. JANUARJA
1999

tne samo na področju televizije: vid
ljivost še ni zagotovljena na celot
nem področju (tudi na Tržaškem 
in Goriškem ponekod močno šepa), 
predvsem pa se mi zdi pomembno, 
da bi b ilo  treba podaljšati dnevni 
program vsaj na poldrugo uro, za 
kar pa so spet potrebna sredstva 
in ljudje. Glede ostalega pa se mi 
zdi, da bi b ilo potrebno obdržati in 
okrepiti, kar imamo. Vprašanje zase 
je naš dnevnik,kjer je bilo z ustano
vitvijo zadruge opravljeno le polo
vično dejanje. Še vedno čakamo na 
nove pobude za razširitev članstva 
in še vedno ni upravljanje doseglo 
tiste stopnje prozornosti, o kateri 
seje toliko govorilo med ustanavlja
njem zadruge. Zaenkrat je s Primor
skim dnevnikom bila opravljena le 
lepotna operacija. Počakali bomo.

K akšn i p a  so odnosi 
s Slovenijo?

Odnosi med manjšino in m ati
co potekajo na raznih ravneh, po- 

i  litični, kulturni, gospodarski. M o r
da bi glede tega morali pripraviti nov 
posvet. Osebno se ne morem zne
biti neprijetnega občutka, da smo 
za mnoge v bistvu nadležen tujek. 
Zlasti se tako tuje do nas obnaša 
tisk, razen redkih izjem pa tudi svet 
šole. Toda to vprašanje bi terjalo 
poglobitev in razčlenitev.

Večkrat slišimo, da  
m anjšina izu m ira , da ni več 
volje do življenja, p o  d ru g i

s tran i p a , da im am o še 
dovolj življenjskega naboja  

v sebi. K a j m islite vi?
Tudi sam sem v zadnjem času 

govoril o izumiranju manjšine in si 
zaradi tega zaslužil očitek, da sem 
preveč pesimističen. Očitek zavra
čam: nasprotno, jaz sem nepobolj
šljiv optim ist, toda ves moj op tim i
zem mi ne daje pravice, da skrivam 
zaskrbljenost spričo upadanja števi
la otrok v naših šolah. Če nas je zdaj 
malo, ko so hvala Bogu še živi lju
dje, ki so se rodili pod Avstrijo, ko
liko bo še Slovencev čez 50 let, če 
se jih  zdaj rojeva komaj nekaj sto 
na leto? Predvsem pa nas mora skr
beti pomanjkanje življenjskega ela
na pri mladih. Toda to je  vprašanje, 
ki bi terjalo zelo dolg odgovor, za 
katerega nisem poklican: o tem naj 
govorijo starši, vzgojitelji, duhovniki 
in sociologi. Zares dobro bi bilo, če 
bi to začeli delati sistematično.
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ZV ON E STRUBELJ I
Ž L A H T E N  IZB O R  BOŽJE BESEDE, 
N ED E LJO  ZA  NED ELJO

4. N A V A D N A  NEDELJA

Iščite Gospoda, vsi pon ižan i v deželi, k i izpo ln ju je te  
njegov odlok. Iščite pravičnost, iščite ponižnost... V  tvo ji 
sredi bom obran il ljudstvo, ponižno in  ubogo, k i bo zau
palo v Gospodovo ime. (Sofonija 2,3; 3,12)

Bog si je  izb ra l tisto, kar je  v očeh sveta noro, da b i 
osram otil modre. Bog si je izb ra l tisto , kar je v očeh 
sveta slabotno, da b i osram otil tisto , kar je  močno. (1 
Korinčanom  1,27-28)

Ko je Jezus zagledal množice, se je povzpel na goro. 
Sedel je in  njegovi učenci so p riš li k njemu. O dprl je  usta 
in  j ih  u č il: "B lagor ubogim  v duhu, k a jt i n jihovo  je  
nebeško kraljestvo." (M atej 5 ,1-3)

BLAG RI K O T  B O ŽJI PO PRAVEK  
ČLOVEŠKE Z G O D O V IN E

Izkušeni pridigarji so od vedno poudarjali, da je v p rid i
gi potrebno podati tr i važne misli. Tako si jo ljudje najlažje 
zapomnijo. N i naključno, da p ri nedeljski službi božji be
remo tr i berila, k i se ponavadi dopolnjujejo, ujemajo; vsaj 
dve od njih razvijata isto temo. Na četrto navadno nedeljo
v liturgičnem  letu A  ni težko najti rdečo n it, k i povezuje 
vsa tr i berila. Osnovna misel se nam predstavlja ko t kra
sen gotski o ltarni trip tih  (tri poslikane ali reliefno okrašene 
skupaj se držeče plošče oltarja).

Prvi p rizor, z leve p ro ti desni, nam ponuja p rerok So
fonija, k i ob koncu sedmega stoletja pred Kristusom na
poveduje božjo jezo oblastnim, bogatim, zlasti po litikom  
in po litikan tom , pa sodnikom , k riv im  prerokom , po 
kvarjenim  duhovn ikom , k i zaradi lastnih interesov in  za 
povečanje svojega imetja in oblasti zatirajo reveže, brez
pravne. Primerja jih  rjovečim levom in vedno lačnim noč
n im  vo lkovom , k i prežijo na plen. Ob vsenavzoči ko rup 
ciji in  m ora ln i izprijenosti, k i sta kakor tem ni barvi p r
vega prizora, pa na obzorju uzremo procesijo v belo oble
čenih revežev, oropanih  in  brezpravnih, m alih  in  nepo
m em bnih ljud i. O žarjeni so z božjo svetlobo, z lučjo 
upanja. Iz n jih  bo Bog napravil "ljudstvo, pon ižno  in  
ubogo, ki bo zaupalo v Gospodovo ime." Cerkveni očetje 
so v tej napovedi že v ide li Kristusovo Cerkev. Sofonijev 
zapis tedanje družbe, k i se deli na močne in šibke, oblast
ne in  izkoriščane, je sila aktualen tud i za današnjo druž
bo. V  marsičem bi ga lahko naobrn ili na že u trjeno  "de
m okra tično" Ita lijo  in  Evropo ko t tu d i v dem okracijo  
se prebujajočo Slovenijo.

Prizor na desni strani namišljenega oltarnega trip tiha  
prikazuje kozmopolitsko in cvetoče mesto Korin t. V  inte
lektualno močnem in bogatem centru grškega sveta je na
stala majhna skupnost kristjanov, ki jo je model helenistične 
družbe osvojil in navdajal z zaupanjem. Apostol Pavel spomni 
prve kristjane, da Bog dela "nore" izbire, saj se ne naslanja 
na imenitne ljudi, ne daje prednosti najbolj pametnim. Od 
Izaka, Jakoba, Davida in Mojzesa, Jeremija, Amosa pa do 
navadnih ribičev, Jezusovih apostolov, je Bog redno izbiral 
majhne in preproste ljudi. Dozoreli in zrasli so v moči 
božje m ilosti. Postali so velikani duha in pričevalci za re
snico, ker so se oklenili božje roke in njegove previdnosti. 
Zato Pavlovo sporočilo zazveni ko t form ula božje izbire. 
"Bog si je izbral tisto, kar je v očeh sveta noro, da bi osra
m otil modre. Bog si je izbral tisto, kar je v očeh sveta 
slabotno, da bi osramotil tisto, kar je močno."

Sredinski prizor nam podarja evangelist Matej, ki Jezu
sa postavlja na goro blagrov ko t novega Mojzesa. Izbra
nim  učencem razlaga pravila Božjega kraljestva. Naveže 
se na znano svetopisemsko besedo blagor. 26-kra t jo  
srečamo v psalmih in 31 -krat v drugih svetopisemskih be
sedilih. S pogledom preroka Sofonija, k i prerokuje o 
"ponižnem in ubogem ljudstvu, ki bo zaupalo v Gospodo
vo ime", se govor na gori slovesno začenja z besedami: 
"Blagor ubogim v duhu, kajti njihovo je nebeško kraljestvo." 
Ubogi (hebr. 'anawim) pomeni sključeni, zatirani, brez
pravni, obenem tudi pravični, kro tk i, ponižni, zvesti Bogu. 
Spet je pred nami procesija vseh izkoriščanih, poteptanih 
in revnih, ki so skozi vsa tisočletja človeške zgodovine ko
rakali z zavestjo, da je zadnji sodnik Božja pravičnost in da 
b iti ponižan, krotak in zadnji med zadnjim i pred Bogom 
ni sramota. Jezus prav "ubogim v duhu" napoveduje svetlo 
prihodnost: zadnji bodo prvi in prvi bodo zadnji. Blagri so 
zato duhovni in socialni manifest krščanstva, večni popra
vek človeške zgodovine, ki je pisana in se je učimo z vidika 
vladarjev, mogotcev, oblastnikov, vojščakov, zavojevalcev, 
sodnikov, politikov, zelo težko in neradi pa z v id ika žrtev 
moči in nasilja, z v id ika "ubogih v duhu", katere Jezus 
opredeli za protagoniste Božjega kraljestva.

N E K A J  M I S L I  I Z  P A P E Ž E V E  P O S L A N I C E  O B  S V E T O V N E M  D N E V U  M I R U

ZA VSAKEGA POSAMEZNIKA GRE (2)

Sv. oče tudi piše, kako ima 
vsak človek na svetu pravico, 
da se samouresniči, da razvi
je kar najbolje svoje sposob
nosti, med drugim piše: "Na
daljnja temeljna pravica, ki o- 
mogoča dosego človeka vre
dne ravni življenja, je pravica 
do dela... Pomanjkanje dela 
je velik problem našega ča
sa... Brezposelnim je potreb
no omogočiti, da sami pre
vzamejo odgovornost za svoj 
obstoj in se rešijo ponižujo
čega položaja odvisnosti od 
tuje pomoči.11

"Hitro napredovanje sve
tovnega povezovanja in poe
notenja (globalizacije) gospo
darskih in denarnih sistemov 
zahteva, da se jasno oprede
li, kdo je dolžan zagotavljati 
skupni blagor v svetovnem 
merilu in uresničevanje go
spodarskih ter socialnih pra
vic. Svobodno tržišče samo 
tega ne more, saj prenekate- 
re človeške potrebe nimajo 
dostopa do trga. Še pred lo
giko izmenjave enakovrednih 
dobrin in oblik pravičnosti, ki 
so lastne tej logiki, obstaja 
»nekaj«, kar pripada človeku 
zato, ker je človek, to pome
ni, na temelju njegovega odli
čnega dostojanstva.

Posledice nedavnih gospo
darskih in denarnih kriz so 
močno prizadele veliko ljudi 
in jih potisnile v skrajno rev
ščino. Mnogi od njih so ko
maj pred kratkim dosegli po
ložaj, ki jim  je dajal upanje za 
prihodnost. Njihovi upi so bili 
brez usmiljenja uničeni, ne 
da bi bili sami za to kaj krivi. 
Posledice zanje in za njihove 
otroke so zelo hude. Prav ta
ko ni mogoče spregledati u- 
činkov, ki jih ima nihanje de
narnih trgov. Nujno potrebna 
je nova vizija svetovnega raz
voja v duhu solidarnosti. Tak-

| šna vizija naj bi začrtala celo
vit in realističen razvoj druž
be, ki bi mogla vsakemu svo- 

| jemu članu omogočiti uresni
čenje njegovih zmožnosti," je 
v poslanici kategoričen sv. 
oče, ki v nadaljevanju tudi zah
teva odpravo dolgov najrev
nejših držav na svetu; hkrati 
se zavzema tudi za odločna 
dejanja, ki naj v tretjem tisoč
letju odpravijo revščino in la
koto v svetu, kajti samo "tako 
se bo tudi najrevnejšim naro
dom odprla pot trajnega raz
voja in bo tisočletje, ki je pred 
nami, tudi zanje čas novega 
upanja."

V nadaljevanju poslanice 
je Janez Pavel II. napisal, da 
je "pravica do zdravega okolja 
neločljivo povezana s pospe
ševanjem človekovega dosto
janstva, ker razodeva dinami
ko razmerij med posamezni
kom in družbo... Obstaja ne
varnost, da bodo zem lja, 
morje, podnebje, rastlinstvo 
in živalstvo utrpeli hudo ško
do. To dejstvo zahteva globo- 
ko spremembo življenjskega 
sloga, značilnega za sodobno 
porabniško civilizacijo, zlasti 
v bogatejših deželah... Seda
njost in prihodnost sveta sta 
odvisni od ohranjevanja stvar

ci stva, saj človek in narava ne
nehno vplivata drug na dru
gega," je še zapisal sveti oče.

"Zagotavljanje pravice do 
miru na neki način omogoča 
spoštovanje vseh drugih pra
vic; pomaga namreč pri obli
kovanju družbe, v kateri ne 
bo več gospodovanja s silo, 
marveč sodelovanje v prid 
skupne blaginje. Dogodki, ki 
smo jim  priča, razločno kaže
jo, daje zatekanje k nasilju kot 
sredstvu za razreševanje poli
tičnih in socialnih težav brez 
uspeha. Vojna ne zida, tem 
več ruši, izpodjeda moralne

temelje družbe ter ustvarja 
nove delitve in trajne napeto
sti. Kronika kljub temu neneh
no poroča o vojnah in obo
roženih spopadih, ki zahte
vajo številne žrtve. Kolikokrat 
so že moji predhodniki - in za 
njim i tudi jaz - zahtevali ko
nec teh strahot! To bom delal 
še naprej, vse dokler ljudje ne 
bodo dojeli, da je vojna po
raz slehernega pristnega hu
manizma11, je zapisal sv. oče, 
ki se je zavzel tudi za prepo
ved trgovine z orožjem, voj
skujočim se pa naj se poma
ga na pot dialoga, kajti: "To je 
namreč pot, ki je vredna člo
veka, to je pot, ki vodi k miru!"

O b koncu poslanice se je 
sv. oče vrnil k človekovim pra
vicam: 'Zato je potrebno člo
vekove pravice obravnavati 
celovito in si resno prizade
vati za njihovo obrambo. Šele 
ko bo kultura človekovih pra
vic - ob spoštovanju različnih 
izročil - postala sestavni del 
moralne dediščine človeštva, 
bomo lahko z m irnim  zaupa
njem gledali v prihodnost.... 
Za oblikovanje kulture člove
kovih pravic, ki bi prepojila 
vest ljudi, je potrebno sode
lovanje vseh družbenih sil. 
Posebej bi omenil javna obči
la, ki so nadvse pomembna 
za oblikovanje javnega mne
nja in s tem tudi za usmerja
nje državljanov."

Papež je končal poslanico 
z besedami o veliki ljubezni, 
ki jo  ima Bog Oče do vsakega 
izmed nas: "Povabljeni smo, 
da delimo z drugimi to ljube
zen. Sprejmimo to povabilo!
V tej ljubezni je skrivnost spo
štovanja pravic vsake žene in 
vsakega moža. Tako nas bo 
zarja novega tisočletja našla 
bolj pripravljene, da skupaj 
delamo za mir."
—  KONEC

USPEŠNO PAPEŽEVO  
POTOVANJE V M E H IK O

V ponedeljek, 25. t.m., je sv. 
oče sklenil svoj izredno odme
vni obisk v Mehiki, ki je zanj 
pomenil že 85. potovanje iz 
Vatikana, in se je odpravil z le
talom v ZDA. Papež se je v 
Mehiko, ki jo je tokrat obiskal 
že četrtič, odpravil v petek, 22. 
t.m.; že na dolgem letalskem 
poletu je spregovoril sopotni
kom in časnikarjem, ki so ga 
spraševali vse mogoče, med 
drugim to, katere dežele bi še 
rad obiskal. Papež je dejal, da 
bi rad šel še v Rusijo in na Ki
tajsko, dve veliki državi, kjer 
še ni bil. Med poletom je spre
govoril tudi o dejstvu, da je da
nes na svetu samo ena velesila
- ZDA - in dejal, da ne ve, če je 
to prav. Povedal je tudi, da ve
liko pričakuje od obiska Me
hike, ki velja za eno največjih 
katoliških držav na svetu. Več 
in podrobneje v prihodnji šte
vilki našega tednika.

Š T I R I D E S E T  D NI  P O  B O Ž I Č U , 2 .  F E B R U A R J A

G O S P O D O V O  DAROVANJE ALI SVEČNICA
MARIZA PERAT

"...ki si ga Devica v templju 
darovala" - molim o v veselem 
delu rožnega venca.

P razn ik  G ospodovega  
darovanja ali svečnica izhaja 
z vzhoda, saj so ga v Jeruza
lemu obhajali že leta 386, 
m edtem ko na zahodu naj
dem o ta prazn ik šele leta 
542 po Kr.

Spomin Jezusovega daro
vanja obhajamo 40. dan po 
njegovem rojstvu. Tega dne 
sta namreč Marija in Jožef pri
nesla Jezusa v tempelj, da bi 
ga darovala Gospodu, kot je 
to zahtevala judovska posta
va: 'Vsak moški prvorojenec 
bodi posvečen Gospodu". To 
darovanje je potekalo v spo
min na čudežno rešitev ju 
dovskih prvorojencev v egip
tovski sužnosti. Po tej posta
vi je b il vsak prvorojenec bo
žja last in bi se bil moral poz
neje posvetiti službi v templju, 
toda ker jeza to službo bil do
ločen Levijev rod, so ostale pr

vorojence Bogu v templju da
rovali in pri tem kot spravni 
dar prinesli dve grlici ali dva 
goloba, premožnejši pa jag
nje. O M ariji vemo, da je p ri
nesla dve grlici.

V  Jeruzalemu je v tistem 
času živel mož, Simeon po 
imenu, ki je bil pravičen in bo
gaboječ; temu je bilo razode
to, da ne bo umrl prej, dokler 
ne bo videl Maziljenca Gos
podovega. In bila je v templju 
tudi neka prerokinja, Ana po 
imenu, ki je s postom in m oli
tvijo Bogu služila noč in dan. 
Oba, Simeon in Ana, sta pri
čakovala Mesijev prihod. Ko 
so tistega dne starši prinesli 
Jezusa v tempelj, sta oba prav 
v tistem času prišla tja. Takoj 
sta spoznala, da je Jezus tisti 
Odrešenik, ki sta ga pričako
vala. Simeon je vzel dete v na- 

i ročje, potem pa je, kot bere
mo v evangeliju, vzk likn il: 
'Zdaj odpuščaš, Gospod, svo
jega služabnika po svoji be
sedi v miru." Nato se je obrnil 
k O trokovi materi in dodal:

"Glej, ta je postavljen v padec 
in vstajenje mnogih v Izraelu 
in v znamenje, kateremu se 
bo nasprotovalo in tvojo la
stno dušo bo presunil meč, 
da se razodenejo m isli iz 
mnogih src."

Starček Simeon je v duhu 
videl, da je ta O trok poslan za 
zveličanje vseh narodov, da 
bo Luč, ki bo svetila poganom 
in nevernim, ki ga bodo iskali 
in ki bodo hoteli hoditi za 
njim ; napoveduje pa tudi, da 
ga mnogi v Izraelu ne bodo 
sprejeli, ampak se bodo ob 
njem spotikali in ga preganja
li; tistim  pa, ki mu bodo sle
dili, bo postal Luč, ki jim  bo 
svetila na poti življenja in ki 
jih bo končno pripelja la v 
večno življenje.

Iz teh trenj in nasprotij 
nujno izhaja tudi trpljenje bo
žje Matere, ki ga Simeon na- 

i  poveduje in ki se je pravza
prav začelo že ob Jezusovem 
rojstvu, ko so sv. Družini lju
dje odrekli gostoljubje in se je 
zato božji Sin moral roditi v

hlevu. To trpljenje je potem 
M arijo spremljalo vse življe
nje, od pregnanstva v Egiptu 
do trenutka, ko je na Kalvariji 
pod križem doseglo svoj v i
šek. Tu je tudi Jezus dovršil 
svoje odrešenjsko poslan
stvo, ki je  b ilo  namenjeno 
vsem ljudem. Križ je zato naj
bolj svetla luč v življenju vsa
kega kristjana, pa tudi drugi 
ob njem ne morejo ostati ne
prizadeti, kajti moč in sila, ki 
izhajata iz Kristusove smrti na 
križu, sta preveliki, da bi kdo 
brezbrižno šel m im o nje; za
to mora ob tem nujno vsak 
zavzeti neko stališče, kot pra
vilno pravi starček Simeon: 
..."da se ob njem razodenejo 
misli iz mnogih src."

Svečnica je  praznik luči, 
zato na ta dan v cerkvi duhov
nik blagoslavlja sveče. Sveča 
pomeni Kristusovo Luč, ki naj 
spremlja in sveti vsakemu kri
stjanu na poti življenja in ki 
naj ga končno pripelje v nebe
ško domovino.
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V E L I K O  Z A N I M A N J E  Z A  O B I S K  N A D Š K O F A  R O D E T A  N A  T R Ž A Š K E M

SLOVENSKA CERKEV IN Ml
IVAN ŽERJAL

Obisk ljubljanskega nad
škofa msgr. dr. Franca Rode
ta med tržaškimi Slovenci v 
nedeljo, 24. t.m., je pritegnil 
kljub lepemu dnevu, ki je kar 
vabil v naravo in na sneg, ter 
kopici drugih prireditev in ver
skih srečanj (npr. ekumenske 
maše na Proseku) precejšnjo 
pozornost. Nadškof Rode je 
prišel v Trst na povabilo tržaš
kega škofa msgr. Evgena Ravi- 
gnanija in Duhovske zveze.

V dopoldanskih urah je lju
bljanski nadškof daroval ma
šo v župnijski cerkvi sv. M o 
horja in Fortunata v Rojanu, 
ki jo  je, kot običajno, prenašal 
Radio Trst A. Popoldne pa se 
je v dvorani Finžgarjevega do
ma na Opčinah srečal s slo
venskimi duhovniki in verniki.

Visoki gost, ki so ga na za
četku pozdravili tržaški škof, 
predsednik Duhovske zveze 
Dušan Jakomin in slovenski 
predstavnik v tržaškem ško
fijskem svetu dr. Drago Štoka 
(prisotni so bili tudi škofov vi
kar msgr. Franc Vončina, ka
nonik Marij Gerdol, openski 
župnik in dekan dr. Zvone 
Strubelj in ravnatelj Marijani- 
šča Tone Bedenčič), se na sre
čanju ni izognil nekaterim ak
tualnim in perečim vpraša
njem. Na začetku je izrazil ve
liko zaskrbljenost zaradi upa
danja rojstev v Sloveniji in se 
pri tem navezal na svojo ju 
tranjo pridigo v Rojanu. Za
skrbljenost velja zlasti za ob
dobje zadnjih desetih let, v ka
terih se je število rojstev raz
polovilo. To je znak pomanj-

kanja volje do življenja, kar je 
nekaj pošastnega, nerazum
ljivega in nesprejemljivega. 
Na ta problem je treba opo
zarjati vse pristojne, kajti tako 

I stanje nas lahko privede v ne
kaj desetletjih v slepo ulico, 
ko ne bo več mogoče reagi
rati in preživeti.

V nadaljevanju je dr. Rode 
med drugim brez ovinkarje
nja dejal, da je slovenska šola 
ena najbolj ateističnih v Evro
pi. Pri tem je omenil uvajanje 
pouka predmeta o verstvih in 
etiki: če ne bo prišlo do reši
tve tega vprašanja (predvsem 
glede tega, kdo bo ta pred
met poučeval), bo Cerkev od
svetovala vernim staršem, da 
vpišejo svoje otroke k pouku 
tega predmeta.

Druga aktual na temati ka je 
bila priprava na sinodo slo
venske Cerkve. Cerkev si od 
sinode veliko obeta, z njo bo 
skušala dati ljudem neko vizi
jo človeka in življenja, ki bo 
boljša od tiste, ki jo  imajo se
daj. Potrebno bo oblikovati 
neko pozitivno in inteligent

no perspektivo za p rihod 
nost. Tu bo treba tudi vzeti za- 

i res evangelij, ki je še v veliki 
meri neizkoriščen. Vzeti ga 
bo treba zares in po sloven- 

I sko, je dejal dr. Rode. Čeprav 
bo to v pravnem smislu sino
da Cerkve v republiki Slove
niji, upa ljubljanski nadškof, 
da ji bodo sledili tudi pred
stavniki iz zamejstva in zdom- 

i stva (zdomci imajo v odboru 
sinode svojega predstavnika, 
izseljeniškega duhovnika Ja
neza Puclja).

Nadškof Rode je rad odgo
voril na številna vprašanja, ki 
so mu jih  postavili prisotni. 
Med drugim je priznal, da se 
je Cerkev doslej bolj malo uk
varjala s socialno problema
tiko. Na sinodi pa bo treba to 
vprašanje vzeti zares. Nad
škof se je tudi pozitivno izre
kel glede ustanovitve škofije
v Murski Soboti (to bo dalo 
Prekmurcem večjo samoza
vest) in se zavzel za ohranitev 
celovitosti koprske škofije (ne 
sme se oslabiti Koper kot slo
vensko središče). Končujejo

se oz. napredujejo procesi be
atifikacije škofa Slomška, Fri
derika Barage, Janeza Gnidov
ca in Lojzeta Grozdeta. Dr. Ro 
de se je tudi zavzel za obliko 
vanje enotnega slovenskega 
kulturnega prostora. To je 
možna varianta ideala Zedi
njene Slovenije, brez poveza
ve s središčem pa zamejstvo 

i (in zdomstvo) ne m ore preži 
veti. Na vprašanje, ki se je do 
taknilo zaščitnega zakona za 
Slovence v Italiji, pa je dr. Ro 
de odgovoril z nasprotnim 
vprašanjem: ali je pametno, 
da se Slovenska škofovska 
konferenca izreče o tem? M or
da bi lahko posredovala pri Ita
lijanski škofovski konferenci, 
vsekakor pa naj sami Sloven- 

1 ci v Italiji oblikujejo svoje po
glede na zakon in jih predsta
vijo Slovenski škofovski kon- 

| ferenci.
Izvajanja nadškofa Rode- 

J  ta so bila nedvomno zelo jas
na in niso dopustila širokih in
terpretacij. Z njim i je dr. Rode 
posegel v srž nekaterih zelo 
aktualnih vprašanj za Sloven
ce tako v matici kot v zamej- 

i stvu in zdomstvu. Tudi odziv 
občinstva je bil v znamenju 
velikega zanimanja, saj so pri
sotni postavili precej tehtna 
vprašanja. Kljub številni ude
ležbi pa je treba podčrtati pre- 
m ajhno število  m ladih. In 
vendar imamo Slovenci na 
Tržaškem (in Goriškem) veli
ko mladih, ki so vključeni v or
ganizacije s krščanskim pred
znakom, s skavtsko organiza
cijo na čelu. Nekateri udele
ženci so pogrešali tudi večje 
število duhovnikov.

N A D Š K O F  R O D E  S P R EJEL Č A S N I K A R J E  V L J U B L J A N I

KAKRŠNI MEDIJI, TAKŠNA DRUŽBA
DANIJEL DEVETAK

Tudi v času, ko se civiliza
cija pisane besede vedno bolj 
umika civilizaciji podobe, os
taja Cerkev na poseben način 
pozorna do oblikovalcev jav
nega mnenja, do tistih, ki s 
svojim vsakdanjim delom na 
področju sredstev javnega 
obveščanja oblikujejo mne
nja in vesti bralcev, poslušal
cev in gledalcev.

Kot vsako leto je tudi letos 
ljubljanski nadškof dr. Franc 
Rode povabil ob prazniku za
vetnika časnikarjev sv. Franči
ška Šaleškega predstavnike 
cerkvenih javn ih  glasil na 
sprejem v nadškofijski dvo
rec v Ljubljano. Že med mašo 
v kapeli, v poznih jutranjih 
urah v petek, 22. januarja, je 
pastir slovenske Čerkve po
zval časnikarje, naj nadaljuje
jo svoje delo še z večjim pre
pričanjem in pogumom. Po 
zgledu sv. Frančiška, ki je do
živel celo vrsto nasprotovanj, 
odporov, žalitev in ponižanj, 
naj tudi oni z novo močjo o- 
pravljajo "delo oznanjevanja, 
ki ni bilo nikdar lahko". Gre za 
težko poslanstvo, saj je ' veči
na javnih glasil še vedno mo
nopol t.i. kontinuitete, kar je 
hudo.11 Med nagovorom seje 
dr. Rode zelo ohrabrujoče o-

brnil do nas zamejcev, ki, je 
rekel, "imate posebno lepo 
poslanstvo: ohranjati sloven
sko besedo in kulturo."

Po maši so se udeleženci 
srečanja na kratko zadržali 
pod oboki na zunanjem hod
niku, kjer je dr. Franc Rode iz
razil našima urednikoma las
kave besede za trud pri na
šem tedniku; za spodbudne 
misli smo mu posebej hvale
žni. Nato je bil v bližnji dvo
rani na dvorcu sprejem, kjer 
je prisotne z uvodno analizo 
položaja na Slovenskem po
zdravil urednik Družine in 
moderator srečanja dr. Janez 
Gril. "Cerkev ceni naše delo," 
je začel, "razmere pa so več
krat prav mračne. Kličejo po

svetlobi." Na Slovenskem po
trebujejo poglobljen krščan
ski pogled na svet, več izobra
ževanja in združevanja. 'Za 
plemenite cilje se splača se 
truditi. Zato ne bomo odne
hali," je lapidarno prib il dr. 
Gril. Nato je dal nadaljnjemu 
pogovoru izhodišče dr. Vinko 
Potočnik z nekaj izzivalnimi 
mislimi na temo: Koliko so 
mediji še vredni zaupanja ? Na 
podlagi razpredelnic je nani- 

I zal nekaj (nespodbudnih) po
datkov o tem, koliko Sloven
cev - v primerjavi s prebivalci 
drugih vzhodnoevropskih post- 
socialističnih držav - spremlja 
radijske in televizijske verske 
oddaje oz. bere verski tisk. V 

I času atomizacije življenja na

neskončno število razceplje
nih sektorjev stojijo javna gla- 

i sila pred izzivom: dati odgo
vor na tem eljno vprašanje 
družbene integracije življenja, 
povezati ljudi v solidarnost. 
"Mediji so lahko segment živ
ljenja, ki postavljajo ljudi v po
dobno občutenje življenja." 
Mediji niso več ogledalo dru- 
žbe, ampak postaja družba 

i vedno bolj ogledalo tisočev 
vrst medijev. In mediji, se ve, 
ustvarjajo dogodke po svojih 
merilih in kriterijih ; brez me
dijev dogodek ni dogodek... 
M ajhno zaupanje v medije 
odraža t.i. implozijo življenja, 
pomanjkanje smisla. Zato je 
pomembno, da so časnikarji 
verodostojni, da gradijo zau
panje ljudi in da skupno s 
Cerkvijo zadržujejo nadaljnji 
razpad, ohlajevanje sodob
nega življenja.

Po besedah dr. Potočnika 
seje razvila razprava. Krepko 
je prišla na dan potreba po 
cerkveni raziskovalni ustano
vi, da bi končno imeli v rokah 
verodostojne podatke o ver
nosti Slovencev. Še najbolj pa 

J  so v udeležencih odmevale be
sede nadškofa Rodeta, ki je vse 
pozval, naj se ne vdamo pesi- 

; mizmu. Z realizmom veruj
mo, da opravljamo pomem
bno delo; pri tem upoštevaj
mo tudi nevidno delo božje 
milosti. "Zlo je bolj vidno in 
hrupno kot dobro. Toda D o
bro in Resnica imata neskon
čno večjo moč od zla in laži."

SVETNIK TEDNA

28 . JA N U A R JA

SILVESTER CUK i  T O M A Ž  A K V IN S K I ,  
CER K VEN I  UČITELJ

Dvanajsto stoletje je rodilo prve univerze - visoke šole, 
na katerih so poučevali vse, kar je b ilo  tedaj znanega na 
vseh področjih. Med najbolj slovečimi je bila že od vsega 
začetka univerza v Parizu, imenovana tudiSorbona (po duho
vniku Robertu de Sorbonu, k i je ob njej ustanovil študent
ski kolegij). N jen ugled so š irili odlični profesoji, med kate
r im i je b il tud i sv. Tomaž Akvinski, današnji godovnik.

Rodil se je leta 1225 na gradu Roccasecca blizu mesta 
Aquino, k i je na pol po ti med Rimom in Neapljem. Njegov 
oče Landulf, k i je b il manjši fevdalec, je želel, da b i Tomaž 
postal opat bližnje sloveče benediktinske opatije Montecas- 
sino. Zato ga je komaj petletnega dal v šolo k tamkajšnjim  
menihom. T i so bistrega dečka poslali v Neapelj, da bi 
študira l na tam kajšnji univerzi, kjer sta se zaradi njenega 
položaja na m eji dveh svetov prepletali latinska in  arab
ska kultura. V  Neaplju je Tomaž spoznal brate pridigarje, 
k i se po njihovem ustanovite lju sv. D om in iku  imenujejo  
dominikanci. N jihov  način življenja ga je tako prevzel, da 
je p ro ti pričakovanjem in p ro ti vo lji svojega očeta sklenil 
postati dom in ikanski redovnik. N i iskal slave kakšnega 
velikega samostana, temveč preprosto in ponižno življenje 
v službi Cerkve.

Njegovi predstojniki so brž opazili, da je Tomaž izredno 
bistrega in globokega duha, zato so ga poslali v Pariz, da bi 
na tamkajšnji univerzi nadaljeval študije. Na teološki fakul
te ti pariške univerze je predaval sv. A lbert iz Kolna, široko 
razgledan mož, k i je b il doma na vseh področjih tedanje 
znanosti, zato je upravičeno dob il vzdevek Veliki in naslov 
"doetor universalis" (vsestranski učitelj). Albert je hitro spoz
nal izredne sposobnosti svojega mladega učenca in pridobil 
ga je, da je sodeloval p ri uresničenju njegovega velikopotez
nega načrta: preučiti in potem drugim posredovati znanost 
in misel stare Grčije, kakor jo  je v svojih delih povzel veliki 
filo zo f Aristotel. Evropejci so nanj pozabili, vanj pa so se 
poglablja li Arabci. Po prevodih iz arabščine, k i so nastali 
povečini v Neaplju, je krščanski Zahod spet odkril Aristote
lovo misel. A lbert je hotel, da b i to misel vk ljuč ili v krščan
sko kulturo. Prej je bilo treba razrešiti dvoje vprašanj: kako 
uskladiti Aristotelovo filozo fijo  s krščansko m islijo, k i sta 
se v marsičem razhajali, in kako Aristotelova dognanja obo
g a titi s spoznanji novih prirodoslovnih znanosti. A lbert se 
je posvetil predvsem drugemu vprašanju, Tomaž pa se je 
odločno spoprijel s prvim. Aristotelovo filozofijo  a li aristo- 
telizem je očistil poganskih prvin ter ga izpopolnil in razvil 
v luči svojih načel o deju in možnosti, o spoznanju, o tvar- 
nih in netvamih bitjih , o duši in Bogu. Znam eniti so njego
v i razumski dokazi za božje bivanje. Tako je nastala filozo
fija  sv. Tomaža, imenovana tud i tomizem, k i jo  je katoliška 
Cerkev sprejela kot uradno filozo fijo  za svoje bogoslovne 
šole. Svoj filozofski in teološki nauk je s trn il v dveh zajet
n ih  delih  Summa theologica in  Summa contra gentiles.

Kot redovnik je b il Tomaž Akvinski zelo pobožen. Papež 
Klemen IV. ga je hotel imenovati za nadškofa v Neaplju, pa 
je na njegovo ponižno prošnjo odnehal. Gregor X. pa ga je 
kot izkušenega teologa povabil na cerkveni zbor v Lyon  
leta 1274. Na p o ti tja je zbolel ter 7. marca 1274 um rl v 
cistercijanskem samostanu Fossanova južno od Rima. 28. 
januarja leta 1369 so njegove posmrtne ostanke prenesli v 
Toulouse in na ta dan se obhaja njegov spomin.

Papež Leon X III. je sv. Tomaža Akvinskega, "kneza in 
mojstra vseh katoliških učenjakov", postavil za zavetnika 
cerkvenih visokih šol, zlasti bogoslovnih fakultet.

JUBILEJNO POTOVANJE Z N O V IM  GLASOM

V SVETO DEŽELO IN NA GORO SINAJ

Romanje v Sv. deželo in na goro Sinaj bo 
O D  PETKA, 12. FEBRUARJA,

D O  PETKA, 19. FEBRUARJA 1 9 99 .

Prevoz z avtobusom do letališča: ob 4.30 odhod s Trga 
Oberdank v Trstu, ob 4.45 iz Sesljana, ob 5.20 s Trav
nika v Gorici. Srečno pot!

POLETNO POTOVANJE Z N O VIM  GLASOM

NA POLJSKO IN V LITVO

O D  6. D O  14. JULIJA 1999

Na upravi Novega glasa sprejemamo vpisnine za polet
no devetnevno potovanje na Poljsko in v Litvo. Potova
nje je izredno bogato, polno naravnih, kulturnih, ver
skih in zgodovinskih zanimivosti.
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V E L I K A  I Z G U B A  Z A  S L O V E N S K O  G L A S B O  I N  K U L T U R O

HUBERTU BERGANTU V SPOMIN
ANDREJ BRATUŽ

Prve dn i prejšnjega tedna je 
v Šempetru p ri Novi Gorici u- 
m rl prof. Hubert Bergant, eden 
najboljših slovenskih orgelskih 
mojstrov danes. Smrt n i nasto
pila čisto nepričakovano, saj je 
bil pokojni glasbenik že več ča
sa resno bolan, a smo vseeno 
upali na izboljšanje zdravstve
nega stanja. Toda žal se je obr
n ilo  drugače.

Hubert Bergant seje rodil 13. no
vembra 1934 v Kamniku. Po prvih 
študijih doma je v Ljubljani obisko
val Akademijo za glasbo, na kateri 
je tudi diplomiral iz orgel in klavirja. 
Pozneje seje še izpopolnjeval zlasti 
na Dunaju pri prof. Heillerju, znanem 
avstrijskem organistu in skladatelju. 
Nato je Bergant postal profesor na 
Akademiji za glasbo v Ljubljani. Dol
go let je tudi učil glasbeno in um et
nostno zgodovino na gimnaziji v 
Novi Gorici. Pri vsem tem je tudi na
šel čas za poučevanje orgel na raz
nih zasebnih šolah, tako tud i v Go
rici na slovenski glasbeni šoli na Pla- 
cuti, predhodnici današnjega SCGV 
Emil Komel. Poleg poklicnega pou
čevanja pa je prof. Bergant imel veli
ko poustvarjalno udejstvovanje. Kon
certiral je prav gotovo po vsej Slo
veniji in zlasti v našem zamejstvu. 
Poleg Gorice in Trsta je tako imel or
gelske koncerte tudi skoraj v vseh pri
morskih cerkvah in to  na obeh stra
neh meje. Naj omenimo zlasti njego
ve številne nastope na Sveti gori, na 
Mirenskem Gradu, zlasti pa še v Go
rici na Travniku, v stolnici, pri sv. Iva
nu, sv. Roku, v Ločniku itd. Seveda 
je naš orgelski mojster koncertiral 
tudi v inozemstvu, po celi Evropi od 
Rusije in baltskih dežel do Francije, 
Velike Britanije in drugod.

Za svoje bogato delo je dobil leta 
1977 nagrado iz Prešernovega skla
da. Po njegovi zamisli so tud i izde

lali veličastne orgle v veliki dvorani 
Cankarjevega doma v Ljubljani. Prof. 
Bergant je tudi napisal knjigoOb or
glah, kjer razmišlja ob veliki um et
nosti orgelske igre. Pisal pa je druga
če veliko člankov zlasti z glasbene
ga in likovnega področja.

Nas še posebej zanima Bergan
tov stik in sodelovanje z nami na

zadnji koncert s slovenske strani pri 
sv. Ivanu (na sliki).

Pokojni organist je tudi drugače 
rad sodeloval z našimi društvi in zbo
ri. Pri tem bi radi spomnili na neka
tere njegove nastope v takem okvi
ru, še posebej v sodelovanju z mo
škim zborom M. Filej in gledališčniki 
iz Teharij oz. Celja pri izvedbi sonet-

ske maše v Ljubljani. Prav tako je kot 
pianist sodeloval tudi pri nas z izved
bo Maurijevih samospevov na Grad
nikovo besedilo.

Kaj je naš orgelski mojster največ 
izvajal? Težko bi bilo naštevati vse 
znane in manj znane skladatelje raz
nih obdobij. Med njimi je gotovo 
prednjačil J.S. Bach, katerega opus je

Goriškem. Pokojni orgelski mojster 
je bil v Gorici kot doma. Prvi njegovi 
koncerti sodijo v drugo polovico šest
desetih let, ko mu je goriško SKPD 
Mirko Filej priredilo prvi orgelski kon
cert v cerkvi sv. Ignacija. Od tedaj da
lje skoraj ni minilo leto, da bi Bergant 
ne nastopil v kaki goriški cerkvi. Po
leg SKPD iz Gorice je kak nastop pri
redilo tudi Združenje cerkvenih pev
skih zborov, kot prav lanski njegov

nega venca Ljubke Šorli. Zadnja taka 
pobuda je bila lani v cerkvi sv. Ivana 
v Trstu. Na vseh teh prireditvah je 
Hubert Bergant mojstrsko povezo
val z orgelsko igro to pesniško delo. 
Naš orgelski mojster je tudi veliko so
deloval z raznimi primorskimi glas
beniki pri izvedbi njihovih del. Med 
temi je zlasti skladatelj Štefan Mau- 
ri. Pri tem je H. Bergant z orglami spre
mljal prvo izvedbo njegove sloven-

O CESKO-NEMSKI SPRAVI 
Z NEKAJ PRIPOMBAMI 

K SLOVENSKO-ITALIJANSKIM
O D N O SO M  (10)

PETER MERKU I

Za Binkošti 1998 (30. junija) je bil 
v Nurnbergu vsakoletni kongres Su- 
detendeutsche Landsmannschaft, 
edinstvena priložnost za presojo vzdu
šja, ki vlada med prizadetimi, prib li
žno leto dni po podpisu deklaracije.

Tako predstavnik beguncev kot 
tudi predstavnik bavarske vlade sta 
še enkrat omenila vse probleme, ki 
jih Deklaracija ne rešuje, in poleglega 
izjavila, da nasprotujeta vstopu Češke 
republike v Evropsko unijo, dokler bo
do za Nemce veljali diskriminacijski 
zakoni. Predsednik Neubauerje še do
dal, da "zgodovina uči, kako nerešeni 
nacionalni problemi in zgodovinski 
konflikti lahko še po desetletjih zno
va izbruhnejo, pogosto celo po nekaj 
generacijah", s čimer je potrdil, da se 
ni zanesti na časovni faktor.

Veleposlanik Češke republike v 
Nemčiji je z bahaško mirnostjo pri
pomnil, da se zunanja politika odloča 
v Bonnu. Torej še vedno obstaja neso
glasje med nemško vlado in organi
zacijami izgnancev, kar še vedno 
povzroča probleme tudi v odnosih

med Nemško in Češko republiko. Za
nimivo bo še naprej slediti razvoju 
dogodkov.

Trenutno kaže, da bo "deklaracija" 
obdržala svojo veljavnost.

Zadnje parlamentarne volitve 27. 
septembra '98 so potrdile stabilnost 
nemške demokracije, kot potrjuje tu 
di dejstvo, da skrajni desnici niti to 
krat ni uspelo prekoračiti meje petih 
odstotkov glasov, zato da bi bila pri
sotna v parlamentu. Ni se torej treba 
bati, da bi v bodočih parlamentarnih 
odločitvah o čeških zadevah prišlo 
do ostrih obstrukcij, kot bi se verjet
no zgodilo v italijanskem parlamen
tu, ko bi tekla razprava o zadevah, ki 
se nanašajo na Slovenijo. Saj je novi 
predsednik italijanskega ministrske
ga sveta D'Alema 25. oktobra 1998 
izjavil v avstrijskem Portschachu, da 
je "desnica stalnica, s katero je treba 
govoriti!"

Duh nemško-češke "deklaracije" je 
prišel do izraza že preteklega tretjega 
oktobra med slovesnostmi ob dne
vu nemškega zedinjenja. Politična e- 
lita združene Nemčije in inozemski

gostje so bili povabljeni v hannovr- 
ski kongresni center, kjer je glavni go
vor imel predsednik Češke republike 
Vaclav Havel! To bi bilo, kot da bi glav
ni govor na svečanosti ob dnevu ita
lijanske enotnosti imel predsednik re
publike Slovenije Milan Kučan, in to  
v slovenščini!

Med govorom bi predsednik Ku
čan lahko pozdravil predsednika ita
lijanske republike in ministrskega sve
ta z besedami Vaclava Havla, in sicer 
takole:

"Spoštovani Oscar Luigi Scalfaro, 
dragi prijatelj, zahvaljujem se za vse, 
kar ste Vi naredili za Evropo. Dragi 
Massimo DAlema, zahvaljujem se 
Vam za vse tisto, kar ste naredili in še 
delate za Evropo! Vse, kar ste naredi
li dobrega za Evropo, ste naredili tudi 
v prid slovenske republike."

Kar zadeva odnose do Češke repu
blike, se novoizvoljena nemška vla
da namerava ravnati po istih princi
pih kot prejšnja. V desetem poglavju 
koalicijskega sporazuma z dne 20. 
oktobra 1998, ki nosi naslov Dobro 
sosedstvo in zgodovinska odgovor
nost, lahko beremo: "Nova zvezna 
vlada bo skušala na podlagi nemško- 
češke deklaracije čimprej rešiti pro
bleme, ki še obstajajo v odnosih med 
Češko republiko in Nemčijo."

Torej dobronamenska kontinuite
ta tudi po totalni spremembi sestave 
vlade, kar je vsekakor pozitivno. 
------------------------K O N E C

s svojimi koncerti izvedel v celoti. 
Med ostalimi so bili gotovo roman
tiki Mendelssohn, Liszt, Franck pa še 
Reger, da omenim le nekatere vid
nejše. Pa moderni in sodobni, zlasti 
francoski skladatelji, kot Dupre, Mes- 
siaen, Langlais idr.

Prof. Bergant je rad izvajal tudi de
la raznih slovenskih skladateljev, med 
katerimi sta sodobnika Ramovš in 
njegov kamniški rojak Vremšak. Z njim 
(kot pevcem-solistom) je nastopil tu 
di pri nas.

Ob koncu teh vrstic naj mi bo do
voljena še osebna nota. Nad trideset 
let je minilo, odkarje prišlo po med
sebojnem spoznanju do organizacije 
prvega Bergantovega koncerta v Go
rici. Koliko je bilo med nama v tem 
dolgoletnem obdobju pogovorov o 
glasbi, orgelski interpretaciji, registra
ciji, kompoziciji idr.!

Besede pa se niso omejile samo 
na muziko, ampak v prijateljskem vz
dušju zaobjele širši lok glavnih živ
ljenjskih vprašanj.

Govornik pri pogrebni maši je le
po podčrtal, da je pokojni organist 
s svojo glasbeno poustvarjalnostjo 
pel hvalnico Stvarniku. Veliki sodob
ni francoski skladatelj in organist Oli- 
vier Messiaen je zapisal: "Poskušal 
sem biti krščanski glasbenik in ope
vati svojo vero..." Te besede v veliki 
meri veljajo tudi za našega mojstra.

Družini in drugim svojcem naše 
iskreno sožalje! Bog mu bodi bogat 
plačnik!

Pogreb pokojnika je bil v nedeljo 
popoldne na Sveti gori. Mašo zaduš- 
nico je daroval koprski generalni vi
kar msgr. Renato Podbersič ob soma
ševanju številnih duhovnikov. Z izved
bo Mavove latinske maše je sodelo
val združeni zbor Miren-Sempeter, 
nastopili pa so še vokalni in orgelski 
solisti. Od pokojnika so se poslovili 
nekateri prijatelji in kulturniki.

OB SLOVESU 
HUBERTA 
BERGANTA

S Hubertom Bergantom sva se 
mnogokrat srečala. Vedno nena
povedano. V velikih razmakih. 
Največkrat na avtobusni postaji 
v Ljubljani. V čitalnici v Novi Gori
ci. Vsakokrat sva izmenjala odkri
te misli. Na kratko. Strnjeno. Pre
treslo me je, ko je  pred nekaj leti 
ob vsakem srečanju govoril o 
smrti. O smrti, k i prihaja. Je vse 
bližje. Čutil sem, da govori o res
ničnem videnju. Vendar njegovih 
misli nisem mogel uskladiti z nje
govo duhovno močjo, trdnostjo, 
neustrašenostjo. Tako sem skle
nil, da mu bom o tem napisal pe
sem. Kot prijatelju. Zdelo se m i je, 
da b i mu takšen nagovor lahko 
kaj pomenil. Končno sem mu pe
sem izročil. Bilo je  točno pred tre
m i leti. Čez nekaj časa sem ga po
klical. Pozorno se je  zahvalil in 
rekel mirno, da je  nagovor zelo 
pomenljiv. Da ga bo uvrstil v knji
go svojih razmišljanj o um etno
sti. Danes, po slovesu, je  razvid
no, da je  b il velik človek, k ije  čutil 
po božje. Zanj je  bila smrt več kot 
temno zakritje svetlobe. Bila je  
dejstvo, ki ga je okusil mnogo prej, 
brez najmanjšega strahu. Hrabro, 
poln svojevrstnega življenja, do
kler pač ne pride ponj. Kadar se 
zgodi Najvišja volja.

JANEZ POVŠE

HUBERTU
BERGANTU
N ika r ne boj se bridkega 

slovesa,
ker tud i jaz se ga bojim, 
nikar ne skrivaj solznega 

očesa,
k i tud i jaz ga kdaj trpim .

N ika r ne boj se hladne, 
bele smrti,

jo  tud i jaz vse dni živim, 
naj ne zagrnejo te upi strti, 
med n jim i večkrat sam 

gorim .

Si mar pozabil, kaj je sij 
življenja,

da za nočjo spet vstane 
dan,

kaj več ne vidiš m ilosti 
trpljenja

prav ti, k i zanj si b il 
izbran?

Ne čutiš smisla, k i ga 
drugim kažeš,

v samoti trudno si zastal, 
z obupom dragocenost 

duše mažeš,
namesto da bi vso razdal?

Saj vem, da n ič n i res, kar 
zdaj sprašujem,

da t i  veš mnogo več kot 
jaz,

da sam sem, k i boleče 
obupujem

in zame je prekrut ta čas.

Vendar sem želel te 
nagovoriti,

ker ista je za vse tema, 
tako se svojih hočem muk 

rešiti,
ko zmago kličem upanja.
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DAN SLOVENSKE KULTURE

BOLJUNEC, O B Č IN S K O  GLEDALIŠČE F. PREŠEREN

Sobota, 6. februarja  1999, ob 20 .30

KULTUR NI CENTER LOJZE BRATUŽ

7. feb ruarja  1999, ob 16. u r i
G O R IC A

Nedelja ,

S V E T  K N J IG E

VISOKI PRIZNANJI PRIJETNA KOMEDIJA
STANKU JERICIJU ALANA AYCKBOURNA
IN MILKU CIBICU

V komediji Polovične resnice se av
to r pozabava s prikazom smešnih si
tuacij v odnosih med zaljubljencema 
oz. zakoncema, ki izvirajo iz zamolča
nih ali napol povedanih resnic; le-te 
seveda zamotajo štrene in peljejo pre
ko komičnega zapleta v prav takšen 
razplet. V središču komične pripove
di je zdolgočaseni meščanski svet, ki 
ga predstavljata dva para, starejši in 
mlajši. Vez med njima je ljubezensko 
razmerje, ki seje spletlo med mlado 
uslužbenko iz prvega in zrelim mo
škim, direktorjem, iz drugega para. 
Mlado dekle hoče prekiniti to  zvezo, 
ker ima rada mladeniča, ki je do ušes 
zaljubljen vanjo in še kar ljubosumen.

Komedijo je v slovenščino preved
la Irena Frelih, režijo pa je podpisal 
dolgoletni igralec SSG in predavatelj 
na ljubljanski AGRFT Vladimir Jurc, ki 
se v zadnjem času poleg nastopanja 
na odru rad loteva tudi režije. Tokrat 
je uspešno zasnoval in vešče prikazal 
lahkotno komedijo, ki zahteva od 
igralca in seveda režiserja resen pri
stop in skrbno delo, da v končni fazi 
na odru učinkuje smešno, zabavno

in da pridejo pravilno do izraza vse 
avtorjeve želje. V tem je Jurc brez dvo
ma imel srečno roko, saj igra učinkuje 
vseskozi prijetno komično in nasto
pajoči nadrobno orisujejo svoje like: 
Maja Blagovič preudarno ženo, ki s 
svojim umirjenim nastopom blago
dejno vpliva na še tako nerodno si
tuacijo; Barbara Cerar sveže, sprošče
no oblikuje mlado Moniko, zaradi ka
tere se pojavi marsikatera dvoumnost, 
Vojko Belšak pa naivnega zaljubljen
ca, ki kljub ljubosumnosti slepo ver
jame zaročenkinim lažem. Tudi Vla
dimir Jurc nastopa v igri in krepko za
črta značaj Felixa, ki po krivici podvo
mi o zvestobi svoje žene, sam pa ji 
skuša na vse načine prikriti svoje izven- 
zakonsko razmerje.

Igra vsebuje polno dobrih komič
nih predlog, ob katerih se lahko širši 
krog gledalcev sprosti in nasmeje. To 
so potrdili zadovoljni obrazi prisot
nih, ki so v torek, 19. januarja, po pre
mieri zapuščali gledališče in z vese
ljem povedali, da jim  je bila uprizori
tev prav všeč.

D SI / V E Č E R  O T E M N I  S T R A N I  M E S E C A

KRATKA ZGODOVINA
SLOVENSKEGA
TOTALITARIZMA

Ponedelj kov večer D ruštva s loven- 
skih izobražencev v Trstu je bil posve
čen Dragu Jančarju, novelistu, eseji
stu in pobudniku odmevne razstave
o totalitarizmu v Sloveniji Temna stran 
meseca.

Gost večera je za uvod prebral odlo
mek iz novele Joycov učenec.

Odlomek opisuje življenje tržaške
ga Slovenca Borisa Furlana, najprej u- 
čenca pisatelja Jamesa Joyca v Trstu 
ob izbruhu prve svetovne vojne. Pro
tagonista spremljajo zgodovinski do
godki, ki so zaznamovali zgodovino 
sveta pa tudi Slovencev v manjšini. 
Furlan, k ije  bil antifašist in se je tudi 
vključil v partizane, je po vojni doživel 
proces z obtožbo izdaje zaradi svoje
ga poznanja angleščine in stikov z an
gleškim konzulatom. Najprej obtožen 
na smrt, je bil nato pomiloščen in ob
tožen na dvajset let zapora; celo življe
nje je nosil na sebi to  krivico, ki mu jo 
je nadal komunizem. Resnična zgod
ba tega človeka je bila uvod za vpra
šanja in debato, ki seje nato razvila 
med zelo številnimi poslušalci v Pe
terlinovi dvorani.

Kot je bilo pričakovati, je bil pogo
vor z Dragom Jančarjem zelo zanimiv 
in je razkril cilje in namene, s katerimi 
je razstava nastala in bila izvedena.

Razstava hoče biti prikaz oblasti v 
Sloveniji, ne želi biti analiza komuniz

ma in njegove idologije, je predvsem 
iskanje dejstev, ki pričajo, da je bil ta 
režim tiranski.

Cilj te pobude je pokazati 10 let po 
osamosvojitvi Slovenije, daje do leta 
1989 obstajal totalitarni režim, in to 
je bilo nujno pokazati Slovencem. Dati 
jasno sliko, kaj je pomenilo živeti v te
rorju, ki ga je izvajal totalitarizem. Us
tvariti skupno zavest, ki bo omogoča
la lažje dihanje vprihodnosti, da bodo 
vsi rekli “takih stvari ne bomo nikoli 
več delali in sprejemali".

Debata, ki se je razvila, je zaobjela 
zelo različnevidike razstave. Od deli
katnosti objavljanja določenih doku
mentov, ki pričajo o še živečih ose
bah, do občutkov, kijih vzbuja razsta
va v Slovencih danes.

Zaradi zanimanja, ki je nastalo o- 
krog razstave, obstaja možnost-želja, 
da bi razstava postala stalna in bi se 
integrirala z že obstoječo razstavo Slo
venci v 20. stoletju.

Občutek je, da taka razstava lahko 
pomaga pri spoznavanju bližje zgo
dovine tudi nam zamejcem, mladim, 
ki bi verjetno težko zvedeli za to tem
no obdobje. Eden izmed poslušalcev 
je definiral to pobudo kot veliko higi
ensko dejanje. Drugi je videl v tej raz
stavi korak demokracije, ki ga niso vsi 
narodi v Evropi zmožni storiti.

■ ŠP

IVA KORŠIČ

V Cankarjevem domu v Ljubljani 
so v petek, 22. januarja, slovesno po
delili najvišja priznanja Sklada Re
publike Slovenije za ljubiteljsko deja
vnost za leto 1998. Med osmimi do
bitniki sta tudi Stanko Jericijo iz Go
rice in Milko Cibic s Tržaškega.

V obrazložitvi priznanja Stanku 
Jericiju, ki je lani praznoval 70-letni 
življenjski jubilej, je zapisano, da je 
kot duhovnik, glasbenik in prosvetni 
delavec pomembno sooblikoval kul
turno življenje na Goriškem. Glasbo 
je študiral pri prof. Mirku Fileju ter 
na konservatoriju v Trstu in Benet
kah. Poučeval je petje na slovenskem 
učiteljišču Simon Gregorčič in na nižji 
srednji šoli Ivan Trinko v Gorici. Na 
šoli je vodil zbor, ki je dosegel ime
nitne uspehe tudi v širšem italijan
skem prostoru. Od leta 1965 do 1996 
je dirigiral goriški mešani zbor Lojze 
Bratuž in tudi z njim dosegel lepe u- 
spehe. Bogat je tudi njegov glasbeni 
opus predvsem v zborovskih delih.

Milko Cibic je veliko od svojih de
vetdesetih let posvetil slovenski pe
smi, zborovskemu petju. Glasbo se 
je učil pri stricu Dragu Cibicu, obisko
val je tudi glasbene tečaje v Trstu in 
se izpopolnjeval pri skladatelju Vik
torju Soncu. Že pri osemnajstih letih 
je vodil zbor, pri dvajsetih pa je po
stal organist in zborovodja v Sv. Kri
žu. Od leta 1957 deluje kot organist 
in zborovodja na Proseku.

Priznanja je podelil minister za 
kulturo Jožef Školč (na sliki), ki je do
bitnikom čestital in se zahvalil za 
njihovo delo v korist slovenski kul
turi. Slavnostni govor je imel pred
sednik upravnega odbora Sklada Da
nijel Božič.

Slovensko stalno gledališče je za
radi popravil v svojem hramu, trža
škem Kulturnem domu, kot nesrečen 
brezdomec brez strehe nad glavo, za
to je za svojo že četrto premiero v le
tošnji sezoni poiskalo in dobilo zato
čišče v dvorani Cristallo, v kateri ima 
sedež italijansko gledališče La Con- 
trada, ki je sicer že nekajkrat sodelo
valo z našo gledališko hišo.

Komedija priljubljenega, plodne
ga sodobnega angleškega dramatika 
Alana Ayckbourna - za svoja dela rad 
išče navdiha v nikoli izsušenem vo
dnjaku družinskih zdrah, ki rastejo iz 
(ne)utemeljenega ljubosumja, prevar, 
skokov čez plot... -, ni bila na progra
mu, "vskočila" je pač zaradi razmer, ki 
onemogočajo redno uresničitev v je
seni predlaganega programa.

ZNANSTVENA PRIPOVED 
O NEBU IN ZVEZDAH
JURIJ PALJK

V znameniti trd itvi slavnega filo 
zofa Immanuela Kanta, ki je dejal, da 
je ena od treh stvari, k ijih najbolj ob
čuduje, mu največ pomenijo, poleg 
otroških oči, moralnega zakona v se
bi tudi zvezdnato nebo, je gotovo ve
liko resnice tudi za današnjega člove
ka, ki šeni izgubil pristne človeške ra
dovednosti in radoživosti. Zvezdna
to nebo je gotovo ena naj večjih skriv
nosti, v katero se lahko vsakdo od nas 
zazre vsak večer, če se le oddalji malo 
od mestnega čada in pretirane svet
lobe, ki mu vjasnih nočeh zastre po
gled v miriade zvezd nad nami.

Koliko razlag smo že slišali o tem, 
kako je naše vesolje nastalo, koliko 
pesmi smo že prebrali o utrnjenih 
zvezdah, kolikokrat smo že sami vi
deli utrinek, morda v mrzlih, a jasnih 
nočeh tudi sami gledali v nebo, sku
šali razumeti tisti tih i odgovor, ki ga 
gotovo ima v sebi, a mi do njega ne 
moremo, ne po znanstveni in ne po 
nerazumski poti.

Pri Mladinski knjigi je pred krat
kim izšla knjiga z naslovom/tt/as ve- 
solja angleškega strokovnjaka Patri
cka Moora, ki skuša tudi sodobnega 
človeka nagovarjati, naj se vendarle 
ozre v nebo in se naužije lepote skriv
nostnega, a mu obenem tudi ponuja 
skoraj vse dosedanje znanstveno 
znanje, ki ga je v stoletjih človek bil 
zmožen dojemati o nastanku, obsto

ju in tudi namenu vesolja, v katerem 
je Zemlja samo drobec. V lepo sloven
ščino sta zajetno in bogato ilustrira
no knjigo večjega formata prevedla 

! in tudi dopolnila Tomaž in Savina 
Zvvitter, ki sta se pri svojem delu mo
rala spoprijeti z vrsto zapletenih in 
domala neprevedljivih strokovnih iz- 
razov, a sta samo še enkrat dokazala, 
da se v slovenskem jeziku da pove
dati prav vse, tudi tisto, o čemer se še 
ni govorilo. V tem vidim odliko tudi 
njunih novih slovenskih strokovnih 
izrazov, ki sta jih  morala poiskati in 
za katere bo samo čas in mi bralci 
pokazali, če se bodo oprijeli ali ne.

Kot rečeno, je  knjigaAt/as vesolja 
imenitno delo, ki jo bo vzel v roke ta- 

j  ko ljubitelj skrivnostnega vesolja kot 
tudi astronomski amater in seveda 

I znanstvenik, če je le še toliko poštenja 
v njem, da si vsaj pri sebi prizna, da 
ravno vsega o vesolju le ne ve.

Za nas, ki smo samo ljubitelji zvezd, 
morda malce sanjavo vanje zremo, 
se morda spoznamo le na Orion in na 
Veliki in Mali voz, pa je to knjiga, ki 
sicer na prvi pogled odčara vesolje, a 
ga po prebiranju posameznih pogla
vij dela samo veliko bolj skrivnost
nega. Z zvezdnimi kartami si bomo 
lahko pomagali zvedeti, kje je Škor
pijon in kdaj vidimo Leva, sanjali pa 
bomo lahko tudi o Južnem križu, ki 
ga velika večina od nas še ni videla, 
ga najbrž tudi nikdar ne bo.
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O B  P R A Z N I K U  SV. F R A N Č I Š K A  Š A L E Š K E G A Z A S K R B L J E N O S T  M E D  O B Č A N I LEPA T R A D I C I J A

SKOF RAVIGNANI SE JE 
SREČAL S ČASNIKARJI
V torek, 26. januarja, je v 

dvorani Oceania na Pomorski 
postaji v Trstu potekalo sreča
nje med tržaškim škofom msgr. 
Evgenom Ravignanijem in pre
dstavniki tiska ter drugih sred
stev javnega obveščanja. Šlo je 
za obnovitev tradicije sreča
nja s časnikarji na god njihove
ga zavetnika sv. Frančiška Ša
leškega. V zadnjih dveh letih 
srečanja ni bilo, ker leta 1997 
škof Ravignani ni bil še uradno 
ustoličen v Trstu, lani pa iz teh
ničnih razlogov. Med glavnimi 
pobudniki letošnjega srečanja 
je bil kolega Miro Oppelt, de
želni predsednik časnikarske
ga sindikata in član vsedržav
nega sveta časnikarske zbor
nice v Rimu. Oppelt je skupaj 
z vodjo tiskovnega urada tržaš
ke škofije Silvanom Latinom in 
seveda sškofom tudi vodil sreča
nje, ki je potekalo pod geslom 
Trst pred jubilejem leta 2000.

Tržaški škofje orisal pomen 
jubilejnega leta 2000, ki je pred
vsem v spravi tako na osebni 
kot na mednarodni ravni. Trst 
se pripravlja na jubilej z inten
zivnim dialogom med različni
mi verskimi skupnostmi, ki ži
vijo v mestu. To mora biti spod
buda za skupno pot ljudi, ki jih

označujejo različne veroizpo
vedi, kulture, tradicije in jeziki. 
Škof Ravignani je orisal še ne
katere druge pobude tržaške 
Cerkve v okviru priprav na leto 
2000, tržaški podžupan Damia- 
ni in odbornik Neri pa sta spre
govorila o tehničnih vidikih 
tega vprašanja.

Omeniti velja, da je na kon
cu škof Ravignani izrazil misel, 
da bi ob tej priložnosti lahko 
pripeljali v Trst posmrtne os
tanke nekdanjega tržaškega 
škofa msgr. Alojzija Fogarja. 
Kot znano, je bil msgr. Fogar 
tržaški škof od leta 1924 do 
1936, torej v enem od najhujših 
obdobij za primorske Sloven
ce. Prizadeval si je za sožitje 
med različnimi tu živečimi na
rodnimi skupnostmi in s tem 
tudi branil Slovence tržaške 
škofije pred fašističnim nasi
ljem in raznarodovanjem; Slo
venci se ga zaradi tega hvalež
no spominjamo. Iz Trsta je mo
ral oditi leta 1936 zaradi pri
tiskov fašističnih oblasti, ki so 
od Sv. sedeža dosegle njegov 
odpoklic. Glede tega je podžu
pan Damiani napovedal, da bo
do v kratkem poimenovali uli
co po škofu Fogarju.
 IŽ
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FESTIVAL MLADOSTI  
IN GLASBE

RAFFAELLA PETRONIO

M ladi glasbeniki, ustvar
jalci in mladina, ki ji ne po
meni dosti banalna zabava, 
ima zelo malo priložnosti, da 
se sreča, spozna in prim erja 
med sabo. N ima niti na raz
polago veliko prostorov, kjer 
lahko nastopa, izraža svoje 
misli in se predstavlja d ru 
gim. Med redkimi "alternativ
nim i" ponudbam i pri nas je 
gotovo Festival M ladosti in 
Glasbe, ki bo ob Don Bosko- 
vem prazniku, v nedeljo, 31. 
januarja, v Marijanišču - Fin- 
žgarjevem dom u na O pč i
nah. To zanim ivo srečanje 
organizirajo O dbor za mla
d insko pastoralo, Skupina 
Shalom, Slovenski ku lturn i 
klub in M ladi v odkrivanju 
skupnih poti s pom očjo  Fin- 
žgarjevega doma, M arijani- 
šča, openske in repentabr- 
ske župnije. Festival hoče biti 
srečanje mladih, ki imajo ne
kaj skupnega: željo po izra
žanju, iskanju novih poti, us
tva rja n ju  nečesa novega; 
skratka željo po glasbi, kakor
koli naj se Ona razodeva. Se
veda je program srečanja ra
znolik in bo zadostil vsem o- 
kusom. Najprej bo ob 11. uri 
mladinska maša v openski 
župni cerkvi, ki jo  bo ob liko 
val prvi gost festivala, t.j. pev- 
sko-glasbena skupina M etu 
lji z Rakovnika v Ljubljani. Po 
maši bosta sledila skupno 
kosilo in sprostitev v M arija 
nišču (Narodna ul. 89), ob 
15. uri pa se bo začel pravi 
glasbeni festival, saj se bodo 
na odru Finžgarjevega doma

predstavili in soočili mladi 
glasbeniki, ki nam bodo od
p rli vra ta  v svoj g lasbeni 
svet. Program vsakega obse
ga izvedbo treh skladb, od 
katerih bo vsaj ena izvirna; 
prva na tem o vrednot, d ru 
ga na duhovno tematiko, tre
tja pa po lastnem okusu. Do 
sedaj so se na festival prija
vili Martina Feri (glas) in Pa
olo Bembi (kitara), Enrico La- 
pel (glas in kitara), glasbena 
skup ina  Kraški ovča rji in 
M a rtin a  Krapež (glas) ob 
spremljavi Aljoše Sakside (ki
tara). Po nastopu vseh ude
ležencev se bo dialog, začet 
z glasbo, nadaljeval s skup
nim  pogovorom med nasto
pajočim i in publiko. Govor 
bo o raznih glasbenih pogle
dih, načrtih, načinih ustvarja
nja, o povezavi med glasbo 
in vrednotami ali duhovnost
jo. O b 19. uri bo že "vroči" o- 
der zasedla druga skupina iz 
Slovenije, tokrat glasbeno- 
vokalna skupina Mladost Pe
sem Prijateljstvo iz Ljubljane, 
ki bo udeležence razvedrila 
s svojim koncertom. Po kon
certu pa... ples s Kraškimi ov
čarji!!

Tako bodo m ladi Sloven
ci v zamejstvu letos prosla
vili Don Boška, svetnika, ki je 
svoje življenje posvetil prav 
m ladim.

Seveda so vsi bralci top lo  
vabljeni na praznik; naj vedo, 
da se ga lahko udeležijo v ce
loti ali samo v posamezni to 
čki programa, ki jih najbolj 
zanima.

PROBLEM N EZA K O N IT IH  
PRISELJENCEV JE T U D I PRI 
NAS ŠE KAKO AKTUALEN

V prejšnjih dneh in tednih 
smo se tako v tisku kot v osta
lih javnih občilih na vsedržav
ni in krajevni ravni dodatno 
seznanili z vprašanjem, ki je 
trenutno verjetno najbolj ak
tualno: na po lo tok prihaja 
vse več tujih nezakonitih pri
seljencev: kako z njimi? Jih je 
treba takoj izgnati ali naj se - 
vsaj začasno - namestijo v us
trezna središča? Kako je z le
galizacijo priseljencev? Ali res 
predstavljajo resnično ali po
tencialno "delovno silo" krim i
nala in so zato nevarni za do
mače prebivalce?

Problem je bil na Tržaš
kem aktualen že nekaj časa, 
ponovno pa je močno izbru
hnil na dan ravno v prejšnjih 
dneh in tednih s patruljira
njem Krasa s strani pripadni
kov Severne lige, z lovom na 
prostitutke, ki so ga uprizorili 
krajevni neofašisti, s predlo
gom tržaškega župana Ric- 
carda lllyja, naj vojska nadzo
ruje državno mejo; nazadnje 
je prišlo še do polemike ob 
novici, da bi v bivši vojašnici 
pri Banih uredili središče za

nezakonite priseljence. Vest je 
vzbudila veliko zaskrbljenost 
med prebivalci Banov, pa tudi 
med ljudmi, ki živijo v bližnji 
okolici, se pravi na območju 
vzhodnega Krasa. Banovci so 
bili ogorčeni predvsem zato, 
ker jih  nihče ni vprašal za 
mnenje in ker jim  je bilo ob
močje vojašnice svojčas ob
ljubljeno kot prostor za njiho
ve dejavnosti. Poleg tega si 
lahko predstavljamo, kaj bi 
pomenilo središče za prib li
žno dvesto priseljencev v bis
tvu sredi vasi, ki ne dosega to
likšnega števila prebivalcev. 
Banovci, pa tudi drugi, so izra
zili svoje nasprotovanje na
m estitv i središča na dveh 
množično obiskanih skupšči
nah pri Banih in v Prosvetnem 
domu na Opčinah, na kate
rih niso manjkali ostri, pa tudi 
nekateri nesprejemljivi toni in 
trditve. Res pa je tudi, da se 
na nesprejemljivost kaj kma
lu pozabi, ko vidiš, da tebe, 
domačina, oblasti sploh ne 
upoštevajo in odločajo o tvoji 
prihodnosti m imo tebe.

TR ŽA Š K I O B Č IN S K I 
SVET JE SPREJEL 

PREDLOG O POSVETU  
O D E C E N TR A LIZA C IJ I

Na svojem zasedanju v 
ponedeljek, 25. t.m ., je  trža
ški občinski svet sprejel pre
dlog o p rired itv i posveta o 
upravni decentralizaciji. Pri
redbo posveta je predlagal 
vzhodnokraški rajonski so
svet, ki se je za ta korak od 
ločil na svojem zasedanju 
24. septembra lani. Do tega 
predloga je prišlo, potem ko 
so predstavn ik i vzhodno- 
kraškega in drugih rajonskih 
sosvetov v tržaški občini ob
ravnavali p red log  o spre
mem bah praviln ika  ra jon
skih sosvetov, ki bi le-tem u- 
tegnil odvzeti številne p ri
stojnosti. Zaradi tega so pred
stavniki sosvetov izrazili na
sprotovanje takim spremem
bam in zahtevali, naj se stvar 
tem eljito  preuči in premisli. 
Občinski svet je predlog o 
posvetu o decentra lizac iji 
sprejel soglasno.

MASA V 
V Z H O D N E M  
OBREDU NA  
PROSEKU

Kot vsako leto je bila tudi 
letos ob zaključku tedna mo
litve za edinost kristjanov na 
Tržaškem maša v vzhodnem 
obredu v starocerkvenoslo- 
vanščini.

Tokrat je  posebno slove
sna daritev potekala v žup
nijski cerkvi sv. M artina na 
Proseku, darovala pa sta jo  
dr. Angel Kosmač in dr. Jože 
Markuža. Pri obredu je z le
pim liturg ičn im  petjem so
deloval Ekumenski zbor iz 
Trsta, ki ga že vrsto let vodi 
dr. Zorko Harej.

Vsakoletna maša v vzho
dnem obredu ob zaključku 
tedna e d in os ti k ris tja n o v  
predstavlja  v naših kra jih  
dolgo tradicijo, s katero že
lijo mašniki prib ližati vern i
ke svetu vzhodnih kris tja 
nov v perspektivi ponovne 
združitve v prihodnosti. Na 
Tržaškem je njeno obhaja
nje dolga leta pospeševal in 
vodil dr. Stanko Janežič, p ri
zadeven ekum enski de la
vec, nekoč župnik v Mačko- 
Ijah in na Proseku, ki danes 
živi in deluje v M ariboru.

P R E V O D  P O EZIJ V I T A L I J A N Š Č I N O

PREŠEREN V DEVINU
V VI L I  P R I M C  N A  GRETI

i r

Prešernova p o t v svet je 
naslov zbirki, katere pobud
nica je občina Kranj, da bi 
Slovenci primerno, v sodob
nih prevodih predstavili svo
jega največjega pesnika d ru 
gim, in najprej sosednjim na
rodom. Pred kratkim sta tako 
občina Kranj in Založništvo 
tržaškega tiska poskrbela za 
italijanski prevod izbora Pre
šernovih poezij.

Knjiga je v četrtek, 21. t.m., 
doživela na sedežu glasbene 
akademije Musiči artis v De
vinu prav svojevrstno pred
stavitev na pobudo Jadran
skega zavoda združenega 
sveta in devinsko-nabrežin- 
ske občinske uprave. Po po
zdravih župana Voccija in 
podžupanje ter odbornice za 
kulturo Škerkove so dijaki te 
mednarodne šole z glasbeni
mi točkami, plesom in reci
tacijo Prešernovih poezij v 
slovenskem originalu in pre
vodu pesnika Giorgia Depan- 
gherja predstavili pesnikovo 
ustvarjalnost in njegovo izraz
no moč. Prešerna, njegov po
men in pesništvo pa je zelo

lepo predstavila prof. Marija 
Pirjevec, ki je najnovejšemu 
izboru in prevodu poezij v ita
lijanščini napisala spremno 
študijo, pomagala pa je tudi 
prevajalcu pri reševanju jezi
kovnih težav. Njen nagovor je 
v italijanščini podala prof. Pa- 
trizia Vascotto, ki je kratkemu 
predavanju Pirjevčeve doda
la še svoje, čisto osebne po
glede na Prešerna. Na koncu 
lepega večera je seveda na
s top il še prevajalec, prof. 
Giorgio Depangher, ki je po
vedal, kako mu je prevajanje 
Prešerna predstavljalo v času, 
ko je bil župan devinsko-na- 
brežinske občine, umik v svet 
poezije, ki ga ima rad. Spre
govoril pa je tudi o jezikovnih 
in stilnih težavah, ki jih je mo
ral reševati pri prevajanju. Ve
čer se je sklenil s povabilom 
na naslednje literarno sreča
nje, ki bo 28. t.m ., ko bodo 
dijaki Jadranskega zavoda v 
Devinu gostili prof. Ezia M ar
tina in predstavili njegov ita
lijanski prevod Vorančevega 
romana Doberdob.

KONCERT K O M O R NE G A  
ŽENSKEGA ZBORA GM

V soboto, 23. januarja, je 
Kulturno društvo Barkovlje v 
Trstu priredilo koncert v Vili 
Primc na Greti. Nastopila so 
dekleta Komornega ženske
ga zbora Glasbene matice, ki 
jih vodi pridna in požrtvoval
na Tamara Stanese.

Prvi del koncerta je bil po
svečen umetni zborovski lite
raturi od renesanse do sodo
bnih avtorjev, v drugem delu 
pa so pevke pele priredbe ljud
skih napevov. Skladbe, ki so jih 
pevke izvajale, predstavljajo 
za zbor velik glasbeni izziv v 
tehničnem in izraznem smi
slu. Koncert je bil na visoki ra
vni. Čisti vstopi, ubrano petje, 
lepi glasovi solistk, čustveno 
izvajanje dokazuje jo  p r id 
nost, požrtvovalnost zbora, 
njihovo pripravljenost.

Zbor je začel delovati leta 
1996. V tem kratkem obdob
ju so dekleta veliko nastopa
la. Njihovo delovanje je zelo 
plodno, kar dokazujejo uvr
stitve na natečajih, priznanja, 
diplome, snemanja. Veliko so 
se trudile in žrtvovale, a nji
hov trud je bil bogato popla
čan.

Naj povem o, da je bila 
dvorana Vile Primc polna. Vsi

smo uživali ob lepem petju in 
zboru izrazili svoje prizna
nje z vnetim ploskanjem. Pri
srčno čestitamo tudi harmo- 
nikašu M irku Ferlanu, ki je 
spremljal nekatere skladbe. 
Pevkam, pevovodkinji in har- 
monikašu želimo veliko na
daljnjih uspehov.

ŠE ENA Š TE V ILK A  
JA M B O R A

Najnovejša, januarska šte
vilka skavtskega glasila Jam
bor prinaša pestro vsebino. 
Za duhovno misel uredništvo 
predlaga tri štiri-vrstične k iti
ce pesmi Zimski večer, ki jo  je 
po avstrijskem liriku Georgu 
Traklu prepesnil Kajetan Ko
vič, ustrezen komentar k pe
smi pa je pripravil Svojeglavi 
kondor. Iz ostale vsebine naj 
posebej opozorimo na aktua
len zapis o zaščitnih normah, 
ki ga je s pomočjo pravnika 
Vztrajnega bobra pripravil 
Superlativni volk. Veliko dra
gocenega o skavtski organi
zaciji zvemo tudi iz intervjuja 
z Birokratskim medvedom, ki 
je bil dolga leta med vodilni
mi člani skavtske organizacije 
na Tržaškem. - MAB

S L O V E N S K A  P R O S V E T A
Z V E Z A  S L O V E N S K I H  K U L T U R N I H  D R U Š T E V  
Z V E Z A  S L O V E N S K E  K A T O L I Š K E  PR OSV ETE

P A N  SLOVENSKE KULTURE

BOLJUNEC, OBČINSKO GLEDALIŠČE F. PREŠEREN
Sobota, 6. februarja 1999, ob 20.30 uri
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V l i l .  SLOVENIJA PARTY 
PRIVABIL M N O Ž IC O  

UDELEŽENCEV
Že tradicionalni, tokrat V III. Slovenija party, je letos potekal nadvse slovesno. 

Pobuda, ki jo prirejajo Slovenski kulturni klub in Mladi v odkrivanju skupnih poti 
ob obletnici mednarodnega priznanja samostojne Slovenije, je bila letos v zna
menju proslavljanja 50-letnice Slovenske prosvete iz Trsta. Zato so si prireditelji 
(k pobudi so pristopila tudi vsa društva, včlanjena v Slovensko prosveto) zamislili 
slovesen večer, ki je potekal v soboto, 23. t.m., v dvorani hotela Savoia Excelsior 
Palače na tržaškem nabrežju Mandracchio in katerega častni gost je bil najstarejši 
olimpijski prvak v Sloveniji in na svetu, stoletnik Leon Štukelj. Spremljali sta ga 
dve miss Alpe-Jadran, Lara in Elisa Komar.

VIII. Slovenija party je  ob
segal bogat kulturni program 
z nastopom Mladinskega pev
skega zbora Vesela pomlad 
(na sliki) pod vodstvom Fran
ca P oha jača in M a r tin a  
Vremca in orkestra glasbene 
šole Zavoda sv. Stanislava iz 
Ljubljane pod vodstvom An
dreja Goričarja. Za to p rilož

nost je bila dvorana skorajda 
pretesna za vse udeležence, 
ki so v res velikem številu pri
šli na slovesno prireditev. 
N jim  so spregovorili najprej 
predsednik SKK Rok O ppelt 
in predsednik Slovenske pro
svete M arij Maver, zatem pa 
še slavnostni govorn ik Ivo 
Jevnikar. Na sicer različne

načine so vsi trije  poudarili 
predvsem velik pomen pove
zanosti slovenske manjšine 
z matično državo Slovenijo. 
Glede tega je Jevnikar, ki je 
na kratko orisal tudi zgodo
vino Slovenske prosvete (kot 
pred njim  Maver), dejal, da 
Slovenci v Italiji hočejo biti 
del slovenskega naroda, če

prav je trenutna povezanost 
med matico in manjšino po
manjkljiva. Jevnikar seje do
taknil tudi vprašanja zaščit
nega zakona: dokler ne bo 
pravične zaščite, je  dejal, bo
mo še vedno priče asimila
cijski po litik i s strani italijan
ske države. Pomen poveza
nosti med Slovenci je v kraj
šem pozdravu poudaril tudi 
častni gost Leon Štukelj, ki s 
svojim nastopom na partyju 
še enkrat pokazal, da je  kljub 
stoletju življenja v odlični te
lesni form i in po duhu mlajši 
od marsikoga izmed nas.

O m eniti je treba, da je na 
partyju slovenski konzul v 
Trstu Zorko Pelikan podelil 
predsedniku SPMaverju po
sebno priznanje Urada za 
Slovence v zamejstvu in po 
svetu. Priznanj je  bil seveda 
deležen tudi častni gost Leon 
Štukelj, in sicer s strani pred
sednika ZSŠDI Jureta Kufer- 
sina in predstavnika SKK.

Številni udeleženci - med 
tem i je b ilo  tud i več ugled
nih gostov -, ki so napolnili 
dvorano, so se po uradnem 
programu še naprej zadržali 
do poznih ur, saj je bil tedaj 
na sporedu ples ob zvokih že 
prej ome-njenega orkestra 
glasbene šole Zavoda sv. Sta
nislava. Tako seje s sprošče
nim  razvedrilom  zaključ il 
VIII. Slovenija party.

O m en iti je  treba, da je 
sobotno slovesnost v Hote
lu Savoia Excelsior Palače 
p o d p rla  vrsta  s lovensk ih  
zamejskih podjetij in ban
čnih zavodov.

V I S O K A  O B L E T N I C A  P O ROK E  IV A NE IN  MA T I J E  H R V A T I N A

70 LET SKUPNEGA ŽIVLJENJA

27. januarja je pote
klo sedemdeset let, od
kar sta si zakonca Iva
na in Matija Hrvatin ob
ljubila večno zvestobo.

O b tem visokem jubileju je 
bilo v nedeljo, 24. t.m., v žup
nijski cerkvi pri Sv. Ivanu ve
liko slavje. Okoli jubilantov se 
je zgrnila velika množica, v 
prvi vrsti seveda otrok, vnu
kov in pravnukov ter drugih 
sorodnikov, pa tudi številnih 
prijateljev in sopevcev. Matija 
Hrvatin je namreč znan tudi 
kot nadvse navdušen pevec, 
pevovodja in organist.

Nova prstana je blagoslo
vil svetoivanski slovenski ka
plan M ilan Nemac, pri maši 
pa je pel okrepljeni svetoivan
ski cerkveni zbor. Po maši je 
bila nadvse prisrčna in vese
la družabnost v svetoivan- 
skem Marijinem domu, ki je 
trajala do popoldanskih ur.

Ivana (ali, kot ji vsi pravi
jo , Johana) in Matija Hrvatin 
nista prava Svetoivančana, 
saj sta se na Tržaško preseli
la, kot to liko  slovenskih lju 
di, komaj leta 1964 iz rodne 
slovenske Istre. Oba sta nam
reč iz Šmarij pri Kopru, kjer 
sta se rodila (Matija 13. maja 
1905, Ivana pa 22. jun ija

1906). V bistvu se poznata od 
otroških let, ki zanju niso bila 
lahka tako zaradi prve sveto
vne vojne kot tudi na splošno 
težkih življenjskih razmer, ki 
so vladale takrat. Kaj kmalu 
sta morala zapustiti šolo in 
prijeti za delo. Ivana je prala

perilo  in ga potem  nosila 
strankam v Trst, Matija pa je 
kmetoval. Poročila sta se 27. 
januarja 1929 v šmarški cer
kvi. Med drugo svetovno voj
no je Matija odšel v partiza
ne, po vojni in osvoboditvi pa 
se je vrnil na domačo kmeti

jo. Še pred vojno je začel or- 
glati in voditi domači cerkve
ni zbor, povojni pa še posvet
nega. Ivana in M atija  Hrva
tin sta v Šmarjah ostala do le
ta 1964, ko sta se preselila k 
hčerama v Trst, točneje k Sv. 
Ivanu, kjer sta se takoj vključi
la v krajevno slovensko žup
nijsko skupnost. Z obiskova
njem maše tako ob nedeljah 
kot med tednom  sta pravi 
vzor vsem tukajšnjim verni
kom, tako slovenskim kot ita- 

; lijanskim. Matija Hrvatin je ob 
prihodu k Sv. Ivanu takoj za
čel peti v cerkvenem zboru, 
kjer sodeluje, kljub visoki sta
rosti, še danes. Prav iz srca so 
mu pevke in pevci svetoivan- 
skega cerkvenega zbora med 
drugim zapeli tudi znani pra
voslavni napev Mnogaja Ijeta.

Kot že rečeno, je bila po 
maši lepa družabnost v M ari
jinem domu ob domačih do
brotah in kozarcu dobrega vi
na, kjer prav res ni manjkalo 

; veselja, petja in tudi plesa ob 
zvokih harmonike.

O b tem visokem jubileju 
zakoncema Ivani in Matiji Hr
vatinu iz srca čestita tudi 
uredništvo Novega glasa, ki 
slavljencema vošči, da bi se 
še dolgo ohranila zdrava ter 
polna veselja in ljubezni do 
življenja in da bi tako še na
pre j p redstav lja la  vzo r in 
zgled za vse nas.
  IŽ

OBVESTILA

SLOVENSKO STALNO gledal išče. 
Fran Milčinski,Butalci. Priredba 
in režija Jaša Jamnik. V soboto,
30. t.m., ob 20.30 v dvorani KD 
Valentin Vodnik v Dolini.

ODBORZA mladinsko pastora
lo Trst vabi v nedeljo, 31. janu
arja, ob Don Boskovem dnevu, 
na Festival mladosti in glasbe. 
Program: ob 11. uri mladinska 
maša, ki jo oblikuje skupina Me
tulji iz Ljubljane, v cerkvi sv. Jer
neja na Opčinah. Ob 13. uri sku
pno kosilo (obvezna prijava) v 
Finžgarjevem domu na Opčinah 
(Narodna ul. 98). 15.-16.30 na
stop glasbenih skupin in soli
stov iz zamejstva. 17.-18.30 po
govori po skupinah o mladih in 
ustvarjalnosti, o mladih in glas
bi, o glasbi v duhovnosti itd. Pri 
pogovorih bodo sodelovali tudi 
glasbeniki, ki se bodo udeležili 
Festivala. Ob 19. uri koncert gla
sbene skupine Mladost Pesem 
Prijateljstvo iz Ljubljane. Ob 
20.30 ples s skupino Kraški ov
čarji. Pridite v velikem številu! 
Informacije in prijave: Raffaella 
+ 39-040-575879.

SLOVENSKO KULTURNO dru
štvo Barkovlje prireja v nedeljo,
31. januarja, Dan slovenske kul
ture v dvorani Sirene (barkov- 
Ijanski nasip). Na sporedu: Žen
ska pevska skupina Stu ledi. Sla
vnostni govornik: Sergej Verč. 
Na harmoniko bo igral Igor Spe
tič. Ali so proslave še aktualne? 
Svoja mnenja bodo izrazili pred
stavniki štirih generacij. Na o- 
gled bo tudi raziskava učencev 
osnovne šole Finžgar iz Barko- 
velj, za katero so prejeli prvo 
Bubničevo nagrado na natečaju 
Primorskega dnevnika. Začetek 
ob 17.30.

MESEČNA MAŠA za edinost bo v 
Trstu, Marijin dom v ul. Risorta, 
v ponedeljek, 1. februarja, ob 
15.30. Vabi ACM.

URA MOLITVE z mašo za du
hovne poklice, mladino in dru
žine bo v četrtek, 4. februarja, 
ob 18. uri v barkovljanski cerkvi.

K čim večji udeležbi vabita Slo
venska Vincencijeva konferenca 
in Klub prijateljstva.

POKRAJINSKA ZVEZA neposred
nih obdelovalcev prireja ogled 
kmetijskega velesejma v Veroni 
v četrtek, 11. februarja. Za vsa 
pojasnila se lahko obrnete na na
še urade v ul. Teatro Romano 24, 
tel. 040-631494.

SLOVENSKI KI'UTRNI klub (ul. 
Donizetti 3, Trst) prireja ob dne
vu slovenske kulture literarni, li
kovni in fotografski natečaj. Te
ma in tehnika sta prosti. Svoje 
izdelke lahko oddaste na sedežu 
kluba vsak dan, od ponedeljka 
do petka od 9. do 17. ure ali ob 
sobotah od 18.30 dalje, ali pa jih 
izročite poverjenikom SKK na 
višjih šolah do vključno 1. fe- 

j bruarja. Najboljši izdelki bodo 
nagrajeni v soboto, 6. februarja, 
ob 18.30 na Prazniku mladih 
ustvarjalcev.

ČESTITKE

Slovenska župnijska skup
nost in cerkveni pevski zbor pri 
Sv. Ivanu čestitata IVANI in M A
TIJI HRVATINU ob 70-letnici nju
nega skupnega življenja ter ji
ma voščita, da bi še dolgo bila 
med nami zdrava in vesela.

DAROVI

ZA NOVI glas: Milena Andree
30.000.

ZACERKEVv Ricmanjih: Mar- 
čela Vatovac v spomi n na pokoj
no Milko Žuljan 30.000; Meri, 
Damjana in Valter Romano, Ri- 

| cmanje, v spomin na pokojno 
mamo in staro mamo Milko Zu- 
Ijan 200.000; šolske sestre pri 

j Sv. Ivanu v spomin na pokojno 
| sestro Pavlo 400.000.

ZA KAPELO p. Leopolda v Do- 
mju: Alojzija Gregorčič, Trst,
40.000.

ZA GOBAVCE Ivana Štante da
ruje župnija Sv. Križ pri Trstu 
2.138.100 lir.

N A B R E Ž I N A  /  RAZSTAVA D RUŠTVA M A G N E T

POGLABLJANJE V LASTNI 
SVET PREDSTAV

MATJAŽ RUSTJA

V četrtek, 21. januarja, je 
Kamnarska hiša Iga Grudna 
v Nabrežini predala publiki 
razstavo likovne dejavnosti 
ustvarjalcev multikulturnega 
umetniškega projekta KUD 
Magnet. Razstavljali so obis
kovalci tečajev Magneta, ki 
je  nastal na pobudo likovne 
pedagoginje in slikarke Ani 
Tretjak. V lanskem akadem
skem letu pa je Tretjakova 
razširila spekter likovnih de
lavnic in povabila k sodelo
vanju keramičarko Anico Pa
hor in grafičnega oblikoval
ca Leonarda Calva. Razstav- 
Ijalcev je bilo za štiridnevno 
galerijo kar 24. Več jih  je sle
d ilo  tečajem že od vsega za
četka, nekaj od drugega leta, 
največ pa razstavlja javnosti 
po prvem letu tečajev likov
ne govorice in keramike. "Ra
zlične so eksperimentirane 
izrazne tehnike, različni so 
tudi pristopi, ki vodijo k sku
pnemu imenovalcu poglab
ljanja vase in v lastni svet pre
dstav ob solidni teoretsko-

analitični opori11, tako slikarka 
Jasna M erku v predstavitve
ni besedi.

Večer v Nabrežini sta uve
dli v slovenskem in italijan
skem jeziku Magda Samec in 
Silvana Guštin. Kvalitetna 
glasbena točka je bila dode
ljena skupini v zasedbi M ar
ko Štoka (k larinet), V inko 
Škerlavaj (klavir) in Marjan 
Škerlavaj (bas, bariton). Za 
zaključek uvodnega ku ltu r
nega programa pa so vstopili 
verzi Danile Tuljak.

Večerne kulturne pobude 
so se nadaljevale še do kon
ca prejšnjega tedna; v petek, 
22. t.m., je Anica Pahor pred
stavila tečaje Keramika kot 
uporabna umetnost, sledil je 
g lasbeni nastop jazz dua 
Martina Feri (vokal) in Pavel 
Bembi (kitara). Sobotni večer 
je  obogatilo  avdiovizualno 
predavanje Ani Tretjak in Le
onarda CalvaStruktura likov
ne govorice, na nedeljo pa je 
konec razstave odm eril še 
nastop ŽPZ Tabor z Opčin.

9
ČETRTEK 
2 8 . JA N U A R JA  
199 9
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NOVI ČASI ZA ŠOLO? SKOZI BORE ČRNIH HRIBOV

ČETRTEK 
28. JANUARJA  

1999

Proti koncu decembra prej
šnjega leta je kot strela z jas
nega prišla v javnost ostra iz
menjava stališč med zagovor
niki in nasprotniki predloga o 
vertikalizaciji šol na Goriškem. 
Sindikat slovenske šole in ne
kateri župani slovenskih občin 
so se ogrevali za takšno obliko 
preureditve našega šolstva. Te
kla je torej razprava o temelji
tem preoblikovanju zlasti os
novnih in srednjih šol v Gorici 
in Doberdobu. Tudi zaradi o- 
menjenih nesoglasij se je po
krajinska programska konfe
renca, ki je v prejšnjem letu na
črtovala nove poti goriškemu 
šolstvu, odločila za nespreme
njeno stanje.

Soglasje ni bilo doseženo niti 
na ravni italijanskega šolstva. 
Ker je po dolgem obdobju bolj 
ali manj uspešnega eksperimen
tiranja slika o splošni reformi 
šolskega sistema in spremem
bah, ki naj bi bile na bližnjem 
obzorju, motna, gre počakati 
na razjasnitev in v tem času 
prenoviteljsko vnemo prever
jati s pomisleki in predlogi ske
ptičnih. Časa za usklajevanje 
pogledov je itak še nekaj, saj 
bo pristojna pokrajinska konfe
renca obravnavala šolsko pro
blematiko predvidoma vse do 
leta 2000-2001.

Ne gre prezreti dejstva, da 
je količina predvidenih spre
memb na področju šolstva to
likšna (nove oblike financira
nja, podaljšanje obveznega 
šolskega ciklusa, preusmerja
nje nekaterih višjih šol...), da 
nam ne dopušča zanemarjanja 
šolskega vprašanja. Gre za iz
redno pomembno institucijo, 
ki bi jo morali vsi jemati skraj
no resno, saj se bodo skupaj s 
šolo spremenile tudi nekatere 
osnovne značilnosti naše dru
žbe. Zato naj pridejo na dan 
dvomi, pomisleki, dileme: v 
tem trenutku niso le zaželeni

in primerni, temveč potrebni.
V našem interesu je, da sami 
usmerjamo preoblikovanje na
ših šol in se tako obranimo ne
varnosti, da bi kdo drug samo
voljno posegal po njih; paziti 
moramo tudi, da nas ne pre
lisiči navidezno zavetje pod 
pravnim zagotovilom avtono
mije. Ne smemo namreč zago
varjati le obstoja, temveč pred
vsem razvoj šole. Morda bi ka
zalo na javnem posvetu preu
čiti dejansko stanje šol, na pod
lagi katerega začrtati usme
ritve spremembam, saj bi im
provizacije in naivnosti znale 
biti usodne.

Šoli moramo izkazovati po
zornost in brezpogojno podpo
ro; krešenje kopij in uveljav
ljanje enostranskih interesov 
ne sodita k tvarni razpravi. Na
šemu šolstvu moramo pripra
viti nove razmere, da zaživi. 
Na nekaterih šolah Goriške je 
letos zaznati porast vpisanih, 
čeprav je to prehodno leto in 
lahko pričakujemo znatne 
spremembe šele prihodnje leto. 
Naj stopijo na dan vprašanja, 
pogledi ali stališča v javnih tri
bunah, stalnih rubrikah v ča
sopisju, na radiu in televiziji! 
Naj bo to čas ustvarjalne vroči
ce, izmenjave ocen in izostri
tve predlogov, skratka prevze
ma usode slovenske šole in teh, 
ki jo obiskujejo, v lastne roke.

Ko potrebuje šola, da se 
najboljše sile strnejo, je zavra
čanje konstruktivne razprave 
skrajno škodljivo. In verjame
mo, da je govor o ureditvi in 
organiziranosti šole hkrati in 
predvsem govor o njeni kako
vosti. Ne moremo si pričako
vati, da bodo šolniki sposobni 
oziroma pripravljeni si prev
zemati vzgojo mladih v ime
nu takšne skupnosti, ki dovo
ljuje, da šola sameva na nje
nem robu.
— —  IDE

HARJET DORNIK

Kjer se nižavje Vipavske 
doline mehko preliva v Gori
ško ravan, se na jugu dviga 
kot varen branik vipavskega 
sveta veriga Črnih hrihov. Ti 
vrhovi niso odpeli svoje v lo 
ge v krvavi vojni in v težkem 
času po njej, tudi danes imajo 
kaj povedati. Malo se dvigneš 
po cestici in že se ti pogled 
razširi na morje Tržaškega za
liva, zagledaš Vejno, zadaj pa 
Vremščico in zadnje vzpeti
ne slovenske planinske tran
sverzale. Na drugi strani leži
jo kot na dlani vasice spodnje 
Vipavske doline. Za njimi raz
stavlja svoje apniške sklade v 
vsej njihovi geološki lepoti Tr
novski nariv s Čavnom in Na
nosom. V daljavi kraljujejo Tri

glav, Krn z Batognico in Krn- 
čico, Rombon, Kanin in dru
ge ljubljene vzpetine. V tre
nutku razumeš, da bi ti nekaj 
lepega odmanjkalo, ko se ne 
bi povzpel sem gor, in da si 
od danes malo bogatejši. Prav 
tako ti je v hipu jasno, zakaj 
sta sev letih 1916-17 italijan
ska in avstrijska vojska tako 
krčevito borili za Fajtov hrib, 
da so ga še dolgo po vojni 
vsevprek prekrivali ostanki 
podleglih vojakov.

V krogu goriških družin 
smo si zamislili pohod v dveh 
delih skozi bore Črnih hribov 
od Fajtovegavrha doTrstelja. 
Nekaj prijateljskih družin se 
je v  nedeljo, 24. januarja, po
dalo na prvo raziskovanje teh 
zgodovinskih vrhov. Sončno 
vrem e nas je privabilo, da

smo se izvili iz nedeljske me
stne lenobnosti, hladni zimski 
čas pa nas je zavaroval pred 
množico klopov, ki so se tudi 
tod razpasli. Dolgo so tlela v 
nas imena vrhov, ki so nam 
jih vtisnili v  spomin naši vipav
ski predniki s svojim pripove
dovanjem. Stari dolg do svo
jih  vipavskih korenin nas je 
končno zvabil na stezo skozi 
temne bore, da jih vendarle 
spoznamo, te hribe. Skozi 
črne bore, ki so ji zasadile us
miljene roke, da bi zakrile go
ličave človeških razvalin z bo
jišč prve vojne in dale vzpeti
nam bolj humano podobo.

Najprej smo se dvignili na 
Fajtov hrib, 433 m, težak od 
zgodovinskega dogajanja. 
Steza nas je nato vodila čez 
Veliki vrh, 463 m, in Renški

vrh, 449 m, na Vrtovko, 502 
m. Hodili smo po lepo spelja
ni in markirani stezi m imo za
sutih jarkov in bunkerjev in si 
povedali stare zgodbe o naših 
prednikih, ki so v težkih letih 
po vojni prihajali sem navse
zgodaj zjutraj žet travo, ker 
nekaj let po vojni v njihovi po
teptani dolini ni mogla rasti, 
in s tem zagotovili svojim o t
rokom liter potrebnega m le
ka. Ali pa pobirat kose razstre
ljenih granat za boren zaslu
žek, če niso po nesreči nale
teli na nerazstreljeno grana
to  in plačali svoj krvavi dolg 
tudi povo jn i. Spraševali smo 
se, zakaj se ne najde kdo, ki bi 
podobe in zgodbe teh težkih 
dni zbral v knjigo, kot je bilo 
to storjeno za druge bližnje vr
hove. Naužili smo se dobrega 
zraka in lepega vzdušja ter se 
nazadnje vrnili na svoje do
move, hvaležni za odkrite le
pe stezice in krasen razgled.

TRETJI  P O H O D  Z A  M I R

ČLOVEKOVE PRAVICE KOT  
TEMELJ KULTURE M IR U

M ir sloni na človekovih pra
vicah. Pod tem geslom so ka
to liška laična združenja iz 
Goriške že tretjič priredila v 
soboto, 23. t.m., pohod, da bi 
se na poseben način spom
nili 50-letnice sprejema dek
laracije o človekovih pravi
cah. Tokrat so se hoteli ude
leženci pobude v štirih etapah 
spom niti nekaterih skupin 
ogroženih  č lanov družbe: 
bolnikov, priseljencev iz tret
jega sveta, zapornikov in o t
rok. Tako so želeli dati javen 
prispevek h gradnji solidarno
sti do oseb, ki jih lahko vsak 
dan srečujemo na ulici.

Kakih petsto ljudi seje pod 
večer zbralo pri civilni bolniš

nici, da bi se najprej spomnili 
na tiste, ki trp ijo na duši in te
lesu; prisotnim so se pridruži
li tudi zastopniki župnijskih 
skupnosti iz Šempetra in No
ve Gorice, ki so tako podprli 
pohod. Od tod je sprevod kre
nil do Podturna, kjer stagori- 
ška misijonarka Solange De- 
genhardt in mlad Kamerun- 
čan spregovorila o pravicah 
ljudi v nerazvitih državah. Po
stanek pred zapori je bil po
svečen kratki misli o pravicah 
zapornikov, ki so pogosto žr
tve nečloveških krivic; v stol
nici pa so se prisotni zamislili 
nad otroki, najšibkejšimi oseb
ki naše družbe, ki so nemalo
krat oropani osnovnih neod-
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tu jljiv ih  pravic, kakršne so 
življenje samo, primeren dru
žinski krog ipd. Vse to je za
objel v pridigi tudi nadškof 
Bommarco, ki je poudaril po
men dostajanstva in svobode 
vsakega posameznika.

Za združenja, skupine in 
posamezne pričevalce je bil 
pohod priložnost za srečanje,

hkrati pa tudi pričevanje sku
pne zavzetosti za oblikovanje 
kulture miru in bratstva med 
tu živečimi narodi. Da bi vse 
to ne ostalo samo pri bese
dah, so prisotni zbrali daro
ve za posvojitev na daljavo in 
podpise za odpravo smrtne 
kazni po vsem svetu.

O N E S N A Ž E N OST MESTA GORI CE ALI . . .

KOLIKO VERJETI 
RAZISKAVAM? o)

HARJET DORNIK

Sredi meseca decembra so v Rimu predstavili 
javnosti podatke raziskave, ki jo je izvedlo združe
nje za ekološka vprašanja Legambiente na vsedr
žavni ravni med 103 glavnimi mesti pokrajin v 
Italiji. Zbegal nas je podatek, da je naše mesto pri
stalo med zadnjimi, na 93. mestu.

Taka uvrstitev nas sili, da 
se zamislimo nad našim od
nosom do našega mestnega 
okolja, a tudi, da si postavi
mo nekaj kritičnih vprašanj. 
Prvo med temi je, ali naj tako 
raziskavo jem ljemo resno, ko 
pa predvideva iste kriterije za 
kaotične metropole in za ma
la mesta, kot je naše, ki ga lah
ko prehodimo od severnega 
do južnega dela v dobri pol 
uri. Spominjam se izsledkov 
neke druge raziskave pred 
nedavnim, po katerih je Go
rica izstopala na vrhu lestvi
ce. Takrat smo se vsi vdajali 
hvaležnim občutkom, da smo 
z življenjem v tem mestu lah
ko zadovoljni, ker daje to me
sto 'po meri človeka". Kate

rim raziskavam naj torej ver
jamemo in koliko?

Legambiente ima nedvo
mno zaslugo, da s svojo dejav
nostjo ohranja budno zavest 
državljanov za čimbolj zdra
vo okolje. S svojimi podatki 
strese marsikaterega javnega 
upravitelja in tudi privatnika, 
ki se prepušča zasanjanosti, 
da je vse lepo in prav, ter se 
neha spraševati, ali bi bilo po
trebno in moralno na mestu 
kaj izboljšati. Tako je tudi pri 
nas. Včasih se resda pritoži
mo, da je na primer ob dolo
čenih urah v mestu prav te
žko dobiti parkirni prostor in 
moramo krožiti v prazno, pa 
si h itro dopovemo, da je Go
rica pač majhno mesto in do

življa navale kupcev iz Slove
nije, ki vzdržujejo glavni vir 
mestne ekonomije, trgovin- 
stvo. Tako se kmalu prepriča
mo in tudi ta naš ugovor zdrk
ne v culo našega pasivnega 
sprejemanja. Združenje Le
gambiente pa je decembra la
ni streslo tudi zaspane Gori
čane, da so se nekaj časa raz
živeli v krajevnem časopisju.

Za kaj je pravzaprav šlo in 
kakšna podoba Gorice je izšla 
iz raziskave? Združenje je 
upoštevalo troje sklopov po
datkov: najprej stopnjo one
snaženosti zraka in vode, 
hrupnost in bolezni na diha
lih; kot drugi sklop stopnjo o- 
bremenitve okolja, ki jo po
vzročamo meščani, to je po
rabo vode, elektrike in benci
na, število avtomobilov in ko
ličino odpadkov; nazadnje še 
skrb mestne uprave za okolje.

Pri prvem sklopu upošte
vanih vidikov je presenetljivo 
izstopalo dejstvo, da za naše 
mesto nimamo podatkov o o- 
nesnaženosti zraka in hrup
nosti, pogrešamo pa tudi po
datke o onesnaženosti voda. 
Vse to meče slabo luč pred
vsem na upravitelje, ki se jim  
ne zdi vredno izpeljati moni- 
toraže o onesnaženosti oko
lja, se pa radi zavlečejo okrog

drugih, tudi zastarelih tem. 
Ker so premalo pozorni na iz
zive sedanjega časa, je jasno, 
da ne morejo biti bogve kako 
aktivni pobudniki potrebnih 
sprememb v mišljenju in ve
denju meščanov. Pomanjka
nje podatkov o zraku, vodi in 
hrupu je nedvomno prispeva
lo k slabi uvrstitvi Gorice. Ko 
bi jih imeli, bi podatki gotovo 
pokazali, da je stanje boljše. 
Objektivno je namreč zelo te
žko zagovarjati tezo, da je 
zrak v središču Trsta, ki je v i
soko pred nami na lestvici 
(28. mesto), in drugih velikih 
mest v državi kakovostno 
boljši kot pri nas!

Tudi uvrstitev zaradi bole
zni na dihalih je slaba. V Go
rici umre letno zaradi bolez
ni na dihalih 17 na desettisoč 
prebivalcev, to je 0 ,1 7% Go
ričanov. Za bolezni na diha
lih je resda delno odgovorno 
onesnaženje zraka, vendar 
moramo upoštevati tudi dej
stvo, da je v Gorici, kot v vsej 
deželi, visok odstotek kadil
cev in morda je podatek o 
smrtih za boleznimi dihal pri
pisati bolj strastnemu kajenju 
in manj slabi kakovosti zraka. 
Tudi ta podatek torej ni pre- 

| več jasen.
  DALJE

POJASNILO

OB ZAPIS U  
Ž U P A N A  IZ  
S O V O D E N J

V zadnji številki Novega 
glasa z dne 21. januarja je 
objavljen prip is, ki ga je po
slal sovodensjk i župan g. 
Igor Petejan.

Gre na odm ev na po ro 
čilo, ki je b ilo  objavljeno te
den prej v Novem glasu, in 
sicer o zadnji lanskoletni se
ji občinskega sveta 23. de
cembra. V prip isu je zasle
d iti, da naj bi 'Vaš dopisnik 
sprem enil smisel nekaterih 
sklepov sveta in naj bi b ilo  
njegovo po roč ilo  p ris tran
sko". V poročilu , ki sem ga 
napisal, sem govoril samo o 
dveh sklepih in sem še ved
no mnenja, da v svojem po
ročilu nisem sprem enil bis
tva in smisla sklepov. Izva
janja g. župana po mojem sa
mo potrju je jo vsebino m oje
ga poročila. O  zadnjih vpra
šanjih, po katerih sprašuje v 
svojem dopisu g. župan, pa 
sem pisal v drugi številki No
vega glasa z dne 14. januar
ja letos.

S spoštovanjem!

REMO DEVETAK

SGZ GORI CA

O KRIZI 
TOVARNE 
VOUK  

* * • • • • • • • • • • • • • • •

Predsedstvo Slovenskega 
gospodarskega združen ja  
Gorica je na svoji zadnji seji 
preučilo kritično stanje v go- 
riški tovarni Vouk. Od vsega 
začetka je ta stara goriška to 
varna angažirala veliko slo
venskih kooperantskih obrt
nih podjetij in mnoga od teh 
so tudi med člani SGZ. Pred
sedstvo je seznanjeno zelo 
podrobno o poteku prodaje 
lastništva in vsega dogajanja, 
ki je temu sledilo, in ugotav
lja, da je stanje kritično, saj je 
že nekaj obrtnih podjetij mo
ralo skrčiti dejavnost in zmanj
šati število zaposlenih; nekate
ra podjetja so celo morala pre
nehati z dejavnostjo. Za Gori
ško je tovarna predstavljala 
velik proizvodni potencial in 
je dajala mestu velik prestiž.

Slovensko gospodarsko 
združenje Gorica izraža svo
jo solidarnost vsem obrtn i
kom kooperantom in njiho
vim uslužbencem ter zago
tavlja, da bo storilo vse, kar 
je v njegovi moči, da bo to 
varna Vouk ostala v Gorici.
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p r e d s t a v i t e v  v  p e t e k ,
5. FEBRUARJA

ZBORNIK  
O KRAŠKIH 
KRTIH

Te dni je izšla nova knjiga- 
zbornikMec/ Timavo, Sočo in 
Vipavo s podnaslovom Ob 
25-letnici delovanja Jamarske
ga kluba Kraški krti. Izdajatelj 
je, kakor izhaja iz podnaslo
va, društvo Kraški krti, ki de
luje na Doberdobskem krasu.

V prvem delu knjige so 
predstavljeni zaključki števil
nih raziskav, ki so jih  člani 
društva opravili v zadnjih 10- 
15 letih, ko so se posebej po
svečali preučevanju voda, ki 
napajajo Doberdobsko jeze
ro, preučevanju kamninskih 
skladov v nekaterih jamah 
itd. V zborniku so na poljud
no znanstveni način predsta
vljene tudi votline in brezna, 
ki so jih  odkrili, raziskali in iz
risali člani kluba Kraški krti. V 
drugem delu knjige so nave
deni pomembnejši dogodki v 
delovanju društva, ki gaje ob 
koncu šestdesetih let ustano
vil pokojni Slavko Rebec z ne
katerimi navdušenci. Nave
dena sta sestava statutarnih 
organov in še niz drugih po
datkov iz delovanja društva.

Vsi članki v zborniku so v 
slovenščini in ita lijanščini. 
Knjigo je uredil Vlado Klem- 
še, predstavili pa jo  bodo v pe
tek, 5. februarja, v centru Da
nica na Vrhu, kjer bosta ob 
dogodku nastopila tudi dekli
ški pevski zbor Danica in mla
dinski zbor Vrh sv. Mihaela.

G O R I Š K I  V R T I L J A K ,  P O L Ž K O V  A B O N M A  
I N A B O N M A  Z A  M L A D E  V G O R I C I

POBEGLI ROBOT ZA  
NAJMLAJŠE, BUTALCI  

ZA SREDNJEŠOLCE
IVA KORSIC

Zadnja se je na Goriškem 
vrtiljaku - že drugo leto se ta 
vrti s svojimi igricami na po
budo KC Lojze Bratuž in PDG 
Nova Gorica, letos še s sode
lovanjem goriškega Kulturne
ga doma in SSG - zasukala Pe- 
pelka v imenitni sanjsko-ma- 
gični izvedbi Mojega gledali
šča iz Ljubljane (režiser Iztok 
Valič), ki je povsem očarala 
naše najmlajše gledalce, med 
katerimi je bilo tudi petdeset 
otrok iz Devina in sedemnajst 
učencev iz vvaldorfske šole, 
in požela veliko odobravanja 
med učiteljskim kadrom.

Bolezen, nezaželena gos
tja zimskih dni, je prekrižala 
načrte lju b ite ljs k i skup in i 
DPD Svoboda Anhovo in OŠ 
iz Deskel, ki bi morala kot pr
va nastopiti po novoletnem 
premoru na Goriškem vrtilja
ku v Gorici z igro T. Egnerja 
Razbojniki iz Kardemome. Da 
bi cicibani ne bili prikrajšani 
za predstavo, je v torek, 19. 
t.m ., "vskočil" Amaterski mla
dinski oder iz Nove Gorice, 
ki deluje v okviru gledališča 
in kateremu že nad dvajset let 
sledi kot umetniški vodja Emil 
Aberšek. V njegovi režiji in 
scenski zamisli so mladi igral
ci ponudili zamejskim polž-

T RADI CI ONALNO
SREČANJE

SV. MAŠA  
ZA DAN  
ZAVETNIKA  
TISKA

V torek, 26. t.m. je  bila v 
cerkvi sv. Karla v Gorici tradi
cionalna maša ob prazniku sv. 
Frančiška Šaleškega, zavetni
ka tiska in časnikarjev. Mašo 
je daroval nadškof p. Anton 
Vital Bommarco ob somaše
vanju številnih duhovnikov. V 
svoji pridigi je goriški nadpa- 
stir poudaril vlogo in pomen 
komunikacij, posebej še tiska. 
Pri tem je zlasti omenil delo 
Frančiška Šaleškega, ki je že 
pred stoletji razumel važnost 
sporočanja. Njegov lik je po
memben tudi danes.

Po maši je bilo srečanje v 
dvoran i P. C oco lin . Tu so 
spregovorili razni predstavni
ki tiskane besede pri nas, nad
škof pa je ob koncu potegnil 
zaključke. Urednik tednika 
Voce Isontina Andrea Bellavi- 
te je v svojih izvajanjih podčr
tal zlasti današnji pomen ko
munikacije, ki se kaže ne le v 
tisku, ampak v splošnih in ne
lahkih odnosih med ljudmi in 
v družbi nasploh. Med drugi
mi je spregovoril tudi naš glav
ni urednik Andrej Bratuž, ki je 
predvsem prikazal zgodovin
sko vlogo slovenskega kato
liškega tiska pri nas in pri tem 
omenil veliko vlogo svetniš
kega škofa A.M. Slomška. Le
po je bilo tudi, dasta se tu po
leg italijanske slišali še furlan
ska in slovenska beseda.

KULTURA IN TURI ZEM

NA SEJMU 
V CELOVCU  
STARA 
GORIŠKA  
GROFIJA

Stara goriška grofija se bo 
predstavila na sejmu v Celov
cu od 28. februarja do 3. mar
ca letos. Gre za pobudo, pri 
kateri sodelujejo goriška ob
činska uprava, občinska upra
va iz Gradišča, Ustanova za 
promocijo turizma v Grade- 
žu in Ogleju ter Združenje tr
govcev goriške pokrajine. Vse 
te stvarnosti se bodo predsta
vile z enovito pobudo, saj so 
organizatorji skušali organ
sko predstaviti kulturno in tu
ristično pobudo na ozemlju 
omenjenih stvarnosti, kidelu- 
jejo napodročju nekdanje go
riške grofije. V ta namen so 
tudi izdali vodnik po stari go
riški grofiji v dvajset tisoč iz
vodih (polovica jih  je v itali
janskem in polovica v nem
škem jeziku). Vodnik vsebuje 
informacije o stari grofiji, o 
današnji kulturni in turistični 
ponudbi le-te ter dve turisti
čni poti. Za predstavitev na 
celovškem sejmu so se odlo
čili po temeljitem premisleku, 
ker prihaja prav iz avstrijske 
Koroške vsako leto veliko go
stov v turistična središča go
riške pokrajine. Za skupni na
stop so se organizatorji od lo
čili, ker se vse bolj zavedajo, 
da so avstrijski turisti zahtev
ni in da je v slogi moč.

kom igrico Vida Pečjaka - 
Igorja Sakside Pobegli robot. 
Zgodbica pripoveduje o ro
botu, ki se izmuzne iz rok raz
tresenega strokovnjaka in 
njegovih dveh pomočnikov. 
Ti so mu namreč pozabili 
vgraditi srce in zaradi tega je 
"pločevinasti" možicelj prava 
pokora, saj nagaja, razbija 
vsepovprek na zemlji in celo 
med kometi. Vsi ga lovijo, a 
le deklici Mojci uspe ga pri
vabiti na svoj dom, kjer mu 
Mojčina mama podari veliko 
srce - uro, ki veselo tiktaka;

! tako se robot Eli pomiri in po
stane ljub prijateljček otrok iz 
vrtca. Igrica se predstavi kot 

' moderna glasbena pravljica z 
mnogimi na trak posnetimi 
songi; ta tehnični pripomoček 
brez dvoma razbremenjuje 
mlade izvajalce, a otroci ima
jo raje petje v živo. Sama izve
dba, ki jo  oblikuje enaindvaj
set mladih amaterjev, od teh 
jih le šest ima odrske izkuš
nje, je kazala nekaj vrzeli in 
hib, sicer pa je sodil ta nastop 
med nekakšne predpremier- 
ske ponovitve, kajti prave pre
miere še ni bilo.

Če je ob predstavi Polžko- 
vega abonmaja padla kakšna 
kritika, je pa ponudba v Abon
maju za mlade naletela na 
splošno navdušenje in iskre
ne pohvale. V sredo, 20. t.m .,

1 so petošolcem - tokrat so bili 
prvič z njimi tudi vrstniki iz 
špetrske dvojezične šole - in 

1 srednješolcem natrosili svoje

KRATKI

"SLOVENSKO?
S I, G R A ZIE !"

Odbor staršev osnovih šol 
didaktičnega ravnateljstva Go
rica bo priredil v sodelovanju s 
Skupino mladih družin z Go
riškega v petek, 29. t.m., ob 20. 
uri v prostorih OŠ O. Župančič 
v ul. Brolo srečanje z naslovom 
Slovensko? Si, grazie! Pobud
niki večera nameravajo na sre
čanju skupno iskati odgovor na 
vprašanje: Čemu naj bi ljudje, 
ki živijo v neposrednem stiku s 
pripadniki drugega naroda, 
stvarno sprejeli njihovo kultur
no bogastvo tudi z učenjem in 
poznavanjem jezika? Sreča
nje bodo oblikovala osebna pri
čevanja posameznikov, ki so se 
iz različnih razlogov približali 
slovenskemu jeziku in kulturi. 
Sodelovali bodo Bruna Zorzi- 
ni, zakonca Orlando, g. Andrea 
Bellavite in Adriana Monte.

modre norosti Butalci F. M il
činskega v odlični izvedbi čla
nov SSG Vojka Belšaka, Stoja
na Colje, Aleša Kolarja in Da
nijela Malalana. Za svojo izre
dno homogeno igro so na 
Mednarodnem festivalu mla
dinskih predstav v Ljubljani 
lansko jesen prejeli nagrado 
Zlata paličica.

Dobro znane duhovite bu
talske dogodivščine je po M il- 
činskem priredil in jih v odr
sko govorico prelil režiser Ja
ša Jamnik. V svojem režij
skem posegu je izredno po
srečeno osvetlil hum oris ti
čno pripoved in igralci so sle
dili njegovi zamisli z natan
čno prem išljenim  študijem 
butalskih mož. Na golem od
ru brez rekvizitov so čudovi
to poudarjeno z vsemi nadro
bnostmi opisali značaje z en
kratno m i m i ko obrazov i n jas
nimi kretnjami ter slikovito in 
usklajeno prikazovali dogaja
nje. Daje bil prikaz tako živa
hen in iskriv, je nedvomno tre
ba pripisati precejšnjo zaslu
go tud i svetovalcu za‘ gib 
Branku Završanu. Ta potujoča 
predstava, ki v svoj vrtoglavi 
ritem nezadržljivo pritegne 
mlade in odrasle gledalce, je 
po tržaških in goriških vaseh 
doživela že nad štirideset po
novitev. Z njo se je naša za
mejska hiša spet približala 
vsem gledalcem, tudi tistim, 
ki ne zahajajo na "uradne" 
abonmajske ponudbe. Us- 

j peh, ki jo povsod spremlja,
! pa nepogrešljivo potrjuje, da 
so ljudje željni takih odrskih 
trenutkov in da še posebno s 
takimi predstavami začutijo, 
kako pomembno vlogo odi
grava zamejsko gledališče v 
našem prostoru.

Š TA N D IIE ŽC I VABIJO  
NA N O VO  PREM IER O  
Če ste željni zdravega sme

ha med "starimi" znanci, se v so
boto zvečer, 30., ali v nedeljo 
popoldne, 31. januarja, odpra
vite v Štandrež; tam vas bodo 
v župnijski dvorani A. Gregor
čič sprejeli člani dramskega od
seka PD Štandrež z novo odr
sko stvaritvijo, komedijo ame
riškega komediografa Neila Si
mona Zares čuden par v pre
vodu Dušana Tomšeta, režiji 
Emila Aberška in s strokovnim 
sodelovanjem Janeza Starine. 
Osebe novega dela, s katerim 
stopa štandreška skupina v 34. 
leto delovanja, bodo izobliko
vali naši priljubljeni odrski ve
terani pa tudi mladi igralci. Na
stopali bodo: Cristian Benedet- 
ti, Marko Tabaj, David Vižin
tin, Božidar Tabaj, Marko Braj
nik, Danjela Puja in Federica 
Bello. Nasvidenje v Štandrežu 
ob novem gledališkem užitku!

GORIŠKA MOHORJEVA DRUŽBA  
BIBLIOTECA STATALE IS O N TIN A

Boris Paternu

FRANCE PREŠEREN 
1800-1849

Vljudno Vas vabimo na predstavitev monografije, ki jo 
je v italijanščino prevedel Paolo Privitera.
O b prisotnosti avtorja in prevajalca bo o delu sprego
vorila prof. Lojzka Bratuž.

Sreda, 10. februarja 1999, ob 17.30 v dvorani  Državne knj i 
žnice, ul. Mamel i  12 v Gorici.

O B VESTILA

ŽUPNIJA SV. Štefana v Solka
nu in ACM Gorica vabita v ne
deljo, 31 .t.m ., na slovesno vz
hodno liturgijo v bizantinsko- 
slovanskem obredu ob 1 7. uri 
v župnijsko cerkev v Solkan.

PROSVETNO DRUŠTVO Rupa-Peč 
prireja izlet na sneg v Podklošter 
(Arnoldstein) v nedeljo, 7. febru
arja. Za informacije: Tanja Ko
vic, tel. 0481-882285.

SPDGBOpriredilo 7. februarja 
društveno tekmovanje v vele
slalomu in deskanju na Nevej- 
skem sedlu. V deskanju bodo 
tekmovalci razvrščeni samo v 
dve skupini (moški/ženske) ne 
glede na starost. Tekmovanje 
bo ob 10. uri. Prijave sprejema
jo na sedežu društva, kjer je na 
razpolago tudi razpis, ob sre
dah od 11. do 12. ure in četrt
kih od 19. do 20. ure. Rok za 
prijave nepreklicno poteče 4.2.

D A R O V I

ZA CERKVENI pevski zbor Mav- 
hinje-Cerovlje: ob krstu male Sa
re Antonič nonoti 100.000 lir.

ZA MISIJONE: Mara Breščak 
100.000 lir.

DRUŽ. ČEVDEK, Peč 4, v spo
min na svoje pokojne po 50.000 
za cerkev na Peči in za misijo
narja Štanto.

ZACERKEVvŠteverjanu: N.N. 
50.000; Milka in Majda Miklus 
100.000; N.N. upokojenec 
100.000; V ik to rija  D orn ik 
50.000; Roman Vogrič 60.000;

N.N. 100.000; N.N. 80-letnikza 
ogrevanje 100.000 lir; za sklad 
s. Mihelangele Maraž: N.N. 80- 
letnik 50.000; Herman Srebrnič 

j  50.000; N.N. 50.000; za žup
nijsko Karitas: N.N. 50.000 lir.

ZA CERKEV na Peči: N.N.
1 30.000 lir.

ČESTITKE

V sredo, 27. januarja, je ob
hajala 90-letnico rojstva gospa 
ALOJZIJA PREMRL, sestra pok. 
duhovnikov Rafka in Stanka. 
Ob tem lepem jubileju ji česti
tajo vsi prijatelji in znanci.

Člani ŠZ Olympia čestitajo 
trenerju in igralcu RAJKU PE- 
TEJANU in ženi BRUNI ob roj
stvu Janeza, novorojenčku pa 
želijo, da bi prej ali slej oble
kel majico špotnika.

Ob rojstvu Janeza se z  BRU
N O  in RAJKOM veselijo tudi  
člani društva F.B. Sedej.

SOŽALJE

Ob slovesu od HUBERTA BER
GANTA se Svet slovenskih orga
nizacij klanja spominu velike
ga človeka in umetnika. Hubert 
Bergant je s svojim delom in 
pričevanjem zapustil neizbri
sno in enkratno dragoceno sled 
tudi v življenju Slovencev v za
mejstvu.- SSO

Ob izgubi organista prof. 
HUBERTA BERGANTA izreka 
družini iskreno sožalje društvo 
F.B. Sedej iz Števerjana.

PR O S V E TN O  D R U Š T V O  Š TA N DR EŽ - D R A M S K I ODSEK

Neil Simon

ZARES ČUDEN PAR
Komedija v treh dejanjih

reži ser : Emil Aberšek
STROKOVNI s o d e l a v e c : Janez Starina 
p re v e d e l : Dušan Tomše

Župnijska 
dvorana 
Anton 
Gregorčič 
v Štandrežu

PREMIERA v soboto, 30. 
januarja 1999, ob 20.30.

PONOVITEVvnedeljo, 31. 
januarja 1999, ob 17. uri.

LEOPOLD A N T O N IČ -A N T O N I, 70-LETNIK
Jubilant se je rodil 29.1.1929 v Brestovici in se nato pre
selil v Jamlje. Je soustanovitelj zbora Fantje izpod Grma
de. Naš Poldo pa ni bil samo ustanovitelj, temveč eden 
glavnih stebrov zbora. Njegov jubilej bomo praznovali 
ali proslavili dne 30. t.m. ob 20 uri v devinski dvorani 
pod pokroviteljstvom zbora Fantje izpod Grmade. 
Jubilantu pa že sedaj kličem: "Na mnoga leta!"

Tvoj prija te lj Vinko Levstik

A
G A L E R IJ A
v sod e lovan ju  
z ZVEZO 
SLOVENSKE 
KATOLIŠKE 
PROSVETE

Ob Prešernovem dnevu prva razstava 
treh mladih ustvarjalcev

DIMITRI BRAJNIK, IVAN 
ZOTTI, IVAN ŽERJAL
PREDSTAVITEV prof. Joško Vetrih, 

GLASBENI U V O D  Matej Špacapan

Katol iška knj igarna,  Travnik 25, 
petek, 5. februarja 1999, ob 18. uri

S L O V E N S K A  P RO S V E T A
Z V E Z A  S L O V E N S K I H  K U L T U R N I H  D R U Š T E V
Z V E Z A  S L O V E N S K E  K A T O L I Š K E  P ROSVETE

DA N  SLOVENSKE KULTURE

GORICA, KULTURNI CENTER LOJZE BRATUŽ
Nedelja, 7. fe b ru a rja  1999, ob 16. uri

1 1
ČETRTEK
28. JANUARJA
1999



1 2
ČETRTEK 

28. JANUARJA  
1999
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BENEŠKA SLOVENIJA

KANALSKA DOLINA
SLOVENCI PO SVETU

B EN E Š K I  K O L E D A R J I  N O V E G A  LETA

R U B R I K E

KOROŠKA

ZA POLICE IN STENE 
NAŠIH LJUDI

ERIKA JAZBAR

Na Dnevu emigranta so 
predstavili novi Trinkov kole
dar za leto 1999. Tudi letos 
lahko m irno trd im o, da gre 
za pravo publikacijo, saj obse
ga zbornik kar dvesto strani 
s prikupnim i in priljubljenim i 
slikami ilustratorke LuiseTo- 
masetig. Trinkov koledar izda
ja kulturno društvo Ivan Trin- 
ko iz Čedada, založila pa ga 
je zadruga Lipa iz Špetra.

Vsebino lahko berem o v 
štirih glavnih vsebinskih sklo
pih, ki nam, po uvodnih be
sedah kobariškega in tipan- 
skega župana, nud ijo  bogat 
pogled na krajevno zgodo
vino, beneški svet in bese
do; nadalje nam Pavel Petri- 
čič oriše um etniški svet ilu 
stratorke Tomasetig.

Zelo dragocena je na zad
njih  straneh tud i letošnjega 
koledarja slovenska b ib lio 
grafija videm ske pokrajine, 
za katero skrbi Narodna in 
študijska knjižn ica iz Trsta.

O b tem  naj spregovori
mo še o treh stenskih kole
darjih, ki so značilni za videm
sko pokrajino.

Začnimo zBeneškim kolen- 
darjem  založniške zadruge 
Dom, ki je zelo priljubljen med 
beneškimi ljudm i in bogati 
steno marsikatere beneške 
hiše, a ne samo, saj ga bomo 
lahko našli tudi pri bralcih Do-

Preden se vsakdanji vrvež polasti novega 
leta, spomnimo, da imajo tudi Slovenci iz 
videmske pokrajine na svojih domovih številne 
domače slovenske koledarje oz. zbornike, ki jih 
spremljajo med letom in jih spominjajo na 
pomembnejše datume.

Č m ie b o k i  -  C a nebo la

JOlkSrlUAJi 
LJS70 AlTO D

ma na Goriškem, Tržaškem 
in še kje. Letošnji koledar se 
nam predstavlja s krasnimi 
ikonami matajurskega diako
na PaskvalaZuanelle. Slednje 
bogatijo vsako stran meseca. 
Za koledarsko besedilo je tu 
di letos poskrbel tarbijski žup
nik Emil Cencig. Na vsaki 
strani nam podaja vremenske 
pregovore, ljudske modrosti, 
smešno anekdoto, obenem 
pa nam v verzih oriše po en 
praznik na mesec.

Založniška zadruga Dom 
in D ruštvo Lipa iz Cenebole 
sta omogočila nadalje priku

pen stenski koledarKalendar 
za lieto  7999. Zelo zanimive 
in privlačne so predvsem sta
re črno - bele slike koledarja, 
ki zajemajo utrinke iz vsakda
njega življenja naših ljudi v 
preteklosti. O b koledarskem 
delu nam pisci pripovedujejo 
stare zgodbe, ohranjajo sta
re molitve in pesmi.

Nazadnje se preselimo še 
v dolino rož. Rezijanski ku l
turni krožek Rozajanski dum 
je  poskrbel že deseto leto za 
objavo stenskega koledarja 
Naš kolindren - Rezija 7999. 
Na platnici nosi koledar pos
netek freske iz cerkvice na 
Ravanci in nam nakaže vse
binsko posebnost letošnje 
številke.

O b koledarskem delu v 
sočnem rezijanskem dialek
tu je tudi Naš kolindren  bo
gat z ljudsko modrostjo, obe
nem pa nudi tudi kotiček za 
najmlajše. Letošnja vsebina je 
posebno zanimiva, saj lahko 
na vsaki strani s fotografijo 
in krajšim, vendar sintetičnim 
tekstom spoznamo fresko ali 
sliko iz rezijanskih cerkva oz. 
starih hiš.

V IS L A N D IJ I  
P R O M O C IJ A  
SLOVENIJE

M ednarodno založniško 
podjetje Nordic Books s sede
žem v Reykjaviku v Islandiji 
je  izdalo knjigo o Sloveniji. U- 
vodni del knjige seznanja bral
ca s strukturo in organizacijo 
slovenske oblasti, začenši z na
govori in celostranskimi foto
grafijami vodilnih slovenskih 
politikov, pa tudi s slikami 
vseh ministrov. Temu sledita 
prikaz strukture parlamenta 
in opis nalog slovenske vlade. 
Te uvodne strani je sicer zaku
pila slovenska vlada. Sledi pri
b ližno 30 strani obsežno po
glavje o Sloveniji in njenih lju
deh. Avtor tega besedila je ge
ograf Bela Sever, ki je svojo 
nalogo zelo dobro opravil. Vtis 
je zelo prijeten tudi zaradi šte
vilnih in lepih fotografij. Pose
bej se mu je posrečil razde
lek o znamenitih Slovencih. To 
je osrednji del knjige, ki daje 
težo celotni publikaciji. Za 
njim  so dvostranski zemljevid 
Slovenije in opisna besedila
o znamenitostih dežele.

Novo delo o Sloveniji je iz
šlo v nakladi le tisoč izvodov 
v angleškem in nemškem je
ziku. Knjigo bodo prejele de
legacije vseh držav članic 
OZN, Generalna skupščina 
svetovne organizacije, vse čla
nice EU in zveze Nato. Založ
nik jo bo ponudil tudi vsem 
večjim knjižnicam po svetu, 
dostopna pa bo tudi v vseh 
večjih knjigarnah v Sloveniji. 
--------------M.

O FAJTOVEM HRIBU
na katerem je  m alok

do od nas bil, a ga vsi nosimo 
v naši podzavesti, nanj smo 
tako a li drugače navezani, 
skratka: do njega im am o neki 
odnos.

Zamisel za ta zapis je  p r i
hod prijateljice Harjet Dornik, 
ki nas je  iskala v uredništvu v 
ponedeljek p red deseto z ju 
traj in je  zato, ker nas v ured
ništvu ni bilo, odšla naravnost 
v gostiln ico na Placuti, k i jo  
nadvse uspešno upravlja m la
da in nasmejana Furlanka iz 
bližnjega Ločnika. K pod jetn i 
in p rikupn i gostilničarki Ro
berti hod im o namreč vsako 
ju tro  iz uredništva na kavo in 
čaj in večina naših sodelavcev 
in prija te ljev ve, kje naj nas 
poišče, če nas v uredništvu 
ne najde. Harjet nas je  p rija 
teljsko oštela, ker hod im o v 
gostilne, v rokah pa je  držala 
prozorno mapo in dva zapi
sa za naš tednik.

"Kaj si nam prinesla ?" smo 
jo  vprašali. Ob kavi nam je po 
vedala o izletu, k i so ga m inu 
lo nedeljo im ele prijateljske 
goriške družine na Fajtov hrib. 
“Glej, Harjet!" sem rekel, "na 
Fajtovem hribu še n ikdar n i
sem bil, a me ta spremlja že 
od  otroških let naprej, saj sem

o njem slišal toliko, da ga sam 
im am  za nekaj domačega, 
m eni znanega, imam ga v za
vesti, ne vem, kako naj p o 
vem." “Tudi jaz še nisem b il 
na Fajtovem hribu," je  rekel 
Danijel. Harjet nam je  začela 
pripovedovati o  tem, kaj je  
n jen im  prednikom  in še p o 
sebno njeni stari mam i pom e
n il Fajtov hrib, na katerega je  
reva hodila kosit travo, ker je  
po  prv i svetovni vojni n i b ilo  
na ravnini; le-ta je  bila po  voj
n i oropana in mrtva, polna  
granat in odvrženih bomb, od  
vsega hudega izžeta, da še tra
ve n i mogla več roditi.

Zagovorili smo se v zvezi s 
prvo svetovno vojno in s tem, 
kako vsakdo od nas nosi v sebi 
še posledice iz prve vojne, saj 
je  b ilo  naše otroštvo preple
teno s pripovedovanji naših 
starih staršev in naših m am  
in očetov o vsem hudem, kar 
se je  na naših tleh dogajalo 
m ed prvo svetovno vojno. N i
ti enega izm ed nas ni, ki ne bi 
v sebi nosil Fajtovega hriba,
o katerem smo slišali, da se 
je  na njem in okrog njega do
gajala zelo huda vojna, "krva
vo klanje", ko t b i rekel Pesnik.

Igor, k i je  v uredništvu iz
m ed vseh najbolj zainteresi-

JURIJ PALJK

ran za prvo svetovno vojno, 
kateri se skuša posvečati, ko
likor m u dopušča čas, je  dejal: 
"Koliko teh pripovedi o bitkah,
o granatah, o trp ljenju naših 
ljud i v naših krajih je  še p ri
sotnih p ri nas! Prav vsaka dru
žina ima svojo zgodbo. In po 
tem ti na goriškem gradu p r i
redijo razstavo o Diazu..." - 
"A o Diazu je?" sem vprašal. 
"Ja, o Diazu," je  b il odgovor.

Potem smo govorili o tem, 
koliko gorja so p ri nas povzro
čile granate še dolgo let po  
prv i svetovni vojni. Harjet je  
povedala, da je  granata odne
sla njenem u stricu obe nogi. 
Zamislili smo se v Fajtov hrib, 
s katerega da je  b il v nedeljo  
čudovit razgled na slovenske 
gore, ko t nam je  povedala 
Harjet, ki je  bila s svojo d ru 
žino na vrhu. Dodala je  še: 
"Videl se je  Triglav, Rombon, 
b ilo  je  čudovito."

Po znamenitih strmih stop
nicah, k i vodijo na Placuti v 
naše uredništvo, sm o se še 
pogovarjali o tem, kako b i bilo  
lepo zbrati veliko pričevanj na
ših ljud i o prvi svetovni vojni, 
morda pripraviti razstavo o tr
p ljenju, življenju preprostih  
ljud i v takratnem  času. ‘Veš,

Harjet, mene veliko bo lj za
nima zgodovina, življenje ta
ko im enovanih m alih ljudi, 
naših prednikov v tistem ča
su, kot pa zgodovina genera
lov, po litikov in raznih podp i
sov pogodb," sem rekel in se 
zam islil v pripovedi o Fajto
vem hribu, ki jih  sam nosim  
v sebi. Pri nas doma na Vipav
skem so namreč m ed razni
m i ofenzivami v pn/i svetov
n i vojni počivali vojaki, spali 
so na seniku, um ivali so se v 
potoku, moja stara mama je  
iz tedna v teden videvala, kdo 
se n i vračal več počivat, am 
pak je za vedno ostal nekje 
na Fajtovem hribu, p o d  n jim  
ali v njegovi bližin i. Takrat so 
m oji predniki zvedeli za Fajtov 
hrib, moških ni b ilo  doma, o- 
ba moja stara očeta sta konča
la v Rusiji...

"Pravzaprav b i m ora l na 
Fajtov hrib!" sem si sam p ri 
sebi rekel. "Enkrat bom  šel na 
Fajtov hrib," sem si rekel, ko 
sem prišel v svojo sobo in p ri
žgal računalnik. Takrat je  v so
bo vs top il p r ija te lj Andre j 
M alnič in me vprašal, ali sem 
b il na razstavi na gradu, kjer 
piše, da so v furlanščini p r i
sotni tudi “alcuni vocaboli sla
vi". - "A o Slovencih n ič več 
ne piše?" - "Zelo malo, skoraj 
nič, kot da nas takrat n i bilo."

Spet sem pom islil na Fajtov 
hrib in v m eni je  zavrelo. A 
to je  že druga zgodba.

20. TISCHLERJEVO 
N AG RADO PREJEL 

LOVRO KAŠELJ
RAFAELA BOHM

Dan pred obletnico smrti 
velikega koroškega rojaka, o- 
četa Slovenske gimnazije in u- 
stanovitelja Narodnega sveta 
koroških Slovencev, dr. Joška 
Tischlerja, so v petek, 22. ja
nuarja, v Slomškovem domu 
v Celovcu podelili že 20. Ti- 
schlerjevo nagrado. Po števil
nih zaslužnih kulturnikih, po
litikih, organizacijah in duhov
nikih jo  je prejel 85-letni ho- 
diški župnik Lovro Kašelj, ki 
je bil tudi prijateljsko povezan 
s pokojnikom (pri pogrebni 
maši mu je celo pridigal).

Organizaciji KKZ (katere 
predsednikje nagrajenec sko
zi 12 let bil in prva leta celo 
sam podeljeval Tischlerjeve 
nagrade) in NSKS sta mu jo 
podelili za izredne zasluge na 
narodno političnem, kultur
nem in verskem področju.

Prireditve seje udeležilo ve
liko število koroških rojakov, 
prijateljev, sobratov, nekda
njih nagrajencev, predstavni
kov političnih, kulturnih in go
spodarskih organizacij Koro
ške in Slovenije, članov Tisch
lerjeve družine in hodiških fa
ranov. Spored, ki je vseboval 
pozdrav predsednika NSKS 
Olipa, govor zmagovalke go
vorniškega natečaja, pravnu
kinje dr. Tischlerja, Mihaele 
Hartmann, govor predsedni
ka KKZZerzerja in zahvala na
grajenca so olepšali pevci Vo
kal ne sku pine Li pa iz Vel i kov- 
ca. Kdo pa je in katere so za
sluge župnika in letošnjega bi- 
seromašnika Lovra Kašlja?

Rodil se je leta 1913 v Sta
ri vasi pri Grebinju, kjer so 
starši imeli gostilno s sloven
skim napisom. Že v otroških 
letih je vzljubil materinščino 
in jo potem izpopolnjeval vse 
življenje. G imnazijo in bogo
slovna leta je preživel v Ce
lovcu, kjer je bil leta 1939 tudi 
posvečen. Kaplanoval je v 
Slov. Plajberku, vŠm arjeti in 
Št. Jakobu v Rožu, v Pliberku 
in pri Božjem grobu. Od leta 
1942 do konca vojne je bil ad
m inistrator na Pečnici, nato v 
Št. Vidu v Podjuni, od tam pa 
je bil nastavljen za župnika 
hodiške fare, kjer je še danes 
priljubljen dušni pastir.

Poleg svoje službe je še bil 
med ustanovnimi člani NSKS, 
odbornik Mohorjeve družbe, 
predsednik KKZ, urejal je ča
sopis Vera in dom, pisal v Ko
ledar in druge časopise (s kra
tico LKH), pisal pesmi in pre
vajal; njegovih duhovnih na
govorov po radiu se starejši 
ljudje še danes spominjajo. In 
ne sme se pozabiti, da je bil 
g. Kašelj pobudnik pri usta
novitvi glasbene šole na Ko
roškem in da je prijateljstvo z 
dr. Humarjem obrodilo nasta
nek Koroških oz. Primorskih 
kulturnih dnevov.

Nekateri so se mu za živ
ljenjsko delo že oddolžili: tako 
ga je Cerkev imenovala za 
duhovnega svetnika in ga po

klicala v kulturno sekcijo Li
turgične komisije, KKZ ga je 
imenovala za častnega pred
sednika, Zveza kulturnih o r
ganizacij Slovenije pa mu je 
podelila zlato odličje. S preje
mom Tischlerjeve nagrade se 
mu bosta KKZ in Mohorjeva 
oddolžili na poseben način: v 
knjižni izdaji bosta objavili ne
katere njegove pesnitve in li
terarna besedila.

Z U R E D B O  
Z A Š Č IT E N  
D O M I C I L  
L IP I C A N C E V

Slovenska vlada je sprejela 
uredbo o geografski označbi 
"lipicanec", s čimer je zaščitila 
domicil te plemenite pasme 
konj, ki predstavljajo naravno 
in kulturno dediščino Sloveni
je. Veljati je pričela prejšnjo so
boto. Z uredbo je vlada precej 
odločno posegla na področje,
o katerem je bilo že mnogo po
vedanega in napisanega. "Slo
venija bo imela odslej kontro
lo nad tem, katerim konjem se 
bo lahko reklo lipicanec in od 
kod izhaja to poreklo," trdi Bo
jan Pretnar, eden glavnih avtor
jev uredbe. Na vprašanje, kako 
bo država prisilila npr. Avstrijo 
in Italijo, da bosta Slovenijo 
vprašali, katere konje lahko 
imenujeta lipicance, je dr. Pret
nar odgovoril, da je uredba za
snovana na sporazumu o trgov
skih vidikih pravic intelektual
ne lastnine, ki zavezuje vse čla
nice Svetovne trgovinske orga
nizacije, torej tudi države čla
nice EU, da po uradni dolžnosti 
razveljavijo vsako geografsko 
označbo, ki zavaja potrošnike.

Geografska označba "lipica
nec" naj bi se v skladu z ome
njeno uredbo uporabljala le za 
tiste vrste konj, ki izpolnjujejo 
določene fizične lastnosti, ki so 
vpisani v ustrezne knjige, ki jih 
neposredno vodijo pristojne 
službe v Sloveniji oz. od teh 
služb pooblaščene organizacije 
ali osebe, ter za tiste, ki so žigo
sani z enim od uradnih znakov, 
ki jih prav tako določa uredba 
slovenske vlade. Z notifikacijo 
uredbe pri Svetovni trgovinski 
organizaciji se bo geografska 
označba "lipicanec" uveljavila 
tudi na mednarodni ravni.

Slovenska vlada je uredbo
o geografski označbi "lipica
nec" sprejela po mnogih kriti
kah organizacij t.i. civilne dru
žbe, da je preveč mlačna in po
pustljiva pri zaščiti konj slovite 
pasme iz Lipice, in potem ko 
sta Avstrija in Italija nedavno 
podpisali dogovor o tem, da bo 
Avstrija vodila rodovniške knji
ge o lipicancih, tudi za Italijo in 
druge države. Kaže torej, da le 
zavarovanje imena lipicanec ne 
bo dovolj za dejansko in učin
kovito zavarovanje konj te ple
menite vrste. O zadevi se bo
sta v začetku februarja na Du
naju razgovarjali delegaciji Av
strije in Slovenije.
------------ M.
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Z A K O N S K I  P R E D L O G  P R E D L O Ž E N  V P A R L A M E N T A R N I  P O S T O P E K

TU D I SLOVENCI IZ TUJINE 
NAJ DOBIJO STATUS 
V MATIČNI DRŽAVI

PREDLOG K A P U C I N O V  IZ SAMOSTANA 
V VI PAVSKEM KRIŽU

MARJAN DROBEZ

Slovenska država je ves 
čas od osamosvojitve dalje ze
lo širokogrudna do prebival
cev z drugih obm očij nekda
nje skupne države. Na osnovi 
40. člena zakona o državljan
stvu je doslej podelila držav
ljanstvo okoli 189 tisoč ose
bam, ki so se v Slovenijo p ri
selile iz tujine, predvsem iz 
skoraj vseh predelov nekda
nje Jugoslavije. Nedavno pa 
se je zvedelo, da vlada p ri
pravlja še en zakon o urejanju 
statusa državljanov drugih 
držav, naslednic nekdanje 
Socialistične federativne re
publike Jugoslavije. Slovenija 
bi z n jim  praktično vsem, ki 
so svojčas zam udili zakon
sko predpisan rok za oddajo 
prošnje za pridobitev našega 
državljanstva, ki niso izpol
njevali vseh pogojev za pri
dobitev državljanstva in jim  
je bila zato izdana negativna 
odločba, ki bodisi niso želeli 
postati državljani Slovenije ali 
pa pozneje niti svojega začas
nega statusa v državi niso 
uredili (niso hoteli urediti), 
skladno z določili zakona o 
tu jcih omogočila pridobitev 
dovoljenja za stalno prebiva
nje. Na podlagi omenjenega 
dokum enta pa bi se lahko 
pozneje potegovali še za pri
dobitev državljanstva.

Omenjenih ugodnosti naj 
bi b ilo  deležno od 8.000 do 
10.000 ljudi z območja d ru 
gih nekdanjih jugoslovanskih 
republik, od katerih mnogi 
ne obvladajo slovenskega je
zika oz. ga nočejo uporablja
ti. Predvideni ukrep je  ostro 
kritizirala tudi SLS, sicer čla
nica vladne koalicije. V izjavi 
za javnost je ta stranka zapi
sala, "da je predlagatelj om e
njenega zakona M inistrstvo 
za notranje zadeve, zato je 
nanj treba uperiti tudi more
bitne pomisleke in kritike. SLS 
s pripravo zakona ni bila sez
nanjena, zaradi česar je M ar
jan Podobnik kot podpredsed
nik vlade in predsednik vlad
nega odbora za državno ure
ditev zahteval koalicijsko usk
lajevanje. Tudi Glavni odbor 
stranke ne podpira predlaga
nega pristopa pri urejanju sta
tusa državljanov drugih držav 
nekdanje SFRJ, ki bi ga zago
tovili z zakonom, sprejetim 
po hitrem postopku."

Spričo takega stanja in te
ženj pri podeljevanju sloven
skega državljanstva tujcem 
dobiva pomembne razsežno
sti predlog Zakona o statu
su Slovencev brez sloven
skega državljanstva, ki so ga 
v parlam entarn i postopek 
vložili poslanci SDS in SKD.
V predlogu zakona je zapi
sano, "da je po svetu p rib li
žno 360 tisoč oseb sloven
skega izvora, ki pa nimajo 
slovenskega državljanstva. 
Stanje, v katerem se veliko 
po vsem svetu živečih Slo

vencev brez slovenskega dr
žavljanstva čuti v formalnem 
pogledu nepovezanih in celo 
odtujenih od svoje matične 
države, je  gotovo nezaželje- 
no in zaskrbljujoče."

Načelo, ki pomeni tudi te
meljno izhodišče tega zako
na, je, da je republika Slove
nija matična država vseh Slo
vencev ne glede na to, kje ž i
vijo in od kod izhajajo. Iz tega 
izhaja drugo načelo, in sicer, 
da Slovenci brez slovenske
ga državljanstva niti v Slove
niji niti v odnosih z njo ne sme
jo biti obravnavani kot tujci.

Slovenci brez slovenske
ga državljanstva, ki bi imeli 
v matični državi razne pravi
ce, nekatere tud i zelo po
membne, bi morali za svoj 
status izpolnjevati naslednje 
pogoje: javno bi morali priz
nati pripadnost slovenskemu

narodu; izkazati lojalnost dr
žavi Sloveniji; biti aktivni v or
ganizacijah Slovencev v za
mejstvu (Italiji, Avstriji, M ad
žarski) in po svetu; pogoj je 
tudi, da se nikoli niso opre
delili za pripadnika nesloven
ske narodnosti. Statusa Slo
venca brez slovenskega dr
žavljanstva tudi ne bi mogle 
pridobiti osebe, ki jim  je bilo 
odvzeto slovensko državljan
stvo, in tiste, ki jim  je bila iz
rečena prepoved bivanja v re
publiki Sloveniji.

DO SPRAVE TU D I Z 
REFERENDUMOM?

V Sloveniji sprotna po liti
čna kronika beleži več novih 
dogodkov. Na bližnjem no
vem izrednem zasedanju par
lamenta bodo obravnavali 
pobude za uvedbo dvokrož
nega večinskega volilnega si
stema, kot ga je z odločbo

predpisalo Ustavno sodišče, 
in resolucijo o nezaupnici no
tran jem u  m in is tru  M i r ku  
Bandlju. On je obdolžen tudi 
tega, da pristojni komisiji d r
žavnega zbora ni hotel pred
ložiti imen krim inalističn ih 
agentov, ki naj bi domnevno 
ugotovili, da je SDS imela sti
ke z Osvobodilno vojsko Ko
sova.

Nadaljuje pa se tudi raz
prava o narodni spravi, ki je 
v Sloveniji čedalje bolj nujna. 
Spravna dejanja naj bi se na
daljevala s tem, da bi država 
zagotovila dosto jn i (žal le 
simbolni) pokop mrtvih in iz
dajo m rliških listov. Če tega 
ne bo storila, Združenje za 

; demokratizacijo javnih glasil 
in C ivilna družba za dem o
kracijo in pravno državo zah
tevata od državne oblasti, da
o pokopu mrtvih in izdaji m r
liških listov razpiše referen
dum . Takšnih zam olčanih  
oz. prikritih  žrtev medvojnih 
dogodkov naj bi v Sloveniji,

I po zatrjevanju omenjenih or- 
; ganizacij civilne družbe, bilo 
več kot sto tisoč. Med njim i 
je tudi veliko Neslovencev.

N O V  P R O G R A M  Z A  P R E V Z E M  
P R A V N E G A  R E D A  EU

OB 80.  OBLETNI CI  
PRVE SLOVENSKE 
POŠTNE Z NA MKE

SLOVENIJA BO MORALA  
SPREJETI NAD TISOČ  
N O V IH  Z A K O N O V  IN 
D R U G IH  PREDPISOV

OB JUBILEJU 
TUDI  NOVE 
ZNAMKE O 
Z N A M E N IT IH  
OSEBNOSTIH

V Sloveniji pogosto do 
polnjujejo strategijo za vklju 
čevanje v Evropsko unijo. To 
je potrebno bodisi zaradi do
mačih razmer kot tud i spri
čo sprem injanja in dopo l
njevanja pravnega reda o- 
menjene evropske poveza
ve. Po državnem programu, 
ki ga je  vlada sprejela v četr
tek, 21. januarja, bo v prihod
njih štitih letih treba sprejeti 
200 novih zakonov, štiri na
c ionalne program e in 871 
uredb, praviln ikov in drugih 
podzakonskih  aktov. Sez
nam pa še ni dokončen in 
ga bo treba vsako leto do
p o ln je va ti. O m en jenem u  
dokum entu bo posebej do 
dan državni program Slove
nije za prevzem pravnega re
da na področju kmetijstva in 
ribištva; to  je namreč podro
čje, ki zajema skoraj 30% 
vseh d irektiv  in uredb EU.

Usklajevanje zakonodaje 
zajema praktično vsa podro
čja pravnega reda republike 
Slovenije, pri čemer so zna
čilne tri vste aktivnosti. Naj
prej gre za oblikovanje zako
nodaje z namenom, da bi v 
državi nadomestili nekdanjo 
zvezno zakonodajo; nadalje 
je potrebno oblikovati novo 
zakonodajo  na pod roč jih , 
kjer zakonodaja bivše zvez
ne države in veljavna sloven
ska zakonodaja nista uskla
jeni s tržno naravnanim gos
podarstvom; potrebno pa je 
oblikovati (to je  sprejeti) še 
zakonodajo, ki bo usklajena 
z že veljavno zakonodajo EU

ter tis to  novo zakonodajo, 
ki jo  ta evropska integracija 
še sprejema. Tolikšne obve
znost i  na zakonoda jnem  
področ ju  zagotovo ne bo 
mogoče izpo ln iti, če bodo 
postopki v parlamentu tako 
do lg i in zap le ten i, ko t so 
zdaj. Vse po litične  stranke 

i sicer prisegajo na svojo p ri
vrženost programu in tež
njam Slovenije za vključitev 
v polnopravno članstvo EU, 
toda poslanci svoje delo in 
glasovanje podrejajo pred
vsem in teresom  in c iljem  

j  svojih po litičn ih  strank. Us-
i klajevanje slovenske zako
nodaje s pravnim i norm ami 
EU zato zelo počasi poteka, 
na kar je slovenskega zuna
njega m inistra Borisa Frleca 
med nedavnim obiskom  v 
Bonnu opozoril (resda v zna
čilnem  diplom atskem  jez i
ku) tudi nemški zunanji m i- 

; nister Joschko Fischer.
Najnovejši primer zaosta

janja pri sprejemanju zako
nodaje, potrebne za prilaga
janje Slovenije EU, je  očiten 
zdaj v državnem zboru. Le
ta je  že dvakrat zavrnil pred
log zakona o načinu ugotav
ljanja vzajemnosti pri p rido
bivanju lastninske pravice 
tu jcev na neprem ičn inah. 
M orda bodo ta zakon sled
njič sprejeli v tem tednu, ker 
bi brez njega pri izvajanju 
P rid ruženega  sporazum a 
Slovenije z EU, ki bo začel 
veljati 1. februarja, nastala 
pravna praznina.
------------ M.

V Pošti Slovenije, ki je po
oblaščena organizacija za iz
dajo znamk, so nedavno pra
znovali 80. obletnico izdaje 
prve slovenske poštne znam
ke. To je bilo 3. januarja leta 
1919, znamenito znamko pa 
so popularno imenovali veri
gar. Pred dnevi pa je Pošta 
Slovenije uradno dala v upo
rabo nove priložnostne znam
ke, med njim i tudi tiste iz se
rije "znamenite osebnosti".

Znamke iz omenjene se
rije so letos posvečene: 175- 
letnici rojstva Petra Kozlerja, 
ki je bil pobudnik in založnik 
izdaje prvega zemljevida po
krajin, kjer so živeli Slovenci, 
bil je tudi ustanovitelj prve pi
vovarne na Kranjskem, da
našnje pivovarne Union; 150- 
letnici smrti našega velikega 
pesnika Franceta Prešerna, ki 
je bil eden največjih evropskih 
romantikov; 125-letnici ro j
stva velikega borca za sloven
sko mejo Rudolfa Maistra- 
Vojanova, ki je bil predvsem 
najpom em bnejša oseba v 
bojih za slovenski M aribor in 
severno mejo na Štajerskem, 
bil pa je tudi slovenski pesnik, 
s likar sam ouk in zb ira lec 
knjig. Posebna poštna znam
ka je posvečena tudi 100-let- 
nici rojstva znamenitega ki
rurga dr. Božidarja Lavriča, 
ki je  po drugi svetovni vojni 
s svojim  znanjem in izkuš
njami prispeval k hitrejšemu 
razvoju kirurgije prsnega ko
ša ter kirurgije srca in ožilja 
v Sloveniji.
------------ M.

VIPAVSKI KRIZ NAJ BO 
SPET SVETI

Kapucini iz samostana v 
Vipavskem Križu so svetu 
krajevne skupnosti v tem na
selju poslali predlog, naj bi 
Vipavski Križ dobil prvotno 
ime, Sv. Križ. V utem eljitv i 
so zapisali tudi naslednje: 
"Zgodovino pišemo ljudje. 
M arsikda j se zgodi, da je

digarjev svojega časa, Jane
za Svetokriškega. Ponosni 
moremo in moramo biti nanj. 
O b odkritju njegovega dopr
snega kipa (za kar je dal po
budo dr. Bruno Breschi iz 
Italije) smo morali priznati, 
da ga drugi bolj cenijo kot 
mi sami. Ce bi ne b ilo  dru-

potrebno kakšno napako v 
njej tudi popraviti. Pri tem 
bi vas spomnili na zgodovin
sko nepremišljeno spremem
bo imena našega kraja. Iz Sv. 
K rižaje postal Vipavski Križ, 
in to z obrazložitvijo, da sta
ri naziv ne ustreza družbeni 
stvarnosti. (O krajni ljudski 
odbor Gorica na seji 3. av
gusta 1954.)

P re im enovan je  našega 
kraja se je zgodilo m im o vo
lje ljudi, t.j. brez referendu
mske odločitve. Očitno je šlo 
za politično odločitev: brisa
ti vse, kar se im enuje "sve
to". Ime Vipavski Križ je  za
vajajoče, kajti ljud je iz d ru 
gih obm očij Slovenije nas iš
čejo pri V ipavi. Tudi poštne 
pošiljke neredko dobivam o 
naslovljene na pošto Vipava. 
Pred dobrima dvema letoma 
smo celo iz kabineta pred
sednika Slovenije g. M ilana 
Kučana dobili pismo, ki je 
bilo naslovljeno na pošto V i
pava.

N a jpom em bne jš i pa je 
zgodovinski razlog. To na
selje je dalo prvega sloven
skega pripovednika in ene
ga največjih evropskih pri-

gega razloga, več kot trikra t 
zadostuje dejstvo, da nam je 
ta kraj dal Janeza Svetokriš
kega, ne pa Janeza Vipavske
ga. Naj k temu dodam o še 
dejstvo, da je v decembru 
1998. leta izšel reprint (fak- 
sim ilirana izdaja) vseh petih 
knjig Svetega priročnika Ja
neza Svetokriškega, ki ga je 
izdala Slovenska akademija 
znanosti in umetnosti. Od 
22. do 24. aprila letos pa bo 
v našem samostanu v Križu 
mednarodni sim pozij o Ja
nezu Svetokriškem. Brez ko
renin ne m orem o živeti; za
vedajmo se jih  in jim  dajmo 
pravo ime."

O  preimenovanju Vipav
skega Križa v prvotno ime 
Sv. Križ bo občina Ajdovščina 
najbrž razpisala t.i. svetoval
ni referendum krajanov. Ob 
tem je ajdovski župan Kazi
m ir Bavec občinskim  svet
nikom  in javnosti sporočil, 
"da sam postopek preimeno
vanja ne bi zahteval večjih 
finančn ih  stroškov. Večje 
stroške bi zahtevala le zame
njava hišnih tablic in osebnih 
dokumentov prebivalcev."

■ M.

B ’

Z A N IM IV A  RAZSTAVA  
O B O VŠK O - 

TR E N TA R S K I H IŠ I
V Sloveniji vzbuja zani

manje razstava o dediščini 
stavbarstva bovško-trentar- 
ske hiše. Ocenjevalci in k ri
tiki poudarjajo, da gre za za
nim iv in tudi aktualen dogo
dek, saj razstava prikazuje av
tohtonost in tipičnost arhitek
ture v Posočju. Njen namen

je tudi ohranitev tamkajšnje 
krajine, katere pomemben del 
so značilne bovško-trentar- 
ske hiše, ki jih  zaradi lanske
ga potresa zdaj obnavljajo. 
Razstava z naslovom D edi
ščina stavbarstva bovško-tren- 
tarske hiše je odprta v Grad
benem centru Slovenije (D i
mičeva 9, Ljubljana), ogledati 
pa si jo  bo mogoče do petka,
12. februarja. (M.)

13
ČETRTEK 
28. JANUARJ 
1999



14
ČETRTEK 

28. JANUARJA  
1999

N O V I GLAS /  ST. 4  1 9 9 9

KMETI JSKE S T A N O V S K E  O R G A N I Z A C I J E

O KMETIJSTVU 
V F-JK

Kmetijske stanovske orga
nizacije v deželi Furlaniji-Julij- 
ski krajini so v globalnem smi
slu pozitivno ocenile stanje 
kmetijstva v m inulem  letu. 
Zveza neposrednih obdeloval
cev, Konfederacija italijanskih 
kmetov in Združenje kmeto
valcev so si edini, da so naj
boljše rezultate zabeležili v  vi
nogradniškem in vinarskem 
sektorju. Pozitivna je bila tudi 
letina sadja in celo mlekarski

V ID E M S K I A G R IE S T , 
P R V I K M E T IJ S K I 

SEJEM V LETU
Dne 28. januarja so na v i

dem skem  sejm išču odp rli 
kmetijski sejem Agriest, ki ima 
letos bolj mednarodno podo
bo in razsežnost. Na letošnji 
34. izvedbi sodeluje več kot 
250 podjetij in ustanov iz se
verovzhodnih italijanskih de
žel, a tudi iz Slovenije, avstrij
ske Koroške in Hrvaške, od 
koder organizatorji pričakuje
jo  največji obisk, saj je to  prva 
tovrstna sejemska pobuda v 
novem letu. Tudi tokrat so po
skrbeli za vrsto obsejemskih 
prireditev, izobraževalnih pre
davanj in posvetov, ki so zani
mivi za širše občinstvo in ne 
le za stroko. Sejem Agriest bo 
odprt do 1. februarja.

PREJELI SMO

| sektor je v deželi Furlaniji-Ju- 
lijski krajini zabeležil vrsto po
zitivnih premikov. S hudimi te
žavami pa so se morali spo
padati tisti kmetje, ki v glav
nem pridelujejo razne indu
strijske kulture, npr. sojo, olj- 

{ no repico ali sončnice, ker je 
cena teh pridelkov padla. Za
radi uvoza pujskov in prašičev 
iz Vzhodne Evrope pa so hude 
težave prizadele prašičjerejce.

Vse tri kmetijske stanovske 
organizacije tudi ostro kritizi
rajo deželno upravo, ker ječr- 

; tala 3.730 m ilijonov lir, name
njenih kmetijstvu. Deželni vla
di očitajo, da je zaradi stran
karske računice žrtvova la  
kmetijstvo in možnosti razvo
ja ter ustvarjanja novih delov
nih mest, ki jih  primarni sek
tor nudi v deželni stvarnosti.

Za živinorejsko stvarnost pa 
je pozitivna novica, da je Ra
čunski dvor potrdil pravilnost 

j  deželnega ukrepa v korist živi
noreje ter njegovo skladnost 
z zakonskimi predpisi. Dežel
nemu ravnateljstvu za kme
tijstvo priznava Računski dvor,

! da je poskrbelo za prozorne 
in učinkovite posege na pod
ročju pomoči živinorejskemu 
sektorju, Združenju rejcev pa 
da učinkovito in gospodarsko 

| posega na teritoriju.

USTANAVLJA  
SE ZVEZA  
ZAMEJSKIH  
KMETIC

Pred nekaj dnevi se je na 
obisku na Tržaškem mudila 
delegacija Zveze kmetic Slo
venije, ki jo  je vodila predsed
nica Mihaela Logar. Delega
cija se je srečala z vodstvom 
pokrajinske Zveze neposred
nih obdelovalcev in s skupi
no kmetic, ki se m islijo orga
nizirati v našem zamejskem 
prostoru. Predsednica Zveze 
kmetic Slovenije je predstavi
la delovanje organizacije, ki jo 
vodi, in poudarila, da skušajo 
kmetice s prirejanjem izobra
ževalnih tečajev in nudenjem 
informacij o novostih na pod
ročju skrbstva in zakonodaje 
ter ustvarjanja dopolnilnih de
javnosti izboljšati življenjske 
razmere na podeželju in po
sredno ohranjanje poseljeno
sti in obdelanosti teritorija.

Zastopnice zamejskih kme
tic in predstavniki Zveze ne
posrednih obdelovalcev pa 
so prikazali tukajšnjo stvar
nost in izrazili željo, da bi pri
šlo do izmenjave informacij in 
do pomoči pri prirejanju stro
kovnih tečajev in predavanj. 
Živahen in ploden razgovor je 
pokazal, da je veliko zanima
nja in potreb in da bo mogoče 
v kratkem izoblikovati natan
čnejši načrt za skupne pobu
de in izmenjave.

F IN A N Č N I ZAKON IN OLAJŠAVE 
ZA "PRVI DOM "

O PRIPADNOSTI
NTKB

SPO ŠTO VAN O
UREDNIŠTVO

Na straneh našega časo
pisja že d lje  časa z zanima
njem prebiram članke o  Novi 
tržaški kreditn i banki. V njih  
se poleg nadrobnega navaja
nja bančnih zadev vedno pou
darja, da gre za “našo1' banko, 
ki ohranja svojo specifičnost 
in še predvsem dvojezično  
poslovanje. Vse lepo in prav. 
Vendar...

Dovolite  m i, da izrečem  
nekaj pomislekov o takem po 
ročanju. Najprej b i rad izrazil 
svoje m nenje o "točnosti" ta
kega pisanja. N a lijm o si torej 
čistega vina in si razčistimo 
po jm e o pripadnosti banke.

Nuova banca d i credito di 
Trieste - Nova tržaška kredit
na banka je popolnom a nova 
delniška družba oziroma ban
čno podjetje, to je  bančni za
vod, ki je  prevzel del aktive 
in pasive iz stečajnega p o 
stopka res do pred trem i leti 
povsem slovenske Tržaške kre
ditne banke, to je  likvidacijske
ga procesa, ki je  menda še v 
teku. Edini delničar in torej go
spodar omenjene “Nove" ban
ke je  Banca Antoniana Popo- 
lare Veneta. Zelo verjetno, če 
ne že prav zaradi dejstva, da 
je  Banca Antoniana Popolare 
Veneta edin i in izključni del
ničar, je  b ilo  pred  nedavnim

i sklenjeno, da se Nova tržaška 
] kreditna banka združi z Ban- 
' co Antoniano Cfusione per 
incorporazione") in da se bo  
po končanem upravnem po- 

\ stopku združevanja preimeno
vala v Banca Antoniana Po
polare Veneta. Na ta način bo  
torej NTKB izgubila tud i svoj

i upravni in nadzorni odbor, ki 
\ sta jo  doslej vodila, ter uprav- 
j  no samostojnost, saj bodo se
dan ji sedež in podružn ice  
NTKB postale podružnice - fi- 
Hale Bance Antoniane. Seda- 

! nje delovne enote NTKB naj 
} b i poleg novega poim enova
nja Banca Antoniana Popola
re Veneta im e le 'izpostavljeno1 

| še dosedanje ime. A li bo po  
p ripo jitv i NTKB še ohranila

i svojo specifičnost?
Glede na povedano mislim, 

da ni nobenega dvoma, "čiga
va" je  NTKB. Prikazovati dogod
ke, ki se nanašajo na NTKB, 
kot uspeh naše nove stvarno
sti v zamejstvu, ni najbolj ko
rektno, da ne b i rekel zavaja
joče ali celo naivno.

V Novem glasu z dne 3. 
decembra 7 998 je  b il objav
ljen članek - pogovor z rav- 

! nateljem NTKB p o d  naslovom  
! "NTKB mora ohraniti sloven- 
; ski pečat". Kako ohranja NTKB 
j  svoj "slovenski" pečat, je  razvi
dno že iz pisemskega papirja

I in iz besedila na čekih, p ri če- 
| mer ni razen dvojezičnega po
imenovanja opaziti slovenske

j besede. Tudi v oglasu v neki 
brošuri, ki jo  je  pred kratkim  
izdalo slovensko kulturno dru- 

\ štvo, ni, razen poimenovanja, 
slovenske besede.

I Nekaj podobnega zapaža- 
m o tud i p ri športnem  spon-

| zorstvu, ko poleg imena šport
nega društva kraljuje naziv 
"Nuova Kreditna". V Slovarju 
slovenskega knjižnega jezika, 
v Slovarju tu jk  in v Splošnem

1 tehniškem slovarju ni najti iz
raza “nuova" ko t inačice za 

j "nova". Poimenovanje b i se
I m oralo torej glasiti “Nuova 
banca d i Credito" ali "Nova 

j kreditna". “Nuova Kreditna" se 
m i zdi pačenje našega jezika, 
če ne že celo žaljivo ali p o 
smehljivo. Čudim se, da se nad 
tem ni še nihče izmed naših 
(športnih) m ož hudoval, saj 
ima marsikdo odličen posluh 
za lepoto slovenskega jezika.

V članku  v Prim orskem  
dnevniku z dne 10. januarja  
7999 je odborn ik NTKB na-

i  glasil, da je odprtje podružn i
ce na Proseku pom em bno ne 
le za banko samo, temveč tu 
d i za zasidranosti le-te v slo
venskem okolju. Poudarjati 
zasidranost “ne naše" banke 
v našem okolju  - in to  počne  

j naš človek - je  res nekaj zelo 
žalostnega. Ne da b i kogarkoli 
prim erjal z drugimi, pa bi rad 

! podčrtal, da nisem v ita lijan
skem časopisju še nikoli opa
zil, da b i se pohvalili, da je  npr.

J  Deutsche Bank ali kaka d ru 
ga tuja banka prisotna v Italiji 
in da tu uspešno posluje.

Z  vljudnim  spoštovanjem

ROBERT PETAROS

Sedmi člen zakona št. 448 z 
dne 23. decembra 1998, po
vezanega z državnim finan
čnim manevrom za leto 1999, 
uvaja nekatere novosti v zvezi 
z nakupom t.i. "prvega doma" 
(prima casa).

Znano je, da so obstoječe 
olajšave, ki pritičejo kupcu pr
vega doma, naslednje: registr
ski davek v znižani 4-odstotni 
meri; katastrski in hipotekarni 
davek v fiksni meri (250.000 
lir vsak); Invim (za prodajalca, 
seveda) v polovični meri; zni
žana alikvota davka Iva, v sluča
jih, ko je le-ta potreben. Pogoji 
za koristenje teh olajšav pa so 
naslednji: hiša mora ležati na 
ozemlju občine, v kateri ima ku
pec bivališče (če ga nima, se 
lahko kupec ob nakupu zave
že, da ga bo vzpostavil v roku 
enega leta); hiša ne sme imeti 
značaja "luksuzne stanovanjske 
hiše" v smislu ministrskega od
loka z dne 2.avgusta 1969; ku
pec ne sme biti lastnik druge 
hiše na ozemlju iste občine; ku
pec ne sme biti lastnik druge 
hiše na celem državnem ozem
lju, za katere nakup je že kori
stil olajšave za prvi dom.

Sedaj je uvedena še nasled
nja novost: kdor je pri nakupu 
hiše ali stanovanja že koristil 
olajšave za prvi dom, ki so pred
videne od leta 1982 dalje, in 
sedaj to hišo oz. stanovanje pro
da ali podari in zatem v enem 
letu od prodaje kupi novo hišo

K M E T I J S K I  N A S V E T I

oz. stanovanje, bo lahko kori
stil poseben davčni kredit v me
ri zneska registrskega davka ali 
davka Iva, ki je bil zaračunan 
prvemu olajšanemu nakupu. 
Davčni kredit bo lahko davko
plačevalec alternativno upora
bil zgolj na enega izmed slede
čih načinov: za plačilo registr
skega davka ob nakupu nove

I T A L I J A N S K O  P R A V O

hiše oz. stanovanja; kot odšte- 
vek pri plačilu registrskega, hi
potekarnega in katastrskega 
davka v zvezi z drugimi listina
mi, registriranimi po nakupu 
nove hiše; kot odštevek od dav
ka na dohodke Irpef; kot kom
penzacijo v smislu zakonskega 
odloka št. 241 z dne 9. julija'97. 
----------------  D H

DRUŽINSKO PRAVO IN 
SODOBNI IZZIVI (16)

DAMJAN HLEDE

Danes in prihodnjič se bo
mo izjemoma ponovno vrnili 
na tematiko umetnega oploje
vanja kot odziv na novico, ki 
so jo pred približno dvema te
dnoma razširili mediji, da je 
namreč nekje v Italiji sodnik 
dal dovoljenje ženi vdovi, da 
lahko po moževi smrti "upo
rabi" zarodke, ki jih  je bil ne
koč prej mož dovolil za ženi
no umetno oploditev in so, 
po tisti prvi umetni oploditvi, 
osta li zam rzn jen i in to re j 
shranjeni in dejansko še "upo
rabni" za nove možne oplodi
tve. Ker nam ni bilo še možno 
priti do točnih podatkov o za
devi, se bomo za izhodišče po- 
služevali le tega, kar je bilo

TAMAYA, Z A N I M I V A  
L O N Č N IC A

Pred približno desetimi leti 
se je v cvetličarnah večjih 
mest prvič pojavila nova lon
čnica - Tamaya. Navadno jo 
gojim o v obliki drevesca, ki 
ustvari posebno malo dežni- 
kasto krošnjo z visečimi cve
tovi močne rožnate barve. 
Gre za zanim ivo lončnico, ki 
je kot nalašč za gojenje v sta
novanjih, saj lepo uspeva lev 
notranjosti, sicer pa na točki, 
ki je lepo osvetljena. Ne pre
naša prepiha ali nenadnih 
sprememb temperature ka
kor tudi ne neposredne izpo
stavitve sončnim žarkom. Za
radi nenadnega padca tempe
rature ali prekomerne osvetli
tve lahko tudi izgubi cvetove 
in včasih celo liste. Občutljiva 
je tudi na prekomerno zaliva
nje. Zato bomo vedno preve
rili, ali je zemlja, v kateri jo  go
jimo, dovolj vlažna ali ne, dru
gače zadostuje kozarec vode 
na razdaljo treh do štirih dni. 
Edino v poletnih mesecih, ko 
je zelo vroče, zalivamo vsak 
drugi dan. Značilno za to lon
čnico je tudi, da v bistvu de- 
belce ne rase, močno pa po
ganjajo letni poganjki. Cveti 
ciklično in ne izgublja srednje 
dolgih, suličastih listov, živo- 
zelene barve z bledikastimi 
pegami na vrhnji strani. Zato 
je Tamaya hvaležna, če jo  ob
rezujemo. Za ta poseg se od
ločim o, ko rastlina počiva, 
npr.: ko preneha cveteti. Z ob-

rezovanjem ji tudi pomagamo, 
ko zaradi temperature, nepra
vilne osvetljenosti ali prepiha 
izgubi cvetove. Vejice bomo 
obrezali približno en centime
ter od očesa, vendar bomo pa
zili, da se bodo novi poganjki 
lahko širili na vse strani. Ko 
jo obrežemo, jo  postavimo na 
običajni prostor in je vsaj me
sec dni ne dognoj ujemo.

Tamayo razmnožujemo s 
potaknjenci. V ta namen lah
ko uporabimo vejice, ki smo 
jih obrezali. Posadimo jih v po
sodo s primerno prstjo in red
no zalivamo, da se ukoreni
nijo. Ko opazimo, da začenja
jo poganjati in rasti, jih pre
sadimo v posamezne lončke 

j  in gojimo na isti način kot ma
tično rastlino. Cvetoči groz- 
diči Tamaye nam bodo kma
lu olepšali dom.

m ožno razumeti iz poročil 
sredstev javnega obveščanja.

Govor je bil o zarodkih, ne 
o moževem semenu. To po
meni, da je po vsej verjetno
sti šlo za izventelesno oplodi
tev, za oploditev, do katere 
pride v epruveti, zarodek pa 
se šele po določenem izven- 
telesnem razvoju potem pre
nese v ženino telo. Gre torej 
za bolj kompleksno "tehniko1 
oplojevanja, bolj vprašljivo z 
etičnega vidika. Tudi uspeš
nost tega postopka je seveda 
manjša, saj pravijo, aa je nižja 
od 20%. Tudi zato se pona
vadi dogaja, da pride v teh pri
merih do nadštevilnih zaro
dkov, ki naj bi bili pripravljeni 
za več poizkusov. V zvezi z 
njimi se seveda pojavljajo hu
da etična in pravniška vpraša
nja. Gre namreč za problem 
njihovega varstva in "uporab
nosti". Na mednarodni ravni 
so različne države rešile na 
različen način vprašanje nad
številnih zarodkov. V večini , 
izmed njih je vsekakor dovo
ljena uporaba nadštevilnih za
rodkov v raziskovalne name
ne. Povečini pa je prepoveda
no neposredno ustvarjanje za
rodkov za raziskave (tako tudi 
konvencija Evropskega sveta 
o človečanskih pravicfin in bio
medicini, ki je bila sprejeta v 
Strasbourgu 19. novembra 
1996). Zakonsko besedilo, o 
katerem teče debata v italijan
skem parlamentu, določa, da 
morajo "oplojevalne tehnike" 
težiti po tem, da ustvarijo zgolj 
takšno število zarodkov, ki 
zadostujejo za eno samo "na- 
saditev", v nobenem primeru 
pa več kot štiri.

N ikjer pa ni najti neke iz
recne pravniške opredelitve 
zarodka samega. Kako lahko 
m islimo na varstvo zarodka, 
če ne vemo, kaj zarodek je, 
od kdaj gre za zarodek in kak
šen je njegov pravni status. 
Dvanajst let je že m inilo od 
Priporočila Evropskega sveta, 
v katerem je bilo rečeno, da 
"od trenutka oploditve jajčeca 
se človeško življenje razvija v 
nepretrganem procesu, in v 
prvih fazah razvoja zarodka 
ni mogoče opravljati jasnih 
razlikovanj... sedanji razvoj je 
povzročil veliko negotovost v 
zvezi s pravniškim statusom 
zarodka in fetusa, ta status 
pa je doslej še brez pravniške 
definicije." Niti omenjena Kon
vencija iz leta 1996, ki se je 
izcimila iz dolgoletne debate 
znotraj Evropskega sveta, si 
ni drznila poizkusa določitve 
tega statusa.
— -----------  IMLJE
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G O S P O D A R S T V O

M I N I S T E R  
F A S S IN O  V 
DEŽELI  F-JK

Nedavni obisk ministra za 
zunanjo trgovino iz Rima, si
cer starega znanca Slovencev, 
Piera Fassina v Gorici, Trstu 
in Vidmu je bil vse prej kot 
protokolarnega značaja, saj je 
minister Fassino prišel v našo 
deželo z namenom, da obve
sti lokalne gosapodarstveni- 
ke, politike in vso družbo o 
nameri italijanske vlade poso
d o b iti zakon za obm e jna  
področja. Fassino je bil v naši 
deželi v petek, 22. januarja, in 
je imel na sporedu toliko sre
čanj, da bi jih  težko našteli 
vse; omenimo le, da seje sre
čal z vsemi predsedniki vseh 
gospodarsklih zbornic v F-Jk, 
s tržaškim županom lllyem, 
s predsednikom dežele Anto- 
nionejem, s furlanskimi pod
jetniki in industrijci, s predstav
niki uvozno-izvoznih podjetij 
in še z vrsto drugih osebno
sti, ki lahko kakorkoli vplivajo 
na prenovitev in na t.i prekva
lif ika c ijo  določenega seg
menta podjetništva pri nas.

Rim namreč od dežele F-Jk 
naravnost zahteva, da se v na
ši deželi začno delati čimprej 
prvi koraki v novo smer, ki jo  
narekujejo naglo bližanje Slo
venije Evropski zvezi in po
polnoma nove razmere v se
danji Evropi. Slovenija bo na
mreč ze od februarja polno
pravna pridružena članica 
EZ, Rim pa se tudi zaveda, da 
bo od takrat naprej sogovor
nik Ljubljane Bruselj. Znano 
je, da je v deželi F-Jk ogrom 
no izvozno-uvoznih podjetij 
- v vsej Italiji jih je več kot 190 
tisoč ki bodo izgubile svojo 
vlogo z vstopom Slovenije v 
EZ. Od tod nuja, da se zakon 
za mejna področja spremeni, 
pa čeprav je Fassino obljubil, 
da bodo pri spremembah ak
tivno sodelovali predstavniki 
F-Jk. Rim od podjetnikov in fi
nančnih družb zahteva, naj 
se odzivajo na izzive v Srednji 
Evropi, naj veliko več vlagajo 
v sosednjo Slovenijo, in obe
nem ponuja pomoč. Italija se 
zaveda, da lahko odigra v Sre
dnji Evropi in Sloveniji veliko 
vlogo, ki je ne gre zamuditi, 
posebno zato ne, kot je dejal 
Fassino, ker so odnosi z Ljub
ljano danes odlični.

V Gorici se je sestanka z 
m in istrom  poleg goriškega 
župana in vidnih gospodar
skih in političnih osebnosti 
goriške pokrajine udeležil tu 
di novogoriški župan s sprem
stvom  gospodarstvenikov. 
Fassino je v Gorici obljubil, da 
bo skušal podpreti izvedbo 
avtoceste Vileš-Gorica, da se 
bo zavzel za čezmejno uni
verzitetno središče, da bo v 
Rimu skušal posredovati gori- 
sko zamisel, naj bi Rim pod
prl Gorico in Novo Gorico v 
zamisli skupnega gospodar-

8a središča. Predsednik 
goriške pokrajine Brandolin 
se je zavzel za skupni goriški 
prostor, ki naj deluje čezmej
no, celovito, in m inistra po
zval, naj Rim prizna Čezmej
ni pakt, ki ga bo priznala v 
kratkem Ljubljana.

P O D K U P O V A N J E  V V R H U  M E D N A R O D N E G A  Š P O R T A

UDAREC ŠP O R TN E M U  G IBANJU

V prejšnjih dneh je izbruhnila afera okoli podkupovanja nekaterih članov 
Mednarodnega olimpijskega komiteja; ti so namreč prejeli "darila" v zameno 
za glasovanje za nekatera mesta, ki so kandidirala za organizacijo olimpijskih 
iger (predvsem gre tu za zimske olimpijske igre v Salt Lake Cityju in letne 
igre v Sidneyu). To je le zadnji v vrsti hudih udarcev, ki jih je v zadnjih časih 
prejelo športno gibanje tako v mednarodnem kot v državnem merilu.

Izvršni odbor Mednarod
nega olimpijskega komiteja 
je  v prejšnjih dneh sprejel 
odločitev, da suspendira šest 
svojih članov in predlaga n ji
hovo izključitev. Gre za Au- 
gustina Carlosa Arroya iz Ek
vadorja, Zein El Abdin Abel 
Gadirja iz Sudana, Jean Clau- 
dea Gango iz Demokratične 
republike Kongo, Lamineja 
Keito iz M a lija , Charlesa 
Nderitu M ukoro iz Kenije in 
Sergia Santander Fantinija iz 
Čila. Trije člani so že odsto
pili. To so Libijec Bašir M oha
med Atarabulsi, Finka Pirjo 
Haggman in David Sikhulu- 
mi Sibandze iz Svvazilanda, 
medtem ko so proti N izo
zem cu A n tonu  G eesinku 
uvedli ukrep cenzure. O  uso
di omenjenih oseb se bo od

ločalo na izrednem zaseda
nju MOK-a,v ki bo marca v 
Lausannu v Švici, kjer je  tudi 
sedež komiteja. Izvršni od
bor je odločil, da bo tudi p ri
šlo do reforme sistema vo li
tev za določitev sedeža o lim 
pijskih iger. O  tem ne bo več 
odločala skupščina članov, 
ampak le ožji odbor, ki mu 
bo predsedoval predsednik 
(brez volilne pravice) in ki ga 
bo sestavljalo osem članov 
MOK-a, trije  atleti, predsed
nik preučevalne kom isije , 
predstavnik drugih o lim p ij
skih kom itejev in predstav
nik federacij zimskih športov. 
Na marčnem izrednem za
sedanju v Lausannu bo pred
sednik MOK-a Juan Antonio 
Samaranch tudi zahteval za
upnico. Samaranch vseka-

S M U Č A N JE

JURE KOŠIR SPET SLAVIL

V K itzbuh lu , na s lov iti 
Streff stezi, kjer vsaka zmaga 
pomeni, da si za vedno zapi
san med legende smučanja, 
je letos slavil že svojo drugo 
zmago v slalomu slovenski 
smučar iz Mojstrane pod Tri
glavom. Po Kranjski Gori, kjer 
je dobesedno upijanil svoje 
nasprotnike s sijajnim slalo
mom, je tokrat Košir imel s 
tekmeci več dela in tudi zma
ga je bila dosti bolj tesna, saj 
je za njim zaostal samo za šti
ri stotinke sekunde švicarski 
smučar D idier Plaschy, med
tem ko je na tretjem mestu 
pristal italijanski up po Alber
tu Tombi Giorgio Rocca, ki je 
za Koširjem zaostal sedem 
stotink sekunde. Ostala dva 
med prvih petnajst tekmoval
cev uvrščena slovenska sla
lomista sta bila Drago Gru
belnik na sedmem mestu in 
M itja Vrhovnik na enajstem 
mestu. Matjaž Vrhovnik je bil 
na 23. mestu, v finalno vožnjo 
tridesetih najboljših se ni uvr
stil le M itja Kunc. Grega Špa
rovec, ki je tekmoval za kom
binacijo - veljata časa smuka 
in slaloma - pa je bil na enaj
stem mestu, kar samo še po
trjuje velik uspeh slovenskih 
smučarjev. Jure Košir je tako

ponovno dokazal, da zna 
smučati kot pravi asi, le če se 
dobro zbere in da vse od se
be. Pred svetovnim prven
stvom v ameriškem Vailu, ki 
bo od 30. januarja do 14. fe
bruarja letos, je tako Koširje
va zmaga dober obet in seve
da upanje, da se bo kaj podo
bnega dogodilo tudi v ZDA.

kor ne misli odstopiti pred 
koncem svojega mandata, ki 
mu bo potekel leta 2001.

Sicer se mnogi sprašujejo, 
ali je  res, da Samaranch ni ni
česar vedel o podkupninah. 
V prejšnjih dneh smo v tisku 
lahko brali več negativnih ko
mentarjev o tem, češ da gre 
v primeru izključitve šestih 
članov komiteja le za lepot
no operacijo, po koncu kate
re se bo vse nadaljevalo po 
starem. Tako je npr. italijan
ski dnevnik La Repubblica v 
ponedeljek, 25. t.m ., med 
drugim  napisal, da si je "veli
ka vlada svetovnega športa 
sama sodila, se reformirala, 
obsodila in oprostila". Dvo
mi o razlagi, da sam vrh 
MOK-a o tem ni vedel niče
sar, so upravičeni, in to  samo 
če pom islim o, kaj pomenita 
danes vrhunski šport na med
narodni ravni in vloga MOK- 
a. Verjetno si ne moremo niti 
predstavljati, kakšni veliki go
spodarski in finančni intere
si so povezani že s prireja
njem manjših, a vrhunskih 
prireditev, kaj šele o lim p ij
skih iger, ki pomenijo za me
sto oz. državo, ki jih  gosti, 
marsikdaj priložnost ne sa
mo, da se čim bolje predsta
vi svetu, ampak celo, da s 
tem daje novega zagona last
nemu gospodarstvu in tu riz 
mu. Zato ni nič čudnega, da 
smo marsikdaj priče tudi pra
vemu "boju na nož", ko gre 
za določanje sedeža o lim 
pijskih iger in drugih vrhun
skih športn ih  m anifestacij 
(evropskih in svetovnih p r
venstev v razn ih  špo rtih , 
npr. v atletik i). N iti ne sme
mo biti naivni in zahtevati 
v rn itev  v tis te  čase, ko je 
duh barona Pierra De Cou
bertina še kaj veljal. Vendar 
se človek ob teh dogodkih 
upravičeno sprašuje, kje je 
tista meja, preko katere se 
ne sme stopiti, pa naj bodo 
interesi še tako veliki.

Zavedati se je  treba, da je 
šport panoga, s katero se 
ukvarja jo predvsem mladi 
ljudje. Kakšna predstava živ
ljenja in dela ter športnega 
ideala se jim  nudi s takim i 
aferami?

M E D  I T A L I J A N S K I M I  R E P R E Z E N T A N T I

LEON ŠTUKELJ GOST  
NA D R U Ž A B N O S T I  

"AZZURRI INSIEME"

lace na tržaškem nabrežju 
Mandracchio.

Šlo je za družabnost, ki je 
potekala pod geslom Azzurri 
skupaj (Azzurri insieme) in ki 
jo  tržaška sekcija državnih re
prezentantov prireja vsako 
leto z namenom, da si člani 
izmenjajo voščila ob začetku 
novega leta. Leon Štukelj je 
prišel v družbi predsednika 
Združenja slovenskih šport
nih društev v Italiji Jureta Ku- 
fersina in častnega predsed
nika društva Societa Ginnasti- 
ca Triestina Mattea Bartolija. 
Štukljev prihod so udeleženci 
družabnega srečanja pozdra
vili z dolgotrajnim in toplim 
aplavzom, predsednica sek
cije Marcella Škabar pa je izre
dnemu gostu tudi izročila pri
znanje. V svojem kratkem po
zdravnem in obenem zahval
nem nagovoru je Leon Štukelj 
napovedal obisk Amerike in 
Avstralije in pri tem dejal, da 
se vsekakor misli udeležiti o- 
limpijskih iger v Sidneyju leta 
2000. Stoletnik Štukelj, ki je 
žel občudovanje prisotnih, se 
je zatem prisrčno srečal tudi 
z nekdanjima italijanskima 
reprezentantkama Mario Bra- 
vin in Annamario Bonino.

FOTO KROMA

Na svojem tržaškem obis
ku v soboto, 23. t.m .t se olim- 
pijec-stoletnik Leon Štukelj ni 
udeležil le VIII. Slovenija par- 
tyja, katerega je bil častni gost, 
ampak je - sicer nenapoveda
no - pozdravil tudi udeležen
ce družabnosti tržaške sekci
je združenja italijanskih dr
žavnih reprezentantov Atleti 
azzurri d ltalia, ki je potekala, 
kot Slovenija party, v prosto
rih hotela Savoia Excelsior Pa-

D O M A Č A  O D B O J K A

DERBIJA SLO G A S EM  
IN  V A L O V K A M

— t >
Slovenska derbija v moški 

in ženski odbojkarski C ligi sta 
se končala, kar se tiče moških, 
z zmago M ime Eurospin (Slo
ge), ki je premagala Sočo Uni- 
tecno s 3:0 (na sliki: prizor s

S N E Ž N E  R A Z M E R E  V D E Ž E L I  F IIR  L A N IJ I-J  I I  L IJ  S K I K R A J I N I

26 .1 .1999 cm  snega odprte proge delujoče vlečnice zadnje sneženje dostopne ceste tekaške  proge

KRAJ M IN-M AX ŠT. KM 
NA SKUPNIH

MED TEDNOM /  
NA KONCU TEDNA DNE/KOLIČINA

(P V ) PRIPOROČENE VERIGE 
( 0 V |  OBVEZNE VERIGE , 

( 0 )  ODPRTE

SKUPNO KM /  
KM TEPTANIH

PIANCAVALL0 
tel. 0434 655258 2 5 - 7 0 18/21 8 / 1 1 12 . 1 . / 5  cm 0 1 8 / 1 8

FORNI DISOPRAVARMOST  
tel. 0433 88208 4 0 - 6 0 1 0 / 1 2 5 / 6 13.1. /  10 cm 0 1 5 / 1 5

RAVASCLETTO ZONCOLAN 
tel. 0433 66033 3 0 - 9 0 2 0 / 2 0 7 / 9 13. 1 . / 5 0 5 / 5

TRBIŽ - SV. VIŠARJE 
tel. 0428 2967 5 5 - 9 0 1 4 / 1 4 7 / 7 12.1 . / 10 0 6 0 / 5 0

NEVEJSK0 SEDLO 
tel. 0433 54026 70 - 1 1 0 4 , 5 / 9 4 / 6

-----------------— ---------------------------------

13 . 1 . / 5
------- --------------------- -J

0 2 , 5 / 2 , 5

srečanja). V ženski C ligi pa je 
Val Siderimpes premagal Nu- 
ovo Kreditno (Slogo) s 3:1 in 
tako naredil konec daljšemu 
obdobju Sloginih zmag.

Sicer v moški C ligi gre be
ležiti tudi zmago O lym pie 
Agrarie Terpin proti Idealse- 
dii Buias3:2 in poraz Vala Im- 
sa proti II Pozzu z 1:3. V žen
ski C ligi pa je O lympia Kme
čka banka v gosteh premagala 
Staranzano z 0:3.

Odigrali so tudi 14. kolo 
moške in ženske D lige. Pri 
moških beležimo poraz tako 
Našega prapora kot Bora. 
Nič boljše ni šlo Borovkam v 
ženskem delu prvenstva, saj 
so v gosteh izgubile  proti 
Torriani s tri proti ena. Po us
pehih, do katerih je prišlo 
proti koncu prejšnjega leta, 
je ženska postava Bora torej 
spet doživela poraz.
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Združili smo več glasov tistih 

Slovencev, ki odločno zagovarjajo 

krščansko držo in demokracijo.

****$*y A\^\ M ' i|jSm

smer, ki presega sodobne malike 

pridobitništva, koristi, dobička 

in uspešnosti za vsako ceno.

In voščimo vam, zakaj ne, da bi se 

vam tu pa tam ob branju ustavil čas

L E T N A  N A R O Č N I N A
I TAL I JA i n  S L O V E N I J A  7 0 . 0 0 0  LIR,  

I N O Z E M S T V O  1 1 0 . 0 0 0  LIR,  
Z R A Č N A  P O Š T A  1 4 0 . 0 0 0  LIR

N A V O D IL O  Z A  N A R O Č N IK E
O b r a z e c  i z r e z i t e  al i  f o t o k o p i r a j t e ,  

i z p o l n i t e  ga v  v s eh  d e l i h  in ga p o š l j i t e  
p o  p o š t i  al i  o s e b n o  p r i n e s i t e  na t r ž a š k o  

oz .  g o r i š k o  u p r a v o  N o v e g a  g l as a  - 
Z a d r u g e  G o r i š k e  M o h o r j e v e .

Z A D R U G A  G O R IŠ K A  M O H O R J E V A
341 70 G O R I C A ,  RIVA P I A Z Z U T T A  18 

TEL.  0 48 1  5331  77,  FAX 0 48 1  5 3 6 9 7 8  

341 33 TRST, UL.  D O N I Z E T T I  3 

TEL.  0 4 0  3 6 5 4 7 3 ,  FAX 0 4 0  7 75 41  9
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